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Lead Plaintiffs Jeffrey Lynn Sanders and Starr Sanders (“Plaintiffs”), individually and on 

behalf of all other persons similarly situated, by Plaintiffs’ undersigned attorneys, for Plaintiffs’ 

complaint against Defendants (defined below), alleges  the  following  based  upon  personal 

knowledge as to Plaintiffs and Plaintiffs’ own acts, and information and belief as to all other 

matters, based upon, inter alia, the investigation conducted by and through Plaintiffs’ attorneys.  

Lead Counsel’s investigation of this matter has included, among other things, a review of: 

Defendants’ public documents, conference calls, statements, and announcements made by 

Defendants; United States Securities and Exchange Commission (“SEC”) filings; wire and press 

releases published by and regarding Tenaris S.A. (“Tenaris” or the “Company”); news articles 

and analysts’ reports about the Company; Argentine court documents in Case 9608/2018/18 

before the Argentine National Court for Criminal and Correctional Matters (the “Notebooks 

Case”);1 and information readily obtainable on the Internet.  Plaintiffs believe that substantial 

evidentiary support will exist for the allegations set forth herein after a reasonable opportunity 

for discovery.  

NATURE OF THE ACTION 

1. This is a federal securities class action on behalf of a putative class 

consisting of all persons and entities other than Defendants who purchased or otherwise 

acquired Tenaris S.A. (“Tenaris”) American Depositary Shares (“ADS”) during the period May 

1, 2014 through and including December 5, 2018 (the “Class Period”), and who were damaged 

thereby, seeking to recover damages for violations of Sections 10(b) and 20(a) of the Securities 

Exchange Act of 1934 (the “Exchange Act”) and Rule 10b-5 promulgated thereunder. 

                                                            
1 Exhibits A through E attached hereto are copies, with certified English translations, of 
documents filed in the Notebooks Case. 
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2. Argentina-based Tenaris is a manufacturer of steel pipe, casing, tubing, line pipe, 

and mechanical and structural pipes, primarily for the oil and gas industry.  Tenaris touts itself as 

having been “an important player in the oil and gas market in Argentina” for more than 60 

years.2 

3. Tenaris is one of six companies operating under the umbrella of Techint Holdings 

S.ár.l. (a/k/a the “Techint Group”), a multinational conglomerate of steel, oil and gas, 

engineering, construction, and service companies.  Originally founded by the grandfather of 

Defendant Paolo Rocca (“Rocca”) and currently led by Defendant Rocca, Techint Group has 

headquarters in Italy and Argentina.    

4. Beginning in 2005, the relationship between then-Venezuelan President, Hugo 

Chávez (“Chávez”), and Rocca’s Techint Group became strained over the prospects of 

nationalization of Siderurgica de Orinoco C.A. (“SIDOR”), an important subsidiary majority 

owned by another Techint Group company, Ternium S.A. (“Ternium”), a leading producer of 

steel in Latin America.  At the time, SIDOR was Venezuela’s largest producer of high-quality 

steel.  Rocca and Techint Group then asked Argentine government officials, including then- 

Argentine president Néstor Kirchner and his successor wife, Cristina Fernandez de Kirchner 

(together, the “Kirchners”), to intervene and negotiate with Chávez in an attempt to prevent the 

nationalization of Techint Group’s interests by the Venezuelan government, or to at least help to 

achieve favorable terms.  As detailed herein, the Kirchners did intervene with Chávez on 

Defendants’ behalf—for a price. 

5. Tenaris and Ternium are Techint Group’s two largest companies.  The business 

and operations of Tenaris and Ternium are closely intertwined, with Ternium, through SIDOR, 

                                                            
2 http://www.tenaris.com/en/tenarisworldwide/southamerica/argentina.aspx 
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providing much of the steel used to manufacture Tenaris’s products in South America (including 

for a Tenaris subsidiary housed within the same manufacturing plant as SIDOR).   Tenaris also 

owns 11.5% of Ternium, which controls SIDOR.  SIDOR thus was of critical importance to 

Tenaris not only because of Tenaris’s indirect ownership/financial interest in the company, but 

because SIDOR provided Tenaris with extremely efficient production of high-quality steel in a 

prime location.  Without SIDOR, Tenaris would be forced to buy steel from Techint Group 

competitors in China and Korea.  Thus, Tenaris had a particular interest in the operations and 

contemplated nationalization of SIDOR by Venezuela.   

6. In April 2008, the Venezuelan government announced its intention to move 

forward with the plans to nationalize SIDOR.  At that time, Techint Group estimated its interest 

in SIDOR was valued at as much as $3 billion, and media outlets reported that Techint Group 

asked the Venezuelan government to pay at least $2.4 billion for a 50% stake in SIDOR, leaving 

Ternium with a minority stake of approximately 10%.  Venezuela publicly stated that it valued 

the stake in SIDOR controlled by Techint Group to be worth only $800 million.   

7. In May 2009, the sale of Ternium’s stake in SIDOR to the Venezuelan 

government was announced to the public with a staggering sale price of $1.97 billion.  In an 

analyst report dated May 7, 2009, Deutsche Bank analysts commented that they “were surprised 

by the timing and value realized.”  Both Deutsche Bank and UBS analysts had previously 

assigned a zero value to Ternium’s stake in SIDOR due to an expectation that Ternium’s stake 

would have been sold at a discount after Chávez decided to nationalize the asset. 

8. Also in May 2009, Chávez publicly announced that Venezuela would move 

forward with plans to nationalize certain other of Tenaris’s holdings in three other steel product 

firms based in Venezuela, including majority-owned Tenaris subsidiaries Matesi Materiales 
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Siderurgicos S.A. (“Matesi”) and Tubos de Acero de Venezuela S.A. (“Tavsa”), a pipe 

manufacturing plant located inside the same building as SIDOR, along with Tenaris’s minority 

interest in a third facility.  Chávez reportedly discussed his plans to nationalize these additional 

Venezuelan-based Tenaris holdings with then-Argentine President Cristina Kirchner at a meeting 

between the leaders in Caracas, Venezuela, on or around August 11, 2009.   

9. The Kirchners took a particular interest and played an important role in the 

negotiations between Chávez/Venezuela and Rocca/Techint Group over the nationalization of 

Techint Group’s interests in Venezuela during the period of at least 2005 through at least 2009.  

Venezuela did not complete payment for SIDOR until 2012. 

10. What investors did not know at the time, or during the Class Period, was that 

starting from at least 2006 and continuing into 2007, and again from at least April 2008 through 

December 2008, Techint Group allegedly made a series of substantial—and illegal—cash 

payments at regular intervals to Argentine government officials, as detailed herein, in order to 

garner favor from the Kirchners and other high-ranking government officials.  Approximately 

$600,000 to $700,000 was reportedly paid in $100,000 installments during the 2006 to mid-2007 

timeframe, and an additional $1,000,000 was reportedly paid in 2008.  Among other reasons, as 

detailed in the Notebooks Case, the bribery payments were made to induce the Kirchners and 

other Argentine officials to intervene on behalf of Defendant Rocca and Techint Group with 

Chávez and the Venezuelan government, specifically to influence Chávez to lend favor to 

Techint Group’s financial and commercial interests in connection with Chávez’s contemplated 

nationalization of the conglomerate’s interest in its Venezuela-based subsidiaries.     

11. Then, on August 1, 2018, major Argentinian newspaper La Nación published an 

investigation detailing a massive corruption scandal spanning over a decade of illicit payments 
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made by various prominent businesses and business leaders, primarily in the construction and 

energy (i.e., oil and gas) industries, to Argentine government officials.  Dubbed the “Notebook 

scandal,” the scheme was revealed when notebooks written by Oscar Centeno (“Centeno”)—the 

driver of former Argentine Ministry of Planning official Roberto Baratta (“Baratta”) under the 

presidencies of Néstor and Cristina Kirchner—meticulously cataloguing millions of dollars in 

bribery payments made by major Argentine corporations and business leaders to the Kirchners 

and other high-ranking Argentine officials were obtained by La Nación, which in turn handed the 

materials over to Argentine authorities.  Centeno was detained by Argentine law enforcement 

and subsequently turned state’s evidence, confirming the notebooks were his and that they 

indeed documented years of corruption and graft by major business leaders, including 

Defendants, and top Argentine officials, including the Kirchners and officials in the Kirchners’ 

inner circle.   

12. The Notebook scandal is widely regarded as one of the greatest corruption 

scandals ever to hit Argentina and thus far has resulted in charges filed against approximately 

seventy (70) business leaders and government officials.  Ex-President Cristina Kirchner was 

charged in connection with the corruption scandal on September 17, 2018.  (Néstor Kirchner 

died on October 27, 2010, before the scandal was exposed.) 

13. Also in early August 2018, the Argentine Federal Police raided Techint Group’s 

headquarters in Buenos Aires, removing numerous boxes of documents from the premises, 

including from the 27th floor of the building, the same floor where Tenaris’s offices are located.   

14. On November 27, 2018, media outlets reported that Argentine Federal Judge 

Claudio Bonadio, who is presiding over the Notebooks Case, formally charged Rocca in 

connection with the corruption scandal.  Reuters reported that Rocca was charged with “graft” 
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and “illicit association and payment of bribes” in the Notebook scandal, and that Argentine 

authorities had frozen approximately US $104 million of Rocca’s assets. 

15. In response to this news, Tenaris’s stock fell $2.64 per share or nearly 10% to 

close at $24.36 per share on November 27, 2018, damaging investors. 

16. On December 5, 2018, when the market was closed, Tenaris published a press 

release announcing that the Argentine prosecutors involved in the Notebooks Case had requested 

that Defendant Paolo Rocca be subject to preventive detention. 

17. In response to this news, Tenaris’s stock fell an additional $0.95 per share to close 

at $23.43 per share on December 6, 2018, damaging investors. 

18. Defendants’ participation in the Notebook scandal is prominent.  Documents in 

the Notebooks Case detail six to seven payments, in the amount of $100,000 each, allegedly 

made by Luis Betnaza (Techint Group’s Corporate Director, who, along with Rocca, negotiated 

directly with Chávez and other top Venezuelan officials regarding Chávez’s planned 

nationalization of Techint Group’s interests), to Argentine official Claudio Uberti during the  

2006 to mid-2007 time period for the benefit of Techint Group and its companies.  The 

Notebooks also allegedly record Argentine official Roberto Baratta visiting Techint Group’s 

main office building in Buenos Aires—also home to Tenaris—on at least eight (8) occasions 

between April and December 2008 alone, where Baratta would reportedly obtain packages of 

cash from Hector Zabaleta (Techint Group’s Director of Administration) to pay to the Kirchners.  

Finally, documents in the Notebooks Case also allege that Techint Group made illicit bribery 

payments to Argentine officials to obtain contracts for a construction project called “Caminos del 

Oeste” in Argentina between 2003 and 2007. 
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19. High-ranking executives of Techint Group who were extremely close to 

Defendant Rocca, including Zabaleta and Betnaza, testified as to Techint Group’s participation 

in the Notebooks scandal, confirming that they paid at least $1 million in cash bribes in 2008 for 

the benefit of Techint Group and its companies.  For example, Betnaza admitted that he gave 

instructions to Zabaleta to make the payments to Baratta in 2008.  Zabaleta similarly confirmed 

that he personally arranged or made multiple deliveries of cash payments to Baratta at the 

Techint Group building in Buenos Aires.  Moreover, prior to the payment of these bribes, 

Defendant Rocca was present on at least one occasion in February 2007 where Argentine 

Planning Ministry official Claudio Uberti requested the payment of bribe money by Rocca in 

order to garner the Argentine government’s favor for Techint Group and its companies.    

20. For his part, while Defendant Rocca has (unsurprisingly) denied in the context of 

the criminal charges against him in the Notebooks Case having had actual knowledge of the 

bribe payments, Rocca has confirmed that illegal bribery payments were made by Techint Group 

executives.  Rocca further explained that the bribes paid by Zabaleta were paid from a Techint 

Group slush fund of sorts, which Rocca described (in translated Spanish testimony) as having 

come “from the central companies where the dividends paid by the operating companies are 

maintained,” and which funds Rocca confirmed Zabaleta had “the capacity and autonomy” to 

access at the time.  

JURISDICTION AND VENUE 

21. Jurisdiction is conferred by §27 of the Exchange Act. The claims asserted herein 

arise under and pursuant to §§10(b) and 20(a) of the Exchange Act (15 U.S.C. §§78j(b) and 

§78t(a)) and Rule 10b-5 promulgated thereunder by the SEC (17 C.F.R. §240.10b-5).  This Court 
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has jurisdiction over the subject matter of this action under 28 U.S.C. §1331 and §27 of the 

Exchange Act. 

22. Venue is proper in this judicial district pursuant to §27 of the Exchange Act (15 

U.S.C. §78aa) and 28 U.S.C. §1391(b) as the alleged misstatements entered and subsequent 

damages took place within this judicial district. 

23. In connection with the acts, conduct, and other wrongs alleged in this complaint, 

Defendants, directly or indirectly, used the means and instrumentalities of interstate commerce, 

including, but not limited to, the United States mail, interstate telephone communications and the 

facilities of the national securities exchange. 

PARTIES 

24. Lead Plaintiffs Jeffrey Lynn Sanders and Starr Sanders purchased Tenaris ADSs 

at artificially inflated prices during the Class Period and suffered damages upon the revelation of 

the alleged corrective disclosure.  Their PSLRA certifications have been previously filed with the 

Court and are incorporated by reference herein. 

25. Defendant Tenaris is incorporated in Luxembourg.  The Company has an 

integrated worldwide network of steel pipe manufacturing, finishing, service and research 

facilities with industrial operation in North and South America, including Argentina, Europe, 

Asia, the Middle East, and Africa.  The Company’s ADS are traded on the New York Stock 

Exchange (“NYSE”) under the ticker symbol “TS.” 

26. Defendant San Faustin S.A. (“San Faustin”) is a public limited liability company 

incorporated under the laws of Luxembourg and indirectly owned (through its wholly-owned 

subsidiary, Techint Holdings S.ár.l.) a 60.45% controlling stake in Tenaris at all relevant times.  

The principal executive offices of San Faustin are located at Boulevard Prince Henri 3B – 3rd 
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Floor, L-1724 Luxembourg, Grand-Duchy Luxembourg, the same location as the registered 

office for both Tenaris and Ternium in Luxembourg.3  Moreover, many of San Faustin’s officers 

and directors maintain offices in Techint Group’s main office building at Calle DellaPaolera 299, 

Buenos Aires, Argentina.  Furthermore, San Faustin is owned and controlled by Rocca & 

Partners Stichting Administratiekantoor Aandelen San Faustin (“RP STAK”), a private entity 

organized under the laws of the Netherlands.  The voting committee of RP STAK is comprised 

of the following individuals:  Defendant Rocca, Rocca’s brother Gianfelice Rocca, Rocca’s 

cousins Roberto Bonatti and Enrico Bonatti, and Rocca’s nephew Lodovico Rocca. 

27. Defendant Techint Holdings S.á r.l. is a wholly-owned subsidiary of San Faustin 

and is a holding company organized under the laws of Luxembourg.  The principal executive 

offices of Techint Holdings S.à r.l. are located at Boulevard Prince Henri 3B – 3rd Floor, L-1724 

Luxembourg, Grand-Duchy Luxembourg.  At all times relevant hereto, including prior to and 

during the Class Period, Defendant Techint Holdings S.à r.l. held a 60.45% controlling stake in 

Tenaris. 

28. Defendant Paulo Rocca served as Tenaris’s Chairman and Chief Executive Officer 

(“CEO”) at all relevant times prior to and throughout the Class Period.  At all times relevant hereto, 

Rocca also served as Chairman of Ternium, a Director and Vice President of San Faustin, and a 

Director of Techint Financial Corporation (“Techint Financial”).  Rocca resides in Argentina. 

29. Defendant Edgardo Carlos (“Carlos”) has served as the Company’s Chief 

Financial Officer (“CFO”) since July 1, 2013.  Carlos joined the Techint Group in 1987.  Carlos 

                                                            
3 Tenaris and Ternium’s registered office address is 29 Avenue de la Porte-Nueve, 3rd Floor (L-
2227), Luxembourg.  This address is the same building and floor as San Faustin and Techint 
Holdings S.á r.l.’s principal executive offices (the building is located on the corner of Boulevard 
Prince Henri and Avenue de la Porte-Nueve); the only apparent difference is that Tenaris and 
Ternium use a Avenue de la Porte-Nueve address, while San Faustin and Techint Holdings 
S.á r.l. use a Boulevard Prince Henri address.   
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served as a financial manager in SIDOR until 2001, at which point he joined Tenaris as a 

Financial Director.  In 2005, Carlos was appointed Tenaris’s Administration and Financial 

Manager for North America, and in 2007 he became Tenaris’s Administration and Financial 

Director for Central America.  In 2009, Carlos was appointed Tenaris’s Economic and Financial 

Planning Director, which position he held until he assumed his current position as Tenaris’s CFO 

on July 1, 2013.  Tenaris recently announced that Carlos will be stepping down as CFO effective 

August 5, 2019.  

30. Defendants Tenaris, San Faustin, Techint Holdings S.á r.l., Rocca, and Carlos are 

collectively referred to herein as “Defendants.” 

31. Defendants Rocca and Carlos are collectively referred to herein as the “Individual 

Defendants.” 

32. Each of the Individual Defendants: 

a. directly participated in the management of the Company; 

b. was directly involved in the day-to-day operations of the Company at the 

highest levels; 

c. was privy to confidential proprietary information concerning the Company 

and its business and operations; 

d. was directly or indirectly involved in drafting, producing, reviewing 

and/or disseminating the false and misleading statements and information 

alleged herein; 

e. was directly or indirectly involved in the oversight or implementation 

of the Company’s internal controls; 
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f. was aware of or recklessly disregarded the fact that the false and 

misleading statements were being issued concerning the Company; and/or 

g. approved or ratified these statements in violation of the federal securities 

laws; and 

h. signed Tenaris’s 2013 Form 20-F filed with the SEC on April 30, 2014; its 

2014 Form 20-F filed on June 1, 2015; its 2015 Form 20-F filed on May 2, 

2016; its 2016 Form 20-F filed on May 1, 2017; and its 2017 Form 20-F 

filed on April 30, 2018. 

33. Tenaris, San Faustin, and Techint Holdings S.á r.l. are liable for the acts of the 

Individual Defendants and their other employees and agents under the doctrine of respondeat 

superior and common law principles of agency because all of the wrongful acts complained of 

herein were carried out within the scope of their employment. 

34. In addition, Tenaris, San Faustin, and  Techint Holdings S.á r.l. act as alter egos 

of each other and of Defendant Rocca.  As alleged herein, facts that support an alter ego theory 

of liability include, but are not limited to the following: (1) disregard of corporate formalities; (2) 

intermingling of funds; (3) overlap in ownership, officers, directors, and personnel; (4) common 

office space, address and telephone numbers of each entity; (5) the degree of business discretion 

shown by Tenaris, San Faustin, and Techint Holdings S.á r.l.; (6) entities are not treated as 

independent profit centers; and (7) intermingling of property between each entity.  Moreover, the 

intermingling of control amongst Defendants was used to commit the fraud as alleged herein. 

35. The scienter of the Individual Defendants and other employees and agents of the 

Company is similarly imputed to the Company under the corporate scienter doctrine, respondeat 

superior and agency principles. 
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ADDITIONAL KEY NON-PARTIES 

36. At all times relevant hereto, Hector Alberto Zabaleta (“Zabaleta”) was a Director 

of Administration of Techint Group.  According to media sources, Zabaleta has been linked to 

Techint Group for approximately 48 years, and is considered one of Rocca’s most trusted men.4    

According to a statement Zabaleta filed in the Notebooks Case, Zabaleta admitted that he was the 

person responsible for the payment of bribes and the handling of black money from the 

headquarters of the Techint Group to Argentine officials.  He is also reportedly credited with 

being the administrator of black money for Techint Group, not only in Buenos Aires but around 

the world, through Swiss accounts and offshore companies, and linking him to payments of 

bribes in Brazil.5  In his role as Techint Group’s Director of Administration, Zabaleta managed a 

floor with restricted access at Techint Group’s Buenos Aires headquarters.6  Zabaleta was also 

implicated in the 2007 Skanska case in Argentina, the first corruption case of the Kirchner era, 

which involved the investigation of a Swedish construction company.7  Zabaleta was implicated 

as the person allegedly responsible for paying bribes to La Pampa officials to guarantee Techint 

Group, then a Skanska AB partner, the contract for the Colorado River aqueduct.8 

37. Luis Maria Cayetano Betnaza (“Betnaza”) has been the Techint Group’s 

Corporate Director since approximately 2001. According to media sources, Betnaza is 

                                                            
4 https://www.perfil.com/noticias/politica/detienen-en-su-casa-a-hector-alberto-zabaleta-ex-
directivo-de-techint.phtml  
5 Id.  
6 Id. 
7 Skanska AB’s Argentine unit was being investigated on allegations of tax evasion on a 2005 
natural gas pipeline, which resulted in several arrests on charges of criminal conspiracy.  
https://www.reuters.com/article/argentina-skanska/argentine-police-arrest-skanska-officials-
report-idUSN0844779720070508 
8 https://www.perfil.com/noticias/politica/corrupcion-en-la-obra-publica-las-otras-denuncias-
que-complican-a-techint.phtml 

Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 14 of 274 PageID #: 512



  13

considered the “right hand of Rocca.”9  According to a statement by Rocca filed in the 

Notebooks Case, as translated from Spanish to English, Betnaza (who was paid US $700,000 per 

month for his services for Techint Group), took charge of negotiations with the Venezuelan 

government regarding the nationalization of SIDOR.  Betnaza has been formally charged with 

bribery the Argentine National Court for Criminal and Correctional Matters in connection with 

the Notebooks Case. 

38. Roberto Baratta (“Baratta”) was a Federal Planning Ministry official for the 

government of Argentina during the presidencies of Néstor Kirchner and Cristina Fernandez de 

Kirchner.  At all times relevant hereto, Barrata served as the Secretary of Coordination and 

Administration of the Argentine Planning Ministry.  According to documents filed in the 

Notebooks Case, Baratta collected bribe payments from various business leaders and companies 

(including the Techint Group) and subsequently delivered the cash payments to certain 

government officials, including the Kirchners. 

39. Oscar Centeno (“Centeno”) authored the notebooks that detailed bribe payments 

that he delivered during his employment as Roberto Baratta’s driver from 2005 to 2015.  

Centeno has been formally charged with bribery and conspiracy in the Notebooks Case.   

40. Claudio Uberti (“Uberti”) was the head of Argentina’s Road Concessions Control 

Agency (a/k/a “OCCOVI”), which is responsible for the public roads and highways.  Uberti held 

this position from May 25, 2003 until his resignation on August 9, 2007.  

41. Julio  De Vido (“De Vido”) was the Federal Planning Minister in charge of all 

public works in Argentina from May 25, 2003 to December 10, 2015. 

                                                            
9 https://www.perfil.com/noticias/protagonistas/betnaza-de-techint-fue-pareja-de-una-de-las-
legisladoras-mas-cercanas-a-cristina-kirchner-r.phtml 
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42. Cristina Fernandez de Kirchner (“Cristina Kirchner”) was the President of 

Argentina from December 10, 2007 to December 9, 2015.  

43. Néstor Kirchner (“Néstor Kirchner”) was the President of Argentina from May 

25, 2003 to December 10, 2007. 

BACKGROUND 

Organization of Tenaris 

44. Headquartered in Buenos Aires, Argentina, Tenaris is a global steel pipe 

manufacturer with a strong focus on manufacturing products and related services for the oil and 

gas industry.  Tenaris’s principal products include casing, tubing, line pipe, and mechanical and 

structural pipes.    

45. Tenaris is among the largest of six operating companies operating under the 

umbrella of the Techint Group.  San Faustin wholly owns and controls Techint Holdings S.á r.l, 

through which San Faustin owns its shares in Tenaris and the other operating companies under 

the Techint Group umbrella.   At all relevant times, including before the Class Period when the 

bribery was occurring, and during the Class Period, San Faustin indirectly held approximately 

60% of Tenaris’s share capital via its 100% ownership of Techint Holdings S.á r.l. 

46. The operations of the various San Faustin-owned/controlled companies, including 

Tenaris, are closely intertwined and controlled by Defendant Rocca and his family.  For 

example, Defendant Rocca’s brother, Gianfelice Rocca, is the Chairman of the Board of San 

Faustin.  Gianfelice Rocca is also a member of Tenaris’s Board of Directors, as well as 

Ternium’s Board of Directors.  San Faustin’s President, Roberto Bonatti (Defendant Rocca’s 

cousin) also holds a position on both the Tenaris and Ternium Boards of Directors.  In addition, 

at all relevant times, Defendant Rocca has served as San Faustin’s Vice President, and the 
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Chairman of the Board of Directors of Ternium.  At least five (5) members of Tenaris’s Board of 

Directors at all times relevant hereto, including during the Class Period, also served on either the 

Ternium Board or the San Faustin Board.10  Additionally, at all relevant times, Giovanni 

Sardagna, Tenaris’s Director of Investor Relations, was also a member of San Faustin’s Board of 

Directors.  At least five (5) of San Faustin’s officers and directors11 occupy the same business 

address – Av. Leandro N. Alem 1067/Calle Della Paolera 299, Buenos Aires, Argentina – as 

Defendant Tenaris.  

47. Moreover, according to the testimony of Rocca given in October 2018, San 

Faustin collects the dividends of the six operating companies and retains them for future 

dividends to shareholders or for future investments.   

48. According to a former employee (“FE1”), who was a Senior Risk Manager and 

Financial Planner during the period August 2010 to July 2012, “there is no movement you can do 

in [Techint Group] without San Faustin management knowing.”  FE1 went on to explain, 

“…they’re the brains of the whole thing.”   FE1 further described that top management was 

strategically named to multiple San Faustin-controlled companies at the same time and were very 

loyal to Defendant Rocca.   

49. Another former employee of Tenaris, who worked in the Company’s Human 

Resources department on matters regarding compensation and benefits management during the 

period August 2005 through April 2013 (“FE2”), confirmed the interrelated nature of the San 

Faustin/Techint Group companies, and Rocca’s close oversight and control of the operations of 

the same.  According to FE2, Rocca was “highly involved in all processes: technical, commercial, 

                                                            
10 These individuals include Defendant Rocca, his brother Gianfelice Rocca, Rocca’s cousin 
Roberto Bonatti, Carlos Condorelli, and Alberto Valsecchi. 
11 These individuals include Defendant Rocca, Rocca’s cousin Roberto Bonatti, Alberto 
Valescchi, Fernando Ricardo Mantilla, and Fernando Jorge Mantilla. 
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human resources.  He is a very involved person.”  FE2 indicated that Rocca had an office on the 

29th floor of the Pellegrini Building (i.e., the same building where Tenaris and Ternium are 

located), and that this floor also contained a meeting room where the Tenaris Board of Directors 

would meet.  Regarding Betnaza’s role in Tenaris and other San Faustin/Techint Group 

companies, FE2 explained that Betnaza’s group “worked for all the companies of Paolo Rocca.”  

FE2 further emphasized there was a culture of “unconditional loyalty” to Rocca among high-

ranking executives of Tenaris and other San Faustin/Techint Group companies.  FE2 stated that 

executives “all stay for a long time.  It’s a level extremely close to Paolo Rocca, with frequent 

contact with Paolo Rocca.  It’s rare that somebody quits.  They only retire.”  

The Close Relationship Between Tenaris And Ternium/SIDOR 

50. The business and operations of Tenaris and Ternium are closely intertwined.  At 

all relevant times, including prior to and during the Class Period, Tenaris held, and continues to 

hold, 11.5% of Ternium’s share capital (including treasury shares), which according to the 

Company is “a significant investment” in Ternium S.A.  Ternium and Tenaris also shared 

operational and/or office locations in Venezuela, Argentina, and Luxembourg (where both 

companies are incorporated).  

51.  According to the Company’s Form 20-F for fiscal year ended December 31, 2008 

filed with the SEC on June 30, 2009, Tenaris purchased steel bars from SIDOR for use in the 

Tenaris’s steel pipe operations in Venezuela, which purchase amounts totaled $4.6 million in the 

first quarter of 2008, (thereafter SIDOR ceased to be a related party, and thus contract purchase 

amounts were not publicly disclosed), $45.8 million in 2007, and $30.5 million in 2006.  Thus, 

SIDOR was of critical importance to Tenaris because it provided extremely efficient production 

of high-quality steel in a prime location; without SIDOR, Tenaris would be forced to buy steel 
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from Techint Group competitors in China and Korea.  Thus, Tenaris had a particular interest in 

the operations and contemplated nationalization of SIDOR by Venezuela. 

52. In 1998, Tavsa, the Venezuelan seamless steel pipe producer controlled by 

Tenaris and which is housed within the same manufacturing facility as SIDOR,12 entered a 

contract with SIDOR, under which SIDOR committed to sell up to 90,000 tons of blooms or 

130,000 tons of liquid steel per year, until 2013.  This contract was active at the time of the 

Venezuelan government’s contemplated renationalization of SIDOR, Tavsa, and certain other of 

Tenaris’s holdings in Venezuela, including Matesi (described immediately below). 

53. In 2004, to guarantee its supply of raw materials, SIDOR, together with Tenaris, 

organized Matesi, in which SIDOR and Tenaris had interests of 49.8% and 50.2%, respectively.  

In July 2004, Matesi purchased the assets of Posven, a Venezuelan company for US $120 

million.  Posven owned an idled iron ore briquette producing facility located in Ciudad Guayana, 

Venezuela, with an annual capacity of 1.5 million tons.  Tenaris and SIDOR were particularly 

interested in Posven’s assets because iron ore is used in the production of steel.  Matesi began 

production at this newly purchased facility in October 2004 and was thus expected to provide 

SIDOR with an additional source of high-quality, low-cost iron ore briquettes, enabling crude 

steel production to exceed 4.5 million tpy (tons per year).13 

54. Exiros B.V., with presence in the United States, Canada, Mexico, Italy, Brazil, 

Romania and Argentina, provides Ternium’s subsidiaries with purchase agency services in 

connection with Ternium’s purchases of raw materials and other products or services.  Until 

September 2006, Exiros was a wholly-owned subsidiary of Tenaris.  In October 2006, Ternium 

                                                            
12 According to Betnaza’s Investigative Statement dated August 10, 2018, Tavsa is a pipe plant 
located inside the SIDOR building. 
13 https://www.sec.gov/Archives/edgar/data/1342874/000119312508139561/d20f.htm 
(Ternium’s Form 20-F for fiscal year ended December 31, 2007) 
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acquired a 50% interest in Exiros, while Tenaris retained the remaining 50%.  Exiros’ objectives 

are to procure better purchase conditions and prices as a result of the combined demand of 

products and services by both companies’ demand, as well as to secure joint control over the 

purchase process.14 

Tenaris’s History of Corruption 

Uzbekistan Bribery 

55. In March 2011, Tenaris entered into a deferred prosecution agreement (“DPA”) 

with the SEC stemming from an alleged bribery and corruption scheme the Company 

participated in in Uzbekistan during the 2006 to 2009 time period—i.e., the same time that 

Defendants were paying bribes to Argentine officials, including as detailed in connection with 

the Notebooks scandal, in Argentina.   

56. The DPA stems from the SEC’s allegations that Tenaris violated Sections 

13(b)(2)(A) & (B) and Section 30A of the Exchange Act and the Foreign Corrupt Practices Act 

(“FCPA”) by: (1) bribing Uzbekistan government officials during a bidding process to supply 

pipelines for transporting oil and natural gas; (2) failing to keep accurate books and records 

relating to those transactions; and (3) failing to maintain internal controls to ensure that the 

transactions in Uzbekistan were properly authorized by management and that the financial 

statements were prepared in conformity with generally accepted accounting principles.  

57. Tenaris’s Uzbekistan bribery and corruption scandal began in or around 

December 2006, Tenaris engaged an agent to assist Tenaris on a series of contract bids with 

OJSC O’ztashqineftgaz (“OAO”), a subsidiary of a state-owned holding company of 

Uzbekistan’s oil and gas industry, by providing information on Tenaris’s competitors’ bids—

                                                            
14 Id. 
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thereby allowing Tenaris to revise its bids accordingly and win contracts.  Between 

approximately January 2007 and May 2007, Tenaris paid the agent between 3-3.5% commission 

for his/her services in bidding on four different OAO contracts, which were worth approximately 

$19 million to Tenaris.  In or around November 2007, Tenaris’s competitors complained to an 

Uzbekistani government agency with authority to launch an investigation into the bidding 

process, that Tenaris obtained access to competitors’ bid information.  In the summer of 2008, 

the OAO subsequently canceled all outstanding portions of contracts awarded to Tenaris. 

58. In or around March 2009, Tenaris retained Sullivan & Cromwell LLP to conduct 

an internal investigation of  allegations of Uzbekistan corruption and bribery and to conduct a 

thorough review of Tenaris’s then-existing compliance program.  While the results of the 

investigation were not made public, preliminary findings were reported to the DOJ and SEC.  

Moreover, Tenaris claimed to have conducted a more detailed, world-wide internal investigation 

of its business operations and controls, including a review to detect potential instances of bribery 

and corruption, and agreed to enhance its anti-bribery and anti-corruption programs.   

59. The events of the Uzbekistan bribery allegations overlap substantially with the 

time period of the Argentine bribery events underlying this case, as detailed herein. 

60. Under the terms of the DPA, the SEC agreed to refrain from prosecuting Tenaris 

in a civil action, if Tenaris in turn complied with certain undertakings, including anti-corruption 

assurances.  Tenaris’s required undertakings included, among other things:  

a. a payment of $5.4 million to the SEC in disgorgement and pre-judgment 

interest;  

b. a review of Tenaris’s Code of Conduct on an annual basis beginning on 

February 1, 2012, and to provide the SEC with updates as appropriate;  
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c. requirement for each director, officer, and management-level employee of 

Tenaris to certify compliance with the Code of Conduct on an annual basis 

beginning on February 1, 2011; and  

d. to conduct effective training regarding anti-corruption and compliance 

with the FCPA for: (1) all current officers and managers, (2) all employees 

working in Finance, Accounting, Internal Audit, Sales, and Government 

Relations, (3) all employees working in positions Tenaris deems to 

involve activities implicated by Tenaris’s policies regarding anti-

corruption and compliance with the FCPA, on or before December 31, 

2011, and (4) all such future employees within 90 days of their affiliation 

with Tenaris. 

The Petrobras Scandal (Operation Lava Jato, or “Operation Car Wash”) 

61. Tenaris is also implicated in the infamous Operation Car Wash in Brazil, a multi-

billion dollar corruption scandal involving state-owned oil giant, Petrobras, where executives are 

alleged to have accepted bribes in return for awarding construction contracts at inflated prices, 

and which led to the criminal convictions of 159 people, including former Brazilian president 

Luiz Inacio Lula da Silva, and the downfall of then-Brazilian President, Dilma Rousseff.  

62. Tenaris’s involvement in the Petrobras scandal arises from its wholly-owned 

Brazilian-based subsidiary, Confab Industrial S.A. (“Confab”).  The Sao Paulo-based company 

manufactures steel pipes and equipment in its plant in Sao Paulo.  Between 2006 and 2012, 

through Confab, Tenaris maintained 48 material supply contracts with Petrobras. 

63. In connection with Operation Car Wash, Confab—along with numerous other 

companies in Brazil—was alleged to have paid bribes between 2009 and 2013 to Petrobras 
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through offshore accounts totaling US $9.4 million in order to obtain pipeline contracts worth 

approximately U.S. $1.2 billion.  Techint Engineering & Construction—the construction arm of 

Techint Group—was also alleged to have participated in the construction company cartel 

affecting not only Petrobras, but also Eletrobras, a major Brazilian electric utilities company that 

ran a corruption scheme similar to that of Petrobras.  

64. The time period of Tenaris’s alleged bribery in Brazil in connection with 

Petrobras overlaps substantially with both the time period of the bribery activities underlying this 

case, as the Uzbekistan bribery allegations and the investigation thereof (including the 2011 

DPA). 

65. Since 2016, apart from the Brazilian investigation, Italian authorities also have 

been investigating Defendant Rocca and his brother Gianfelice Rocca for alleged payments of 

bribes to Petrobras officials.  Two other members of the Rocca family are also the subject of the 

investigation – Lodovico Andrea Palu Rocca (Defendant Rocca’s nephew and a member of the 

top group) and Roberto Bonatti (Defendant Rocca’s cousin and Tenaris board member).  

Zabaleta is also a subject of the investigation. 

66. In a 6-K filed on November 4, 2016, Tenaris disclosed that it had instituted an 

internal investigation into possible improper payments to Petrobras.  Tenaris began the 

investigation after learning that Italian and Swiss authorities were investigating Rocca and other 

of the Company’s executives and their activities in Brazil.  The results of this internal 

investigation have not been made public.  

67. In October 2018, Milan-based prosecutor Fabio De Pasquale sent Judge Claudio 

Bonadio and Argentine prosecutor Carlos Stornelli a request for collaboration in investigating 

Rocca.  The collaboration request explained that in Italy, Tenaris’s wholly owned subsidiary was 
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under investigation for allegedly paying bribes totaling USD $10 million to Petrobras officials 

between 2009 and 2013 to obtain contracts for the sale of pipelines for USD $1.2 billion.  The 

request also included information regarding a declaration of the Argentine financier, Lorenzo 

Fenocchietto (“Fenocchietto”), who admitted having created an account in Uruguay in 2002 in 

the name of the Isla Mayor Society in order to move offshore funds of companies linked to 

Tenaris and Techint Group.15 

SUBSTANTIVE ALLEGATIONS 

The Notebooks Case 

68.  Beginning in early August 2018, media outlets began publishing articles in the 

U.S. and Argentina, about eight notebooks (the “Notebooks”) that detailed an elaborate 

corruption scheme involving illegal payments to Argentine government officials from 

approximately 2005 through 2015.  When the story first broke, thirteen (13) former government 

officials and business leaders had already been arrested. 

69. The Notebooks’ author, Oscar Centeno, the driver of a powerful Planning 

Ministry official, Baratta, meticulously catalogued cash payments made by high powered and 

prominent businesses and their executives to various government officials, including most 

prominently payments delivered directly to the Kirchners.  Centeno included the times, value and 

even the weight of the bags of money he delivered to various addresses in Buenos Aires, 

including the Kirchners’ apartment in Buenos Aires and their official presidential residence, 

Quinta de Olivos.   

70. Centeno gave the Notebooks along with bills, photos, and videos to a journalist, 

Diego Cabot (“Cabot”), at the newspaper La Nación, based in Argentina.  Prior to publishing the 

                                                            
15 https://www.infobae.com/politica/2019/01/13/caso-cuadernos-k-desde-italia-enviaron-pedido-
de-colaboracion-judicial-para-investigar-a-paolo-rocca  
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information Cabot received, the journalist submitted the Notebooks to Argentine authorities, 

which spurred an investigation into more than a decade of alleged corruption under former 

Presidents Cristina Kirchner and her late husband, Néstor Kirchner.   

71. Based on the authorities’ investigation of the alleged bribery and corruption 

detailed in the Notebooks, raids on various Argentinian-based companies, including Tenaris and 

other Techint Group operations, were conducted in the summer of 2018.   

72. In total, charges have been filed against approximately seventy (70)  prominent 

business leaders and high-ranking Argentine government officials in connection with the 

Notebooks Case.   

Defendants’ Participation In Undisclosed Bribery In Argentina To Further Their  
Interests, Including as Detailed in the Notebooks Case 

73. Defendants’ role in the Notebooks Case is prominent and stems largely from 

Venezuela’s planned re-nationalization of Techint Group’s interests, including SIDOR and other 

of Tenaris’s interests in Venezuela. 

74.   According to the information contained the Notebooks, Uberti  and Baratta, were 

two of the top Argentine officials responsible for soliciting money from various companies and 

business leaders—including, as alleged herein, Defendant Rocca for the benefit of Tenaris and 

other Techint Group companies–to be delivered to Argentine officials, including Federal Planning 

Minister Julio De Vido, the Kirchners, and other officials. 

75. The Notebooks allegedly detail Techint Group’s participation in bribery for so-

called “roadway corridors” during the 2003 to 2007 timeframe.  Among the companies involved, 

Techint Group was named as one of the more noteworthy.  Specifically, Uberti states that he was 

in charge of requesting money from Betnaza in exchange for Techint Group being awarded with a 

project called “Caminos del Oeste.” 
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76. According to Betnaza’s Investigative Statement in the Notebooks Case, dated 

August 10, 2018, the relationship between then-Venezuelan President, Hugo Chavez, and 

Techint Group became strained beginning in 2005, over the prospects of nationalization of 

SIDOR.     

77. In or around November 2005, in an unusual meeting of high-powered officials, 

Defendant Rocca and Betnaza met privately with Hugo Chávez, Cristina and Nestor Kirchner, in 

Mar del Plata, Argentina, in order to discuss SIDOR with Chavez.  According to Betnaza, at this 

meeting, Rocca and Betnaza specifically requested the Argentine government to intercede with 

the Venezuelan government in an attempt to prevent the nationalization of Techint Group’s 

interests by Chávez.  Moreover, media sources reported that during that discussion, Néstor 

Kirchner acted as a mediator between Chávez and Rocca over the price of iron ore—a core 

component of steel critical to SIDOR’s, and Tenaris’s, business. 

78. Then in 2006, while attending a business conference in Venezuela, Defendant 

Rocca and Betnaza met privately with then-Argentine president Néstor Kirchner, Planning 

Minister De Vido, and top Planning Ministry official Claudio Uberti, in another attempt to 

convince the government to engage Chávez on behalf of Techint Group regarding Chavez’s 

plans to nationalize SIDOR.  According to Uberti, “Rocca approached Kirchner. He talked to him 

and pulled him around.  [Uberti] approached Betnaza for [Betnaza] to tell Rocca to stop harassing 

Kirchner.”  Uberti then explained that it was in that context that De Vido ordered Uberti to tell 

Techint Group to “fork [it] over” if they wanted to be “treat[ed] [] well” by the Argentine 

government.   

79. In February 2007, Rocca and Betnaza attended a ceremony and dinner to 

commemorate the gift of an oil well in the Venezuelan Orinoco Belt from Chávez to Kirchner 
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and Argentina, which event was also attended by Hugo Chávez, Néstor Kirchner, and Uberti, 

among other Venezuelan and Argentine officials.  Following the ceremony, Uberti again 

confronted Rocca and Betnaza in an attempt to persuade them to increase Techint Group’s 

financial support for the Argentine government, specifically Néstor Kirchner.   

80. Ultimately, Kirchner directed Uberti to reach out to Rocca and Techint Group to 

solicit bribe payments, which Uberti did by contacting Betnaza and appearing at Betnaza’s office 

in the Techint Group building located at Della Paolera street.16  According to Uberti, “[Betnaza] 

handed over US $100,000 and told [Uberti] it was for Kirchner.”  Uberti stated that “[t]his was 

repeated fix or six times” before Uberti’s resignation from his office in August 2007, totaling US 

$600,000 to US $700,000 in bribes paid by Techint Group to Argentine officials to further the 

interests of Techint Group companies, including Tenaris, in the 2006 to 2007 timeframe.  

81. In or around February 2008, Defendant Rocca met with former-President of 

Brazil, Lula Da Silva and then-President Dilma Rousseff and used the presence of Brazilian staff 

members in Venezuela as an attempt to convince the Brazilian government to engage Hugo 

Chávez for the benefit of Techint Group. 

82. On April 9, 2008, the Venezuelan government announced its intention to move 

forward with the nationalization of SIDOR.  Around the time of the announcement, Defendant 

Rocca admitted to contacting Cristina Kirchner via telephone to discuss the issue of 

nationalization of SIDOR.   

                                                            
16 Techint Group’s Buenos Aires building (known as the “Pelligrini Building”) has entrances 
from Della Paolera street and Avenida Leandro N. Alem.  Tenaris’s primary address is identified 
as being located on the 27th floor, although it also occupies offices on a number of other floors. 
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83. At the time, Ternium held an approximately 60% controlling stake in SIDOR, and 

Tenaris, in turn, held an approximate 11.5% stake in Ternium.  As of March 31, 2008, the book 

value of SIDOR’s total assets was US $3.1 billion, with total liabilities of US $855.5 million. 

84. Following the Venezuelan government’s announcement to nationalize SIDOR, 

Venezuela’s Basic Industries and Mining Minister Rodolfo Sanz publicly stated, “[w]e have 

preliminarily concluded that the value of the shares of Ternium group is close to $800 million.”  

Sanz added that Ternium, which held a 60% stake in SIDOR, had asked for between $3.2 billion 

and $4.8 billion dollars, which he said, “does not correspond to the preliminary analysis we have 

carried out.”17 

85. According to media sources, in or around this time, Techint Group asked the 

Venezuelan government to pay at least $2.4 billion to take a 50% stake in SIDOR, leaving 

Ternium with a minority stake in SIDOR of 10%.18  Retention of some interest in SIDOR, and 

access to the steel it produced, was of critical importance to Tenaris, Ternium, and other Techint 

Group interests.  

86. On April 29, 2008 the National Assembly of the Republic of Venezuela passed a 

resolution declaring that the shares of Ternium’s majority-owned subsidiary, SIDOR, together 

with all of its assets, are of public and social interest to Venezuela.  This resolution authorized 

the Venezuelan government to take any action it deemed appropriate in connection with any such 

assets, including expropriation.   

87. On July 12, 2008, Venezuela assumed operational control and complete 

responsibility for SIDOR’s operations.  However, negotiations between the Venezuelan 

                                                            
17 https://www.reuters.com/article/venezuela-nationalization-steel/venezuela-says-ternium-sidor-
stake-worth-800-mln-idUSN2642760420080427 
18 https://www.reuters.com/article/argentina-techint/techint-asks-at-least-2-4-bln-for-sidor-stake-
report-idUSN1334268020080613 
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government and Techint Group regarding the terms of the compensation continued over several 

months, and the compensation was not ultimately paid by Venezuela for a number of years.  

According to Betnaza’s Testimonial Statement filed in the Notebooks Case, Techint Group 

approached the Argentine government for assistance in these continued compensation 

negotiations with the Venezuelan government. 

88. Over the next several months following Venezuela’s official take-over of SIDOR, 

Betnaza, along with representatives from the Argentine government, including Uberti, De Vido, 

Baratta, and Jose Maria Olazagasti (De Vido’s private secretary), regularly travelled to 

Venezuela to negotiate Techint Group’s compensation for its stake in SIDOR.  On one particular 

occasion, Cristina Kirchner travelled to Venezuela and met privately with Chávez to discuss 

Techint Group’s compensation for SIDOR.  According to Betnaza’s Testimonial Statement, 

Betnaza then met with Cristina Kirchner who informed him that total amount of compensation 

agreed on was US $1.97 billion. 

89. In May 2009, the sale of Ternium’s stake in SIDOR to the Venezuelan 

government was announced to the public with a staggering sale price of $1.97 billion.  In a report 

dated May 7, 2009, Deutsche Bank analysts commented that they “were surprised by the timing 

and value realized.”  Both Deutsche Bank and UBS analysts had previously assigned a zero 

value to Ternium’s stake in SIDOR due to an expectation that Ternium’s stake would have been 

sold at a discount after the Venezuelan government decided to nationalize the asset. 

90. Aside from relying on the Kirchners and other Argentine officials to negotiate this 

favorable price, Defendants continued to rely on Cristina Kirchner and other Argentine officials 

to ensure collection of the agreed amount from Venezuela, which ultimately took approximately 

three (3) years (until 2012), as well as to negotiate with Chávez regarding Venezuela’s 
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nationalization of Tenaris’s interests in three (3) additional subsidiaries in Venezuela, as 

discussed herein below.  

91. Though viewed as a win for Techint Group by analysts and investors at the time, 

investors were not aware of the illegal bribes paid by or on behalf of Defendants to Argentine 

government officials at the expense of investors in order to assure a price more than double 

Venezuela’s original valuation. 

92. In addition to Chávez’s nationalization of SIDOR, moreover, in or around May 

2009, Chávez also indicated his intent to nationalize Tenaris’s holdings in three other steel 

product firms in Venezuela, including two majority-owned Tenaris subsidiaries (Tavsa and 

Matesi) and its minority interest in Complejo Siderúrgico de Guayana, C.A.  On information and 

belief, Cristina Kirchner met with Chávez on or around August 11, 2009, to discuss Chávez’s 

plans to nationalize these additional Tenaris holdings in Venezuela. 

93. On August 19, 2009, Tenaris issued a press release announcing that Venezuela 

assumed exclusive operational control over the assets of Matesi.  Then, on November 17, 2009, 

Tenaris issued a press release announcing that Venezuela formally assumed exclusive 

operational control over Tavsa.  

94. According to the Notebooks, Techint Group had delivered money to Argentine 

government officials on at least the following dates, at least in part to ensure Argentina’s 

intervention on its behalf with Chávez and the Venezuelan government to protect the interests of 

Tenaris, Ternium and other Techint Group companies in Venezuela: 

a. On May 29, 2008, Zabaleta gave Baratta a bag of money in the Techint 

Group building, located at Calle Della Paolera 299, Buenos Aires, which 
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was subsequently delivered to Daniel Munoz (Néstor Kirchner’s private 

secretary) at Calle Uruguay 1306, Buenos Aires. 

b. On June 30, 2008, a package of money was delivered to Baratta in the 

Techint Group building, which was delivered to Daniel Munoz at Calle 

Uruguay 1306, Buenos Aires on the same day. 

c. On August 1, 2008, Zabaleta gave Baratta a package of money in the 

basement of the Techint Group building. 

d. On August 27, 2008, Zabaleta gave Baratta a package of money in the 

subbasement of the Techint Group building, which was subsequently 

delivered to Daniel Munoz at Calle Uruguay 1306, Buenos Aires. 

e. On October 3, 2008, a person identified as “Ale,” delivered to Baratta on 

behalf of Techint Group, the “dividends of the month” in the Techint 

Group building. 

f. On October 30, 2008, Zabaleta entered a vehicle driven by Centeno at the 

intersection of Della Paolera and Leandro N. Alem streets and descended 

to the subbasement of the Techint Group building where Zabaleta 

delivered a package of money, which was subsequently delivered to 

Daniel Munoz at Calle Uruguay 1306, Buenos Aires. 

g. On December 3, 2008, Zabaleta gave Baratta money in the subbasement 

of the Techint Group building, which was subsequently delivered to 

Daniel Munoz at Calle Uruguay 1306, Buenos Aires. 
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h. On December 18, 2008, Zabaleta gave Baratta money in the subbasement 

of the Techint Group building, which was subsequently delivered to 

Daniel Munoz at Calle Uruguay 1306, Buenos Aires. 

95. Both Betnaza and Zabaleta confirmed that at least $1 million was paid by Techint 

Group to Argentine officials during 2008.  Defendant Rocca confirmed that these payments were 

made from a Techint Group slush fund of sorts, testifying that the amounts were paid “from the 

central companies where the dividends paid by the operating companies are maintained,” which 

funds Rocca confirmed Zabaleta had “the capacity and autonomy to” to access at the time. 

96. In early August 2018, under Judge Bonadio’s order, the Argentine Federal Police 

raided the 27th floor of Techint Group’s headquarters in Buenos Aires—the same floor where 

Tenaris is located—and confiscated a large number of boxes, which materials included the hard 

drives of two of Rocca’s personal computers and Techint Group’s server.  Additionally, at least 

one media source reported that Techint Group allegedly erased Zabaleta’s emails and dismantled 

the offices on the 17th floor of the Techint Group building where Zabaleta worked.19 

97. In testimony provided in connection with the Notebooks Case, Betnaza stated that 

he authorized Zabaleta to make the payments to the Argentine government.  Betnaza also 

confirmed that Zabaleta paid bribes in order to get the Argentine government to negotiate with 

Venezuela’s Hugo Chávez in 2008, after SIDOR was nationalized.  According to Betnaza’s 

testimony, Zabaleta had the confidence of and authority to act on behalf of Techint Group even 

though Betnaza claimed that Zabaleta no longer held an executive position at the time due to 

Zabaleta’s retirement.   

                                                            
19 https://mundoempresarial.com.ar/noticia/1293/lavagato-techint-borro-e-mails-y-desmantelo-
la-oficina-del-ejecutivo-de-las-coim 
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98. Claudio Uberti, in his statement given in connection with the Notebooks Case, 

testified that beginning in 2006, Betnaza paid Uberti over US $100,000, which payment was 

repeated “five or six times,” upon Uberti’s visits to the Techint Group building in Buenos Aires.  

These payments, which were made on behalf of Defendants to garner favor with the Argentine 

government and to further the interests of Defendants, were subsequently handed over to Néstor 

Kirchner. 

99. According to Betnaza, the money Techint Group used to pay the bribe payments 

came from money meant for dividend payments to shareholders of Techint Group’s various 

operating companies, (“Zabaleta withdrew the money to make the payments [from] the dividends 

of the [Techint Group] stockholders”).  This fact was confirmed by Rocca, as detailed 

immediately below.   

100. Rocca confirmed that the payments alleged to have been made by or on behalf 

Techint Group in connection with the Notebooks Case were, in fact, made.  According to a 

statement Rocca filed in the Notebooks Case, as translated from Spanish to English, Rocca 

explained that “as far [as] we can determine, the fund for those payments were from the central 

companies where the dividends paid by the operating companies are maintained, and Zabaleta had 

the capacity and autonomy to have access to these funds at that time.”  Rocca continued, “[t]he 

final recipients of those dividends had no knowledge of the destination of those funds.  Zabaleta 

had the autonomy to apply these funds at the request of Luis Betnaza.  I’m unaware of which 

accounting item these payments were made under.  We are trying to find that out with greater 

precision, in a context where the group dimension and the number of groups involved is very 

broad.”   
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Tenaris’s Code of Ethics and Code of Conduct 

101. In 2003, Tenaris established a Code of Conduct governing the Company’s 

guidelines and standards of integrity and transparency.  The Code of Conduct has been updated 

twice since its establishment in 2003, once in 2012 and again in 2018.  According to Tenaris, the  

2012 Code of Conduct was revised following the introduction of new legislation affecting 

operations and extending the anti-bribery provisions.  According to Tenaris, its Code of Conduct 

“reflects the best practices regarding ethics and transparency” and is intended to “build[] the 

corporate culture of transparency and integrity based on ethical behavior and compliance with 

law.” 

102.  While the Company’s original 2003 Code of Conduct is apparently no longer 

accessible online, the 2012 Code of Conduct contained a provision entitled, “Bribery is Strictly 

Prohibited.”  The Code of Conduct further stated that “Tenaris will not condone, under any 

circumstances, the offering or receiving of bribes or any other form of improper payments.”  

This provision as it appears in the Company’s 2018 Code of Conduct is substantially repeated, 

although slightly revised to state, “Tenaris will not allow, under any circumstances, the offering 

or receiving of bribes or any other form of improper payments.” 

103. In July 2005, Tenaris adopted a Code of Ethics for senior financial officers, 

including, but not limited to, its principal executive officer.  According to Tenaris, its Code of 

Ethics is “intended to supplement the Company’s Code of Conduct.”   

104. The Code of Ethics states that “the Company expects all of its employees … to 

comply with applicable law, deter wrongdoing and to abide by the Company’s Code of 

Conduct.”  The Code of Ethics further stated that “[Tenaris’s] senior financial officers will … 
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[c]omply with any governmental laws, rules and regulations applicable to their areas of 

responsibility.”   

MATERIALLY FALSE AND MISLEADING STATEMENTS AND OMISSIONS  
MADE DURING THE CLASS PERIOD 

 
105. Information about management integrity is material to investors because they base 

their investment decisions on factors such as management ethics and accountability, at least in 

part.  Support for the recognition of investors’ presumptive right to rely on the integrity of 

management in the conduct of corporate affairs is found both in case law and the literature.  See, 

e.g., Donald C. Langevoort, Basic at Twenty: Rethinking Fraud-on-the-Market, 151 Wis. L. Rev. 

151 n.140 (2009) (“Presumably, most stock price declines that follow a surprise revelation of 

fraud reflect not only the truth with respect to the specific facts misrepresented or omitted but 

also a readjustment in expectations regarding other matters on which management was 

previously thought credible.”). 

Defendants’ Core Material Omissions 

106. Throughout the Class Period, Defendants materially misled investors because 

they: (1) at all times omitted and/or failed to disclose the numerous instances of illegal/illicit 

bribery payments paid to Argentine officials, as detailed herein, made by or for the benefit of 

Defendants; (2) omitted and/or failed to disclose their violations of law and exposure to both 

criminal and civil liability that Defendants faced as a result of their participation in illegal/illicit 

bribery payments, as alleged herein; (3) omitted and/or failed to disclose the heightened risk of 

negative impact on Tenaris’s business, operations, financial performance, and share price that 

existed as a result of their participation in illegal/illicit bribery payments, violations of law, and 

associated exposure to criminal and civil legal liability, as alleged herein; and (4) omitted and/or 

failed to disclose that the Company had inadequate internal controls over financial reporting to 
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detect and report, as required, the fact of Defendants having made the illegal/illicit bribery 

payments alleged herein.  Defendants had an affirmative duty to disclose the foregoing material 

information. Defendants also had a duty to disclose the foregoing material information so as to 

make their statements made during the Class Period not misleading, as alleged herein below. 

False and Misleading Statements and Omissions In Tenaris’s Class Period Form 20-Fs 

107. On April 30, 2014, after-market hours, Tenaris filed a Form 20-F for the fiscal 

year ended December 31, 2013 with the SEC (the “2013 20-F”), which provided the Company’s 

year-end financial results and position. The 2013 20-F was signed by Defendant Carlos and 

contained signed certifications pursuant to the Sarbanes-Oxley Act of 2002 (“SOX”) by 

Defendants Rocca and Carlos attesting to the accuracy of financial reporting, the disclosure of 

any material changes to the Company’s internal controls over financial reporting, and the 

disclosure of all fraud. 

108. The 2013 20-F assured investors that Tenaris was “committed to conducting 

business in a legal and ethical manner in compliance with local and international statutory 

requirements and standards[.]” 

109. The 2013 20-F also touted Tenaris’s Code of Ethics and Code of Conduct, 

incorporating both codes by reference and stating in relevant part: 

In addition to the general code of conduct incorporating guidelines and standards 
of integrity and transparency applicable to all of our directors, officers and 
employees, we have adopted a code of ethics for financial officers which applies 
to our principal executive officer, principal financial officer, principal accounting 
officer or controller, or persons performing similar functions and is intended to 
supplement the Company’s code of conduct. 

The text of our codes of conduct and code of ethics is posted on our Internet 
website at: www.tenaris.com/en/aboutus/codeofconduct.aspx 

110. The foregoing statements identified from Tenaris’s 2013 Form 20-F were 

materially false and misleading because the statements omitted material facts, the disclosure of 
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which was necessary to make the statements made not misleading, including but not limited to: 

(1) the fact of Defendants’ payments of illegal bribes and political kickbacks to Argentine 

officials over a period of years; (2) Defendants’ violation of laws and legal exposure associated 

therewith; (3) the heightened risk of negative impact on Tenaris’s business, operations, financial 

performance, and share price that existed as a result of their participation in illegal/illicit bribery 

payments, violations of law, and associated exposure to criminal and civil legal liability, as 

alleged herein; and (4) the woeful lack of internal controls that allowed these bribery payments 

to go unchecked and undisclosed for years both prior to and throughout the Class Period. 

111. Tenaris’s 2013 20-F also provided the following materially incomplete and 

misleading risk disclosure regarding corruption and bribery: 

If we do not comply with laws and regulations designed to combat 
governmental corruption in countries in which we sell our products, we could 
become subject to fines, penalties or other sanctions and our sales and 
profitability could suffer. 

We conduct business in certain countries known to experience governmental 
corruption. Although we are committed to conducting business in a legal and 
ethical manner in compliance with local and international statutory requirements 
and standards applicable to our business, there is a risk that our employees or 
representatives may take actions that violate applicable laws and regulations that 
generally prohibit the making of improper payments to foreign government 
officials for the purpose of obtaining or keeping business, including laws relating 
to the 1997 OECD Convention on Combating Bribery of Foreign Public Officials 
in International Business Transactions such as the U.S. Foreign Corrupt Practices 
Act, or FCPA. Particularly in respect of FCPA, in May 2011, we entered into 
settlements with the U.S. Department of Justice, or DOJ, and the U.S. Securities 
and Exchange Commission, or SEC, and we undertook several remediation 
efforts, including voluntary enhancements to our compliance program. Our 
obligations under these settlements expired in May 2013.   

112. The foregoing risk disclosure was materially misleading and incomplete where 

Defendants omitted and failed to disclose that Defendants, at the very highest executive levels, in 

fact had participated in bribery and corruption and “the making of improper payments to foreign 

government officials for the purpose of obtaining or keeping business,” in violation of the law, 
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including the above-cited laws, thereby actually exposing Tenaris and the other Defendants to 

“fines, penalties or other sanctions” that could harm Tenaris’s business. 

113. On June 1, 2015, Tenaris filed a Form 20-F for the fiscal year ended December 

31, 2014 with the SEC (the “2014 20-F”), which provided the Company’s year-end financial 

results and position. The 2014 20-F was signed by Defendant Carlos. The 2014 20-F also 

contained signed SOX certifications by Defendants Rocca and Carlos attesting to the accuracy of 

financial reporting, the disclosure of any material changes to the Company’s internal controls 

over financial reporting, and the disclosure of all fraud. 

114. The 2014 20-F stated the Company was “committed to conducting business in a 

legal and ethical manner in compliance with local and international statutory requirements and 

standards[.]” 

115. The 2014 20-F also touted Tenaris’s Code of Ethics and Code of Conduct, 

incorporating both codes by reference and stating in relevant part: 

In addition to the general code of conduct incorporating guidelines and standards 
of integrity and transparency applicable to all of our directors, officers and 
employees, we have adopted a code of ethics for financial officers which applies 
to our principal executive officer, principal financial officer, principal accounting 
officer or controller, or persons performing similar functions and is intended to 
supplement the Company’s code of conduct. 

The text of our codes of conduct and code of ethics is posted on our Internet 
website at: www.tenaris.com/en/aboutus/codeofconduct.aspx 

116. The foregoing statements identified from Tenaris’s 2014 Form 20-F were 

materially false and misleading because the statements omitted material facts, the disclosure of 

which was necessary to make the statements made not misleading, including but not limited to: 

(1) the fact of Defendants’ payments of illegal bribes and political kickbacks to Argentine 

officials over a period of years; (2) Defendants’ violation of laws and legal exposure associated 

therewith; (3) the heightened risk of negative impact on Tenaris’s business, operations, financial 
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performance, and share price that existed as a result of their participation in illegal/illicit bribery 

payments, violations of law, and associated exposure to criminal and civil legal liability, as 

alleged herein; and (4) the woeful lack of internal controls that allowed these bribery payments 

to go unchecked and undisclosed for years both prior to and throughout the Class Period. 

117. Tenaris’s 2014 20-F also provided the following materially incomplete and 

misleading risk disclosure regarding corruption and bribery: 

If we do not comply with laws and regulations designed to combat 
governmental corruption in countries in which we sell our products, we could 
become subject to fines, penalties or other sanctions and our sales and 
profitability could suffer. 

We conduct business in certain countries known to experience governmental 
corruption. Although we are committed to conducting business in a legal and 
ethical manner in compliance with local and international statutory requirements 
and standards applicable to our business, there is a risk that our employees or 
representatives may take actions that violate applicable laws and regulations that 
generally prohibit the making of improper payments to foreign government 
officials for the purpose of obtaining or keeping business, including laws relating 
to the 1997 OECD Convention on Combating Bribery of Foreign Public Officials 
in International Business Transactions such as the U.S. Foreign Corrupt Practices 
Act, or FCPA.    

118. The foregoing risk disclosure was materially misleading and incomplete where 

Defendants omitted and failed to disclose that Defendants, at the very highest executive levels, in 

fact had participated in bribery and corruption and “the making of improper payments to foreign 

government officials for the purpose of obtaining or keeping business,” in violation of the law, 

including the above-cited laws, thereby actually exposing Tenaris and the other Defendants to 

“fines, penalties or other sanctions” that could harm Tenaris’s business. 

119. On May 2, 2016, Tenaris filed a Form 20-F for the fiscal year ended December 

31, 2015 with the SEC (the “2015 20-F”), which provided the Company’s year-end financial 

results and position.  The 2015 20-F was signed by Defendant Carlos. The 2015 20-F also 

contained signed SOX certifications by Defendants Rocca and Carlos attesting to the accuracy of 
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financial reporting, the disclosure of any material changes to the Company’s internal controls 

over financial reporting, and the disclosure of all fraud. 

120. The 2015 20-F stated the Company was “committed to conducting business in a 

legal and ethical manner in compliance with local and international statutory requirements and 

standards[.]” 

121. The 2015 20-F also touted Tenaris’s Code of Ethics and Code of Conduct, 

incorporating both codes by reference and stating in relevant part: 

In addition to the general code of conduct incorporating guidelines and standards 
of integrity and transparency applicable to all of our directors, officers and 
employees, we have adopted a code of ethics for financial officers which applies 
to our principal executive officer, principal financial officer, principal accounting 
officer or controller, or persons performing similar functions and is intended to 
supplement the Company’s code of conduct. 

The text of our codes of conduct and code of ethics is posted on our Internet 
website at: www.tenaris.com/en/aboutus/codeofconduct.aspx 

122. The foregoing statements identified from Tenaris’s 2015 Form 20-F were 

materially false and misleading because the statements omitted material facts, the disclosure of 

which was necessary to make the statements made not misleading, including but not limited to: 

(1) the fact of Defendants’ payments of illegal bribes and political kickbacks to Argentine 

officials over a period of years; (2) Defendants’ violation of laws and legal exposure associated 

therewith; (3) the heightened risk of negative impact on Tenaris’s business, operations, financial 

performance, and share price that existed as a result of their participation in illegal/illicit bribery 

payments, violations of law, and associated exposure to criminal and civil legal liability, as 

alleged herein; and (4) the woeful lack of internal controls that allowed these bribery payments 

to go unchecked and undisclosed for years both prior to and throughout the Class Period. 

123. Tenaris’s 2015 20-F also provided the following materially incomplete and 

misleading risk disclosure regarding corruption and bribery: 
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If we do not comply with laws and regulations designed to combat 
governmental corruption in countries in which we sell our products, we could 
become subject to fines, penalties or other sanctions and our sales and 
profitability could suffer. 

We conduct business in certain countries known to experience governmental 
corruption. Although we are committed to conducting business in a legal and 
ethical manner in compliance with local and international statutory requirements 
and standards applicable to our business, there is a risk that our employees or 
representatives may take actions that violate applicable laws and regulations that 
generally prohibit the making of improper payments to foreign government 
officials for the purpose of obtaining or keeping business, including laws relating 
to the 1997 OECD Convention on Combating Bribery of Foreign Public Officials 
in International Business Transactions such as the U.S. Foreign Corrupt Practices 
Act, or FCPA.    

124. The foregoing risk disclosure was materially misleading and incomplete where 

Defendants omitted and failed to disclose that Defendants, at the very highest executive levels, in 

fact had participated in bribery and corruption and “the making of improper payments to foreign 

government officials for the purpose of obtaining or keeping business,” in violation of the law, 

including the above-cited laws, thereby actually exposing Tenaris and the other Defendants to 

“fines, penalties or other sanctions” that could harm Tenaris’s business. 

125. On May 1, 2017, Tenaris filed a Form 20-F for the fiscal year ended December 

31, 2016 with the SEC (the “2016 20-F”), which provided the Company’s year-end financial 

results and position. The 2016 20-F was signed by Defendant Carlos. The 2016 20-F also 

contained signed SOX certifications by Defendants Rocca and Carlos attesting to the accuracy of 

financial reporting, the disclosure of any material changes to the Company’s internal controls 

over financial reporting, and the disclosure of all fraud. 

126. The 2016 20-F stated the Company was “committed to conducting business in a 

legal and ethical manner in compliance with local and international statutory requirements and 

standards[.]” 
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127. The 2016 20-F also touted Tenaris’s Code of Ethics and Code of Conduct, 

incorporating both codes by reference and stating in relevant part: 

In addition to the general code of conduct incorporating guidelines and standards 
of integrity and transparency applicable to all of our directors, officers and 
employees, we have adopted a code of ethics for financial officers which applies 
to our principal executive officer, principal financial officer, principal accounting 
officer or controller, or persons performing similar functions and is intended to 
supplement the Company’s code of conduct. 

The text of our codes of conduct and code of ethics is posted on our Internet 
website at: www.tenaris.com/en/aboutus/codeofconduct.aspx 

128. The foregoing statements identified from Tenaris’s 2016 Form 20-F were 

materially false and misleading because the statements omitted material facts, the disclosure of 

which was necessary to make the statements made not misleading, including but not limited to: 

(1) the fact of Defendants’ payments of illegal bribes and political kickbacks to Argentine 

officials over a period of years; (2) Defendants’ violation of laws and legal exposure associated 

therewith; (3) the heightened risk of negative impact on Tenaris’s business, operations, financial 

performance, and share price that existed as a result of their participation in illegal/illicit bribery 

payments, violations of law, and associated exposure to criminal and civil legal liability, as 

alleged herein; and (4) the woeful lack of internal controls that allowed these bribery payments 

to go unchecked and undisclosed for years both prior to and throughout the Class Period. 

129. Tenaris’s 2016 20-F also provided the following materially incomplete and 

misleading risk disclosure regarding corruption and bribery: 

If we do not comply with laws and regulations designed to combat 
governmental corruption in countries in which we sell our products, we could 
become subject to fines, penalties or other sanctions and our sales and 
profitability could suffer. 

We conduct business in certain countries known to experience governmental 
corruption. Although we are committed to conducting business in a legal and 
ethical manner in compliance with local and international statutory requirements 
and standards applicable to our business, there is a risk that our employees or 
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representatives may take actions that violate applicable laws and regulations that 
generally prohibit the making of improper payments to foreign government 
officials for the purpose of obtaining or keeping business, including laws relating 
to the 1997 OECD Convention on Combating Bribery of Foreign Public Officials 
in International Business Transactions such as the U.S. Foreign Corrupt Practices 
Act, or FCPA.    

130. The foregoing risk disclosure was materially misleading and incomplete where 

Defendants omitted and failed to disclose that Defendants, at the very highest executive levels, in 

fact had participated in bribery and corruption and “the making of improper payments to foreign 

government officials for the purpose of obtaining or keeping business,” in violation of the law, 

including the above-cited laws, thereby actually exposing Tenaris and the other Defendants to 

“fines, penalties or other sanctions” that could harm Tenaris’s business. 

131. On April 30, 2018, Tenaris filed a Form 20-F for the fiscal year ended December 

31, 2017 with the SEC (the “2017 20-F”), which provided the Company’s year-end financial 

results and position. The 2017 20-F was signed by Defendant Carlos. The 2017 20-F also 

contained signed SOX certifications by Defendants Rocca and Carlos attesting to the accuracy of 

financial reporting, the disclosure of any material changes to the Company’s internal controls 

over financial reporting, and the disclosure of all fraud. 

132. The 2017 20-F stated the Company was “committed to conducting business in a 

legal and ethical manner in compliance with local and international statutory requirements and 

standards[.]” 

133. The 2017 20-F also touted Tenaris’s Code of Ethics and Code of Conduct, 

incorporating both codes by reference and stating in relevant part: 

In addition to the general code of conduct incorporating guidelines and standards 
of integrity and transparency applicable to all of our directors, officers and 
employees, we have adopted a code of ethics for financial officers which applies 
to our principal executive officer, principal financial officer, principal accounting 
officer or controller, or persons performing similar functions and is intended to 
supplement the Company’s code of conduct. 
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The text of our codes of conduct and code of ethics is posted on our Internet 
website at: www.tenaris.com/en/aboutus/codeofconduct.aspx 

134. The foregoing statements identified from Tenaris’s 2017 Form 20-F were 

materially false and misleading because the statements omitted material facts, the disclosure of 

which was necessary to make the statements made not misleading, including but not limited to: 

(1) the fact of Defendants’ payments of illegal bribes and political kickbacks to Argentine 

officials over a period of years; (2) Defendants’ violation of laws and legal exposure associated 

therewith; (3) the heightened risk of negative impact on Tenaris’s business, operations, financial 

performance, and share price that existed as a result of their participation in illegal/illicit bribery 

payments, violations of law, and associated exposure to criminal and civil legal liability, as 

alleged herein; and (4) the woeful lack of internal controls that allowed these bribery payments 

to go unchecked and undisclosed for years both prior to and throughout the Class Period. 

135. Tenaris’s 2017 20-F also provided the following materially incomplete and 

misleading risk disclosure regarding corruption and bribery: 

If we do not comply with laws and regulations designed to combat 
governmental corruption in countries in which we sell our products, we could 
become subject to fines, penalties or other sanctions and our sales and 
profitability could suffer. 

We conduct business in certain countries known to experience governmental 
corruption. Although we are committed to conducting business in a legal and 
ethical manner in compliance with local and international statutory requirements 
and standards applicable to our business, there is a risk that our employees or 
representatives may take actions that violate applicable laws and regulations that 
generally prohibit the making of improper payments to foreign government 
officials for the purpose of obtaining or keeping business, including laws relating 
to the 1997 OECD Convention on Combating Bribery of Foreign Public Officials 
in International Business Transactions such as the U.S. Foreign Corrupt Practices 
Act, or FCPA.    

136. The foregoing risk disclosure was materially misleading and incomplete where 

Defendants omitted and failed to disclose that Defendants, at the very highest executive levels, in 
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fact had participated in bribery and corruption and “the making of improper payments to foreign 

government officials for the purpose of obtaining or keeping business,” in violation of the law, 

including the above-cited laws, thereby actually exposing Tenaris and the other Defendants to 

“fines, penalties or other sanctions” that could harm Tenaris’s business. 

Disclosure of Defendants’ Participation In Bribery, and the Risks and Uncertainties 
Associated Therewith, Was Required By Item 303 

137. SEC Regulation S-K required Tenaris to disclose known trends and uncertainties 

in its Class Period Form 20-F filings.  SEC Regulation S-K (27 CFR § 229.10) requires 

disclosure “to the extent provided in the forms to be used for registration under the [Securities] 

Act.” 17 C.F.R. § 229.10.  Item 5(d) of Form 20-F “call[s] for the same disclosure as Item 303 of 

Regulation S-K”. In Re Comm’n Guidance Regarding MD&A of Fin. Condition & Results of 

Operation, Release No. 8350 (Dec. 19, 2003) (the “2003 Guidance”) available at 2003 WL 

22996757, *1 n.1. 

138. Part I, Item 5(d) Form 20-F, requires registrants to: 

[D]iscuss, for at least the current financial year, any known trends, uncertainties, 
demands, commitments or events that are reasonably likely to have a material 
effect on the company’s net sales or revenues, income from continuing 
operations, profitability, liquidity or capital resources, or that would cause 
reported financial information not necessarily to be indicative of future operating 
results or financial condition. 

139. Regulation S-K provides that the discussion of known trends, uncertainties, and 

events should appear in the section of an issuer’s registration statement reporting “Management’s 

Discussion and Analysis of Financial Condition and Results of Operations” (“MD&A”). In an 

1989 Interpretive Release, the SEC described the purposes of MD&A: 

The Commission has long recognized the need for a narrative explanation of the 
financial statements, because a numerical presentation and brief accompanying 
footnotes alone may be insufficient for an investor to judge the quality of earnings 
and the likelihood that past performance is indicative of future performance. 
MD&A is intended to give investors an opportunity to look at the registrant 
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through the eyes of management by providing a historical and prospective 
analysis of the registrant’s financial condition and results of operations, with a 
particular emphasis on the registrant’s prospects for the future. 

Management’s Discussion & Analysis of Fin. Condition & Results of Operations; 
Certain Inv. Co. Disclosures, Release No. 6835 (May 18, 1989) (the “1989 
Interpretive Release”) available at 1989 WL 1092885.20 

140. Item 5(d) requires disclosure based on “currently known trends, events, and 

uncertainties that are reasonably expected to have material effects.” Id. at *4. 

141. NYSE-listed foreign companies must disclose both (a) known trends and 

uncertainties and (b) any material impact of known trends and uncertainties on their own 

operations even if the trends are a matter of public knowledge. 1989 Interpretive Release, 1989 

WL 1092885 at *6. See also Litwin v. Blackstone Grp., L.P., 634 F.3d 706, 721 (2d Cir. 2011). 

142. Indeed, because it is a foreign issuer, Tenaris faces heightened obligations to 

disclose government actions and political factors, such as Defendants’ interactions with the 

Argentine government as alleged in this case.  Item 303 specifically instructs foreign issuers of 

stock like Tenaris to “discuss briefly any pertinent governmental economic, fiscal, monetary, 

or political policies or factors that have materially affected or could materially affect, directly 

or indirectly, their operations or investments by United States nationals.” 17 C.F.R. § 229.303, 

Instructions to Item 303(a), at ¶11 (emphasis added).21 Thus, Defendants were required to 

disclose their illicit and illegal bribery payments made to Argentine government officials, as 

alleged herein above. 

 
 

                                                            
20 The 1989 Interpretive Guidance applies to Item 5(d) of Form 20-F. Form 20-F, Instruction 5 
(stating that issuers should refer to the 1989 Interpretive Guidance); 2003 Guidance, at 2003 WL 
22996757, *1 n.1 (same). 
21 There is no corresponding specific requirement for domestic companies. 
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THE TRUTH IS REVEALED; LOSS CAUSATION 
 

143. On November 27, 2018, Bloomberg reported that the Argentine judge overseeing 

the Notebooks Case charged Defendant Rocca for his alleged role in the Notebooks Case.  The 

charge came following Rocca’s testimony confirming Techint Group made illegal bribe 

payments to Argentine government officials in connection with the nationalization of Ternium’s 

subsidiary, SIDOR, in 2008.  Judge Bonadio set a US $103 million bond and forbade Defendant 

Rocca from leaving Argentina.  

144. In response to this news, Tenaris’s stock fell $2.64 per share or nearly 10% to 

close at $24.36 per share on November 27, 2018, damaging investors. 

145. On December 5, 2018, while the market was closed, media outlets reported that 

Argentine prosecutors requested that Defendant Rocca be detained for his alleged role in the 

Notebooks Case.  

146. In response to this news, Tenaris’s stock fell an additional $0.95 per share to close 

at $23.43 per share on December 6, 2018, damaging investors. 

147. As a result of Defendants’ wrongful acts and omissions, and the precipitous 

decline in the market value of the Company’s securities, Plaintiffs and other Class members have 

suffered significant losses and damages. 

148. At all relevant times, the material misrepresentations and omissions particularized 

in this Complaint directly or proximately caused the damages sustained by Plaintiffs and other 

members of the Class.  As described herein, during the Class Period, Defendants made or caused 

to be made a series of materially false and/or misleading statements about Defendants’ 

compliance with all applicable laws.  These material misstatements and/or omissions had the 

cause and effect of creating in the market an unrealistically positive assessment of the Company 

Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 47 of 274 PageID #: 545



  46

and its financial well-being and prospects, thus causing the Company’s securities to be 

overvalued and artificially inflated at all relevant times.  Defendants’ materially false and/or 

misleading statements during the Class Period resulted in Plaintiffs and other members of the 

Class purchasing the Company’s securities at artificially inflated prices, thus causing the 

damages complained of herein when the truth was revealed and the price of the Company’s stock 

precipitously declined. 

ADDITIONAL SCIENTER ALLEGATIONS 

149. As alleged herein above, San Faustin, Techint Holdings S.á r.l, and Tenaris are 

alter egos of each other and of Rocca.  Moreover, each of these corporations is imputed with the 

scienter of its high-ranking corporate agents, including Betnaza and Zabaleta, who admitted to 

having paid multiple illegal bribe payments to Argentine officials for the benefit of Techint 

Group and its companies.   

150. Given the culture of “unconditional loyalty” among executives to Rocca, and his 

highly-involved management style, it is exceedingly unlikely that Rocca did not know about the 

numerous, substantial cash payments of bribe money to Argentine officials for the Kirchners; at 

the very least, he was extremely reckless in not knowing.  

151. As alleged herein above, SIDOR and Tenaris’s other interests marked for 

nationalization in Venezuela were material and core operations to Tenaris’s business and 

operations.  These interests were so important, in fact, that Defendants, including Rocca, 

specifically sought the Kirchners’ intervention with Chávez on Defendants’ behalf, and the 

nationalization of these interests was discussed at a number of meetings attended by high-

powered government officials, including Chávez and the Kirchners (and their inner circle, 

including Baratta and Uberti), and Rocca and his right-hand-man, Betnaza.  Rocca also solicited 

Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 48 of 274 PageID #: 546



  47

the Kirchners’ help in negotiating the price of iron ore with Chávez, which is an integral 

component of Techint Group’s and Tenaris’s steel products.  Rocca was present when at least 

one request for bribery payments for the Kirchners was specifically communicated to Betnaza, 

and Rocca was aware of the same.  It is inconceivable that in the years of Argentine intervention 

and negotiations among the Kirchners, Rocca/Techint Group, and Chávez that followed, 

regarding interests that were integral to Rocca’s businesses, that Defendant Rocca did not know 

about the multiple payments of bribe money to Argentine officials for the Kirchners, or, at the 

very least, he was extremely reckless in not knowing. 

152. The multiple investigations by law enforcement bodies and authorities around the 

world into Techint Group’s alleged participation in bribery and graft, as well as Defendants’ 

purported own internal investigations regarding bribery—including its promise to the SEC in 

2009 that it had conducted a detailed, world-wide internal investigation of its business operations 

and controls, including a review to detect potential instances of bribery and corruption, including 

among high-ranking executives—further informs the strong inference of scienter, as well as 

Defendants’ duty to disclose, in this case.  Had the Company conducted such a detailed, 

worldwide investigation of suspected bribery and corruption in 2009 as attested, it would have 

discovered the illicit payments of upwards of US $1.6 million to $1.7 million then-recently made 

from Techint Group funds, which Rocca himself admits, were intended for dividend payments 

for shareholders.  The most compelling inferences that can be drawn from this fact are (i) that the 

Company purposely continued to hide the illicit payments made to Argentine officials, or (ii) that 

controls over this the slush fund account were so purposely lax as to frustrate/disguise detection 

of the illicit payments.  Either scenario supports a strong inference of scienter.  
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PLAINTIFFS’ CLASS ACTION ALLEGATIONS 

153. Plaintiffs bring this action as a class action pursuant to Federal Rule of Civil 

Procedure 23(a) and (b)(3) on behalf of a Class, consisting of all those who purchased or 

otherwise acquired the publicly traded securities of Tenaris during the Class Period (the 

“Class”); and were damaged upon the revelation of the alleged corrective disclosure.  Excluded 

from the Class are Defendants herein, the officers and directors of the Company, at all relevant 

times, members of their immediate families and their legal representatives, heirs, successors or 

assigns and any entity in which Defendants have or had a controlling interest. 

154. The members of the Class are so numerous that joinder of all members is 

impracticable.  Throughout the Class Period, the Company’s securities were actively traded on 

the NYSE.  While the exact number of Class members is unknown to Plaintiffs at this time and 

can be ascertained only through appropriate discovery, Plaintiffs believe that there are hundreds 

or thousands of members in the proposed Class.  Millions of Tenaris ADS were traded publicly 

during the Class Period on the NYSE.  As of December 31, 2017, Tenaris had 590,268,500 ADS 

outstanding.  Record owners and other members of the Class may be identified from records 

maintained by the Company or its transfer agent and may be notified of the pendency of this 

action by mail, using the form of notice similar to that customarily used in securities class 

actions. 

155. Plaintiffs’ claims are typical of the claims of the members of the Class as all 

members of the Class are similarly affected by Defendants’ wrongful conduct in violation of 

federal law that is complained of herein. 
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156. Plaintiffs will fairly and adequately protect the interests of the members of the 

Class and has retained counsel competent and experienced in class and securities litigation.  

Plaintiffs has no interests antagonistic to or in conflict with those of the Class. 

157. Common questions of law and fact exist as to all members of the Class and 

predominate over any questions solely affecting individual members of the Class. Among the 

questions of law and fact common to the Class are: 

a. whether Defendants’ acts as alleged violated the federal securities laws; 

b. whether Defendants’ statements to the investing public during the Class 

Period misrepresented material facts about the financial condition, 

business, operations, and management of the Company; 

c. whether Defendants’ statements to the investing public during the Class 

Period omitted material facts necessary to make the statements made, in 

light of the circumstances under which they were made, not misleading; 

d. whether the Individual Defendants caused the Company to issue false and 

misleading SEC filings and public statements during the Class Period; 

e. whether Defendants acted knowingly or recklessly in issuing false and 

misleading SEC filings and public statements during the Class Period; 

f. whether the prices of the Company’s securities during the Class Period 

were artificially inflated because of the Defendants’ conduct complained 

of herein; and 

g. whether the members of the Class have sustained damages and, if so, what 

is the proper measure of damages. 

Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 51 of 274 PageID #: 549



  50

158. A class action is superior to all other available methods for the fair and efficient 

adjudication of this controversy since joinder of all members is impracticable. Furthermore, as 

the damages suffered by individual Class members may be relatively small, the expense and 

burden of individual litigation make it impossible for members of the Class to individually 

redress the wrongs done to them. There will be no difficulty in the management of this action as 

a class action. 

APPLICABILITY OF THE FRAUD-ON-THE-MARKET 
AND AFFILIATED UTE PRESUMPTIONS OF RELIANCE 

159. Plaintiffs and the members of the Class are entitled to the presumption of reliance 

established by the Supreme Court in Affiliated Ute Citizens of the State of Utah v. United States, 

406 U.S. 128, 92 S. Ct. 2430 (1972), as Defendants omitted material information in their Class 

Period statements in violation of a duty to disclose such information, as detailed above.  As a 

result of Defendants’ omissions of material information, Tenaris’s securities traded at artificially 

inflated prices during the Class Period.  Plaintiffs and other members of the Class purchased or 

otherwise acquired Tenaris’s securities relying upon the integrity of the market price of Tenaris’s 

securities and market information relating to Tenaris, and have been damaged thereby. 

160. At all relevant times, the market for Tenaris’s securities was an efficient market 

for the following reasons, among others: 

a. Tenaris’s ADS met the requirements for listing, and were listed and 

actively traded on the NYSE, a highly efficient and automated market; 

b. As a regulated issuer, Tenaris filed periodic public reports with the SEC; 

c. Tenaris regularly communicated with public investors via established 

market communication mechanisms, including through regular 

dissemination of press releases on the national circuits of major newswire 
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services and through other wide-ranging public disclosures, such as 

communications with the financial press and other similar reporting 

services; 

d. Tenaris was followed by securities analysts employed by brokerage firms 

who wrote reports about the Company, and these reports were distributed 

to the sale force and certain customers of their respective brokerage firms.  

Each of these reports was publicly available and entered the public 

marketplace; and/or; 

e. The average daily trading volume for Tenaris securities during the Class 

Period was approximately 2,193,170 ADS, with more than 590,268,500 

ADS outstanding as of December 31, 2017, and a market capitalization 

reaching over US $28 billion during the Class Period. 

161. Positive proof of reliance is not a prerequisite to recovery because this action 

involves Defendants’ failure to disclose material adverse information regarding Defendants’ 

exposure to criminal and civil liability.  All that is necessary is that the facts withheld be material 

in the sense that a reasonable investor might have considered them important in making 

investment decisions.  Based upon the foregoing, Plaintiffs and the members of the Class are 

entitled to a presumption of reliance upon the integrity of the market.   

INAPPLICABILITY OF THE STATUTORY SAFE HARBOR 
AND BESPEAKS CAUTION DOCTRINE 

162. The statutory safe harbor provided for forward-looking statements under certain 

circumstances does not apply to any of the allegedly false statements pleaded in this Complaint. 

163. The statements alleged to be false and misleading herein relate to then-existing 

facts and conditions.  In addition, to the extent certain of the statements alleged to be false may 
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be characterized as forward-looking, they were not identified as “forward-looking statements” 

when made and there were no meaningful cautionary statements identifying important factors 

that could cause actual results to differ materially from those in the purportedly forward-looking 

statements. 

164. In the alternative, to the extent that the statutory safe harbor is determined to 

apply to any forward-looking statements pleaded herein, Defendants are liable for those false 

forward-looking statements because at the time each of those forward-looking statements was 

made, the speaker had actual knowledge that the forward-looking statement was materially false 

or misleading, and/or the forward-looking statement was authorized or approved by an executive 

officer of Tenaris who knew that the statement was false when made. 

COUNT I 

Violation of Section 10(b) of The Exchange Act and Rule 10b-5 
Against All Defendants 

165. Plaintiffs repeat and reallege each and every allegation contained above as if fully 

set forth herein. 

166. This Count is asserted against all Defendants and is based upon Section 10(b) of 

the Exchange Act, 15 U.S.C. § 78j(b), and Rule 10b-5 promulgated thereunder by the SEC. 

167. During   the   Class   Period, Defendants, individually and in concert, directly or 

indirectly, disseminated or approved the false statements specified above, which they knew or 

deliberately disregarded were misleading in that they contained misrepresentations and failed to 

disclose material facts necessary in order to make the statements made, in light of the 

circumstances under which they were made, not misleading. 

168. Defendants violated §10(b) of the 1934 Act and Rule 10b-5 in that they: 

employed devices, schemes and artifices to defraud; made untrue statements of material facts or 
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omitted to state material facts necessary in order to make the statements made, in light of the 

circumstances under which they were made, not misleading; and/or engaged in acts, practices 

and a course of business that operated as a fraud or deceit upon plaintiff and others similarly 

situated in connection with their purchases of the Company’s securities during the Class Period. 

169. Defendants acted with scienter in that they knew that the public documents and 

statements issued or disseminated in the name of the Company were materially false and 

misleading; knew that such statements or documents would be issued or disseminated to the 

investing public; and knowingly and substantially participated, or acquiesced  in  the  issuance  

or  dissemination  of  such  statements  or  documents  as  primary violations of the securities 

laws.  These Defendants by virtue of their receipt of information reflecting the true facts of the 

Company, their control over, and/or receipt and/or modification of the Company’s allegedly 

materially misleading statements, and/or their associations with the Company which made them 

privy to confidential proprietary information concerning the Company, participated in the 

fraudulent scheme alleged herein. 

170. Individual  Defendants, who  are  the  senior  officers  and/or  directors  of  the 

Company, and San Faustin and Techint Holdings S.ár.l., as alter egos of Rocca and the 

Company, had actual knowledge of the material omissions and/or the falsity of the material 

statements set forth above, and intended to deceive Plaintiffs and the other members of the Class, 

or, in the alternative, acted with reckless disregard for the truth when they failed to ascertain and 

disclose the true facts in the statements made by them or other personnel of the Company to 

members of the investing public, including Plaintiffs and the Class. 

171. As a result of the foregoing, the market price of the Company’s securities was 

artificially inflated during the Class Period.  In ignorance of the falsity of Defendants’ statements 
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and omissions, Plaintiffs and the other members of the Class relied on the statements described 

above and/or the integrity of the market price of the Company’s securities during the Class 

Period in purchasing the Company’s securities at prices that were artificially inflated as a result 

of Defendants’ false and misleading statements and omissions. 

172. Had Plaintiffs and the other members of the Class been aware that the market 

price of the Company’s securities had been artificially and falsely inflated by Defendants’ 

misleading statements and by the material adverse information which Defendants did not 

disclose, they would not have purchased the Company’s securities at the artificially inflated 

prices that they did, or at all. 

173. As a result of the wrongful conduct alleged herein, Plaintiffs and other members 

of the Class have suffered damages in an amount to be established at trial. 

174. By reason of the foregoing, Defendants have violated Section 10(b) of the 1934 

Act and Rule 10b-5 promulgated thereunder and are liable to Plaintiffs and the other members of 

the Class for substantial damages which they suffered in connection with their purchases of the 

Company’s securities during the Class Period. 

COUNT II 
 

Violation of Section 20(a) of The Exchange Act 
Against The Individual Defendants, San Faustin and Techint Holdings S.ár.l. 

175. Plaintiffs repeat and reallege each and every allegation contained above as if fully 

set forth herein. 

176. During the Class Period, the Individual Defendants, San Faustin and Techint 

Holdings S.á r.l. participated in the operation and management of the Company, and conducted 

and participated, directly and indirectly, in the conduct of the Company’s business affairs.  
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Because of their senior positions, they knew the adverse non-public information regarding the 

Company’s business practices. 

177. As officers and/or directors of a publicly owned company, the Individual 

Defendants, San Faustin and Techint Holdings S.ár.l. had a duty to disseminate accurate and 

truthful information with respect to the Company’s financial condition and results of operations, 

and to correct promptly any public statements issued by the Company which had become 

materially false or misleading. 

178. Because of their positions of control and authority as senior officers, the 

Individual Defendants were able to, and did, control the contents of the various reports, press 

releases and public filings which the Company disseminated in the marketplace during the Class 

Period.  Throughout the Class Period, the Individual Defendants, San Faustin and Techint 

Holdings S.á r.l. exercised their power and authority to cause the Company to engage in the 

wrongful acts complained of herein. The Individual Defendants, therefore, were “controlling 

persons” of the Company within the meaning of Section 20(a) of the Exchange Act.  In this 

capacity, they participated in the unlawful conduct alleged which artificially inflated the market 

price of the Company’s securities. 

179. Each of the Individual Defendants, San Faustin and Techint Holdings S.á r.l., 

therefore, acted as a controlling person of the Company. By reason of their senior management 

positions and/or being directors of the Company, each of the Individual Defendants, San Faustin 

and Techint Holdings S.á r.l. had the power to direct the actions of, and exercised the  same  to  

cause, the Company to engage in the unlawful acts and conduct complained of herein.  Each of 

the Individual Defendants, San Faustin and Techint Holdings S.á r.l. exercised control over the 

general operations of the Company and possessed the power to control the specific activities 
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which comprise the primary violations about which Plaintiffs and the other members of the 

Class complain. 

180. By reason of the above conduct, the Individual Defendants, San Faustin and 

Techint Holdings S.á r.l. are liable pursuant to Section 20(a) of the Exchange Act for the 

violations committed by the Company. 

PRAYER FOR RELIEF 

 WHEREFORE, Plaintiffs demand judgment against Defendants as follows: 

A. Determining that the instant action may be maintained as a class action under 

Rule 23 of the Federal Rules of Civil Procedure, and certifying Plaintiffs as the Class 

representative; 

B. Requiring Defendants to pay damages sustained by Plaintiffs and the Class by 

reason of the acts and transactions alleged herein; 

C. Awarding Plaintiffs and other members of the Class prejudgment and post-

judgment interest, as well as their reasonable attorneys’ fees, expert fees and other costs; and  

D. Awarding such other and further relief as this Court may deem just and proper. 

DEMAND FOR TRIAL BY JURY 

Plaintiffs hereby demand a trial by jury. 

Dated:  July 19, 2019  By:    s/ Kara M. Wolke                      
  Kara M. Wolke (admitted pro hac vice) 

Melissa C. Wright (admitted pro hac vice) 
GLANCY PRONGAY & MURRAY LLP 
1925 Century Park East, Suite 2100 
Los Angeles, California 90067 
Telephone: (310) 201-9150 
Email: kwolke@glancylaw.com 
 
Attorneys for Plaintiffs and the Putative Class
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JUDICIAL POWER OF THE NATION 

NATIONAL FEDERAL CRIMINAL AND CORRECTIONAL JUSTICE 

STATEMENT 

ASSIGNED ON: 06/12/2018    FILE No.  CFP 9608/2018/56 

(round) COURT 11 CLERK’S OFFICE 21 

 

COOPERATING-WITNESS FILE 

 

ON 

UBERTI, CLAUDIO 

ON COURT RECORDS 

DEFENDANT   UBERTI, CLAUDIO  

 

FOR  

CONSPIRACY 

 

 

 

 

JUDGE: CLAUDIO BONADIO 

CLERK: CAROLINA LORES ARNAIZ 

PROSECUTOR’S OFFICE: No. 4, DR. CARLOS ERNESTO STORNELLI 

PUBLIC DEFENDER’S OFFICE: 

  

Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 60 of 274 PageID #: 558



 

[an illegible signature and illegible seal] 

[an illegible signature and a seal reading: CARLOS E. STORNELLI FEDERAL PROSECUTOR] 

[two illegible signatures] 

In the City of Buenos Aires, on August 13, 2018, Mr. CLAUDIO UBERTI, National Identity Card No.  

13178794, Argentinian, born on December 3, 1957 in the Province of Santa Fe, son of Eugenio and 

Elda Rosa Nicolai, a tradesperson, divorced, with domicile at Arcos 2229, piso 5°, CABA, and his 

defendant attorney, Dr. Alejandro Higa, registered with the Bar Association of the City of Buenos 

Aires on volume 55, page 638, with domicile at Tucuman 881, 1°, 11, of this city, who is present 

herein, appears before this National Federal Criminal and Correctional Prosecutor’s Office No. 4, 

before the Chief Prosecutor, Carlos Ernesto Stornelli, and acting clerk, stating his desire to provide 

information in case No. 9608/2018 of the records of Clerk’s Office No. 21 of the National Federal 

Criminal and Correctional Court No. 11 in the light of the procedure provided for in Article 41 ter 

of the Criminal Code of the Nation, overridden by Act 27304. He is hereby informed of the 

contents of Article 276 bis of the Criminal Code of the Nation.------------------------------------------------- 

Next, and in accordance with the provisions in subsection a) of Article 7 of Act 27304 and with the 

consent of the appearing party and his defense attorney, express reference is made to the 

accusation of the facts that will be formulated on him in the framework of his investigative 

statement given before the intervening Court on the date above, as well as the detail of the 

evidence on which the accusation is based (also conducted thereby). All of the foregoing he claims 

to know and recall. The floor is hereby granted to him in order for him to provide the information 

he wishes to provide and says: “I was in public office in a 4
th

-line hierarchy. I was the Head of the 

OCCOVI. I held office from May 25, 2003 to August 9, 2007. I had to resign due to the Antonini 

Wilson’s suitcase incident. What I saw, know, and heard was during the above period. Afterwards, 

I had no link to anyone. I was brought in by Julio De Vido. I met him in Santa Cruz. I worked for a 

company called SEYPSA in Santa Cruz. Architect De Vido was the owner of the company that 

constructed the Rio Gallegos PBX. I came close to what would be known as Kirchnerism in 2001-

2002, coordinating the technical teams for the 2003 campaign. That year, Kirchner was elected 

President. I was a deep personal admirer of him – due to his drive and his ways. In Santa Cruz I 

never worked for them until the presidential campaign I just mentioned. Afterwards, when he was 

elected and until May 24, I did not know whether I would hold office or not. On May 25, I learned I 

was going to be the head of the body auditing and controlling all road concessions. My office was 

located at Paseo Colon 1151. I had delegations in other provinces of large cities. When I started 
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working, one day I got a call by Minister De Vido to his office. Dr. Lavagna was there.  He informed 

De Vido that the concession agreements for all road corridors would expire that year, and that the 

idea was to conduct a new tender under new conditions. Those tasks were entrusted to me. I did 

so using a 50-people team. We prepared the bidding conditions. There I had my first 

disappointment, for the request for tender was made using a data room. There was a multi-stage 

process in place which ended with the execution of the agreement. That was completed and a 

date had to be set in the President’s agenda for execution of the agreement. That was the first 

time I approached the presidential office in December 2003. Afterwards, De Vido came out cursing 

and told me: “the President is not going to sign the agreements, no fucking way. Because you did 

things too well and did not arranged for the bribe money with the people. He’s not fucking signing 

and you’re going to get screwed. You have to call all businessmen and tell them to fork over. 

They’re going to beg you, but you have to tell them to fork over, ‘cos otherwise the President is 

not signing. Or you can resign. You see how the bad guy is”. That is how I communicated with a 

desperate Miguel Aznal and told him what the deal was. I told him that Kirchner had told De Vido 

that he was going to crush the agreements. That payments had to be made. I wish to clarify that in 

this road-corridor system, the UCOFIN would make monthly payments. The first few months they 

would prepare one account for each of the six corridors. The approximate figure was USD 150,000. 

Such revenue was turned in to me by Aznar and I had to deliver it. As of 2003 to August 2007, it 

was so. First, I had to bring the USD 150,000 to Minister De Vido’s office; then I took it personally 

to the presidential office and handed it to them in a suitcase personally to Nestor Kirchner. The 

first time, he had me deliver the full suitcase — pen and everything. He said “you have to give me 

more. Remember I’m going to have you whacked”. Within the road corridor concession, there 

were two SHELL service stations — one Zarate and the other one in General Lagos. The 

concessionaire was the owner of the property. He executed an agreement for the exploitation of 

the service stations. From that agreement, Aznar offered to hand over 10 percent of the 

exploitation which was equal to USD 500,000. Then, I consulted with De Vido and he said “Take it, 

you stupid fuck. I’m going to meet with him (in reference to Kirchner). It’s good news”. I wish to 

clarify that regarding Betnaza’s statements, I was no longer an official at that time. Roberto 

Baratta, when I left office, came to comfort me spiritually — him and no one else. In the year 2006 

there was a visit of Argentinian businessmen to Venezuela — approximately a hundred, for IMPSA 

had signed an agreement in Macahuan. At the event, in an intermediate room, Rocca approached 

Kirchner. He talked to him and pulled him around. I approached Betnaza for him to tell Rocca to 

stop harassing him. At that moment I did not directly speak with Kirchner. In that context, De Vido 

asked me to tell Betnaza that if he wanted us to treat him well, he had to fork over. And so, I 

conveyed the message. Betnaza sadi to me that Techint would not — in a colloquial fashion. Then, 

Kirchner entrusted me with reaching TechInt. I contacted Betnaza and showed up at his office at 
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DellaPaolera street. On that occasion, he handed over USD 100,000 and told me it was for 

Kirchner. This was repeated five or six times. On these opportunities, Betnaza handed it over 

personally. Then he would ask me to go down to a different floor; that it would be handed by a 

different person. These money packages I directly handed over to Kirchner. In the year 2006, one 

day De Vido called me over to his house at Libertador and Ocampo. Ferreyra was there. De Vido 

entrusted me with the coordination with Ferreyra; that he would hand over something to me to 

take to the Presidential Residence (Quinta de Olivos). It was a lot of money. We agreed to meet at 

the Selquet parking lot. There, he handed me a suitcase which he said contained EUR 10 million. 

Ferreyra took the suitcase out from the car (a Fiat Mondeo). That suitcase I took to the 

Presidential Residence; I came in through the tunnel. Again, Ferreyra had to make another delivery 

but did not show up and told Kirchner that he had not handed it over to me and lashed out at me 

— even insulted me. On a different occasion, one of the first few times I called in on Nestor 

Kirchner, in the year 2005, I took the revenue from the road corridors to his office at Balcarce 

street. I wish to clarify that at all times I carried the revenue, he asked me whether it was dollars 

or euros. On one occasion, I brought him packages with pesos, euros, and peso [sic]. He started 

kicking the peso one and tossed it away. Kirchner was torture. If Nestor was hard, Cristina was 

much worse. During the 2003 campaign, I stayed at the Hotel Panamericano. There, Relats would 

provide free accommodation. Years later during a trip to New York, I was coordinating Minister De 

Vido’s agenda with the businessmen. We were about to land and out comes Nestor Kirchner and 

slaps me and says “You stupid fuck! You’re friends with Negro Relats and Cristina is constructing in 

Los Sauces and needs “clean” money. Go tell Relats to go to Calafate”. And he told Cristina “he’s 

going to sort this “clean” thing you need for us and we’re going to shove him that dick you’re 

doing”. She said that what she was doing was the most wonderful thing in the world. When we got 

back, I visited Relats and he said he had no structure. He was not very content with what I asked. I 

conveyed his answer to Nestor Kirchner and he asked me to tell him not to be a dick; that he had 

several works; that I take him to El Calafate and bring his daughter. And that’s how we met with 

Nestor and Cristina Kirchner, Relatz, his daughter and me. There we agreed on a USD 105,000-a 

month lease for the bare building and they would take care of the management. We flew in a 

private jet hired by Mr. Relatz. During the flight back, we stopped in Bariloche where his daughter 

got off. On the day following the agreement, Relats told me that 105,000 was a lot of money and 

that he was going to speak with De Vido for him to write off 105,000 from what he put in monthly 

— for the public work Relatz had, I suppose. Later Cristina called me and told me in her gym at the 

El Calafate house that this thing, the “clean” money thing was very important to her family, that it 

had been a great favor I had done to her. I wish to clarify that Cristina was very rude and not good 

with people. She wouldn’t greet you. She would insult her employees — especially women. Nestor 

would hit his employees. To meet with them in person was terrible. Once I met with them at a 
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Hotel Westin in Madrid. We had officially travelled to meet with businessmen. There were Daniel 

Muñoz and Nestor went into a room of a hotel of Ruben Zacarias of ceremony and protocol. 

Nestor said to Muñoz “this one, the one who did not deliver, give him three”. I think that person 

had not delivered the paper in time or something like that. Muñoz punched Ruben Zacarias three 

times. On one occasion, I came over to the apartment in Uruguay with Juncal. After my meeting 

with Ferreyra as above, he surrendered on two or three more occasions over 20-pound money 

bags. That I delivered at the Juncal apartment. He had already told me that when I had the “petty” 

cash package, I should take it to Balcarce’s office, and that if the bulk was large, I should 

coordinate with him, and that’s how he contacted me with Daniel Muñoz (the person who I 

handed the money over to at Juncal street). On one occasion, I went up to the apartment. There, 

on the landing were other suitcases and many other in his bedroom. There was no one in the 

apartment that day. Muñoz told me that those suitcases with money were to be taken to Santa 

Cruz. There were so many of them (roughly 20 of different sizes) that Muñoz said to me “after this, 

I’m going to start a suitcase business”. The suitcases were to be taken to Nestor and Cristina 

Kirchner’s house in Rio Gallegos located in the corner of the 25 de Mayo street, where there were 

vaults that they had purchased from the mortgage bank. The suitcases with the money were taken 

to Santa Cruz on the Tango 01. They would load them up at the Military Area Base at Aeroparque 

and unload them at the Rio Gallegos airport. That is what I saw. Lastly, I undertake to elaborate on 

my statement as I recall more details and information under this agreement.------------ 

Next, in the terms of subsection c) of Article 7 of Act 27304, the prosecutor agrees that, in case of 

confirmation of the plausibility and usefulness of the information provided in this agreement and 

other conditions in the terms of Article 13 of Act 27304, upon petition for punishment, it will be 

carried out considering the provisions referred to in Article 41 ter, paragraph 1 of the Criminal 

Code of the Nation. Also, it is agreed to consider this collaboration under Art 4 of Act 27304.--------

-------- 

Without anything further, this act is concluded, having read this record-agreement out loud which 

will be submitted with the Acting Court for ratification purposes. The attending parties this 

instrument before me, whereof I ATTEST.- 

[two illegible signatures] [an illegible signature] 

    [Seal:] CARLOS E. STORNELLI 

    FEDERAL PROSECUTOR 
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In the City of Buenos Aires, on August 14, 2018, Mr. CLAUDIO UBERTI, National Identity Card No.  

13178794, Argentinian, born on December 3, 1957 in the Province of Santa Fe, son of Eugenio and 

Elda Rosa Nicolai, a tradesperson, divorced, with domicile at Arcos 2229, piso 5°, departamento 

“B” in this city, with the attendance of his defendant attorney, Dr. Alejandro Higa, registered with 

the Bar Association of the City of Buenos Aires on volume 55, page 638, with domicile at Tucuman 

881, 1° piso, departamento 11, of this city, who is present herein, appears before this National 

Federal Criminal and Correctional Prosecutor’s Office No. 4, before the Chief Prosecutor, Carlos 

Ernesto Stornelli, and acting clerk, stating his desire to provide additional information to that he 

provided yesterday under the collaboration agreement executed in the light of the procedure 

provided for in Article 41 ter of the Criminal Code of the Nation, overridden by Act 27304 in case 

No. 9608/2018 of the records of the Prosecutor’s office No. 21 of the National Federal Criminal 

and Correctional Court No. 11. He is hereby informed of the contents of Article 276 bis of the 

Criminal Code of the Nation.- 

Next, and in accordance with the provisions in subsection a) of Article 7 of Act 27304 and with the 

consent of the appearing party and his defense attorney, express reference is made to the 

accusation of the facts that will be formulated on him in the framework of his investigative 

statement given before the intervening Court on the date above, as well as the detail of the 

evidence on which the accusation is based (also conducted thereby). All of the foregoing he claims 

to know and recall. The floor is hereby granted to him in order for him to provide the information 

he wishes to provide and says: “I wish to add that on the day Mr. Nestor Kirchner died , there were 

USD 60 million at the Juncal apartment. I did not see them, but I know that from the grapevine. His 

death, I understand, was due to infarction. The pilot for the Kirchners was Potro Velazquez, known 

as Sergio. I remember Kirchner took him out of the air force to put him in charge of the Tango 01. 

Velazquez was his pilot until the end of Cristina Kirchner’s office. Daniel Muñoz was a cab driver in 

Rio Gallegos. The money transportation was made south by air, in bags or suitcases, and in broad 

daylight and in the sight of all present in the place. I did not see actual money, but I did see the 

suitcases. This matter was known to Mrs. Kirchner. She would witness such transportation. I wish 

to clarify that where I said that Muñoz gave him three to Zacarias, I meant that he punched him 

three times and knocked him down while he said, “this is what we do to traitors”. I have nothing 

further to add at this time. If I should remember further details or information, I will do so under 

this agreement.” 

Next, in the terms of subsection c) of Article 7 of Act 27304, the prosecutor ratifies the agreement 

executed yesterday as to the fact that, in case of confirmation of the plausibility and usefulness of 

the information provided in this agreement and other conditions in the terms of Article 13 of Act 

27304, upon petition for punishment, it will be carried out considering the provisions referred to 
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in Article 41 ter, paragraph 1 of the Criminal Code of the Nation. Also, it is agreed to consider this 

collaboration under Art 4 of Act 27304.---------------------------------------------------------------------------- 

It is hereby recorded that that Dr. Alejandro Higa has received, upon request, a copy hereof and of 

the record executed yesterday with his client, Claudio Uberti.  Without anything further, this act is 

concluded, having read this record-agreement out loud which will be submitted with the Acting 

Court for ratification purposes. The attending parties this instrument before me, whereof I 

ATTEST.- 

[several illegible signatures]   
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[Argentine Coat of Arms] 

Federal Prosecutor’s Office 

Buenos Aires, August 14, 2018. 

 Considering the collaboration agreement executed with Claudio UBERTI, let these records 

be submitted for their due ratification in the terms of Article 9, 10, and concordant of Act 27304. 

 Let this instrument be duly recorded. 

 

[an illegible signature and stamp] 

 

I attest: 

[an illegible signature] 

ARIEL GONZALO QUETY 

LEGAL DEPUTY CLERK 

 

 

Fulfilled on the same date. For the record.- 

[an illegible signature] 
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Judicial Power of the Nation         [Handwriting: Bonadio]         Case No.  9608/18 

RECORD OF RATIFICATION OF AGREEMENT WITH CLAUDIO UBERTI: 

In the city of Buenos Aires, on August fourteen two thousand eighteen, the Court composed of Dr. 

Claudio Bonadio, in my presence, Dr. Carolina Lores Arnaiz, stands as Ministry in order to hold a 

hearing per the provisions in Art. 10 of Act 27304 in this case No. 9608/18 of the records of this 

Court, with the presence of the Public Prosecutor, Dr. Carlos Ernesto Stornelli and the accused, 

Claudio Uberti, holder of NID No. 13178794, whose other personal data are filed in the court 

records, assisted by Dr. Alejandro Higa (Registered with the Bar Association of the City of Buenos 

Aires under Volume 55, page 638).------------------------------------------------------------------------------------- 

Upon start of this act, the Honorable Judge proceeds to explain to the accused the scopes of the 

proceedings in question and which are the obligations they shall fulfill and the consequence of 

their fulfillment/non-fulfillment.----------------------------------------------------------------------------------------

------- 

Thus, having reviewed case file No. 9608/2018/56 which, in the terms of Art. 41 of the Criminal 

Code of the Public Prosecutor’s Office, is exhibited to the same. The accused takes this 

opportunity to acknowledge his signature as one of those inserted in each of the pages of the 

executed agreement.-  

The floor is given to the Representative of the Public Prosecutor’s Office to say whether he wants 

to give a statement with respect to the executed agreement, and he states that: “yes, we have 

executed an agreement. All I want to add is that in view of the characteristics of the narration, I 

believe we should address safety-related matters. Also, I hereby request from your Honor – if 

possible – to grant release to the accused in view of the collaboration provided by him and 

whether this release may be made from the court notice board”.---------------------------------------------

------------ 

Subsequently, the floor is given to the defense for the same purposes, stating that: “I have nothing 

further to add. I second the Prosecutor’s motion”.----------------------------------------------------------------

- 

Next, the accused is interrogated about his knowledge and understanding of the procedure at 

hand. He states to fully know the scopes thereof and responds: “yes”.--------------------------------------

--------- 
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He is asked whether his lawyer has explained to him the scopes of the agreement signed by him. 

He responds: “yes”.---------------------------------------------------------------------------------------------------------

---- 

He is asked whether in the selection of his defense, he has received any suggestions or has been 

under any type of pressure with respect to whom he was to appoint. The appearing party states: 

“no”.---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

He is asked whether, upon execution of the agreement, he did so freely. He responds: 

“absolutely”.- 

He is asked whether he knows that he undertook the compromise in question under oath to tell 

the truth. He answers: “yes”.--------------------------------------------------------------------------------------------

------ 

For further clarity, Art. 276 bis of the Criminal Code was read out loud.-------------------------------------

- 

He is asked whether he wishes to add anything further. The appearing party states: “no”.------------- 

Without anything further, this act has been finalized, having read the same fully and out loud and 

by the parties, and having been signed by the Judge and the parties, before me, which I attest to.-- 

[several illegible signatures] 

ENRIQUE RODRIGUEZ VARELA 

FEDERAL CLERK 
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Judicial Power of the Nation         [Handwriting: Bonadio]   Case No.  9.608/18 

Buenos Aires, August 14, 2018 

WHEREAS: 

Per the record in page 1/3, the Representative of the Public Prosecutor’s Office and the 

accused, Claudio Uberti, assisted by his lawyer, yesterday, they executed a collaboration 

agreement in the terms of Article 41 ter of the Criminal Code of the Nation and Act 27304.- 

From the record above appears that the accused, Uberti, has been duly accused of the 

facts as charged under these proceedings, his degree of participation therein, and the evidence 

supporting such accusation. The crime in question shall be provisionally be held as conspiracy 

(Article 210 of the Criminal Code of the Nation). This situation falls into the provisions in Article 41 

ter, paragraph two, subsection g) of the abovementioned Code.- 

 Also, it is noted that the accused has provided information linked to the events under 

investigation, identifying co-perpetrators and participants of the crimes he is accused of, as 

well as about the places where these crimes took place.- 

 Lastly, upon confirmation of the plausibility and usefulness of the information provided 

herein, the Prosecutor agreed with the accused that, upon petition of punishment, this will be 

done considering the measure in Article 41 ter, paragraph one of the Criminal Code of the Nation. 

Also, for the purposes of the accused’s exemption from prison, the provisions in Article 4 of Act 

27304 shall be considered.- 
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[Seal:] ENRIQUE RODRIGUEZ VARELA 

FEDERAL CLERK 

  

Having submitted the collaboration agreement above, per the provisions in Article 9 of Act 

27304, this Court notes that the same has been executed considering the requirements of Articles 

7 and 8 of the above Act, and that it has been executed at the point in the proceedings referred to 

in Article 3 of that Act.- 

 Further, it should be noted that upon this Court holding the hearing for ratification of the 

collaboration agreement, in presence of the Representative of the Public Prosecutor’s Office, the 

repentant accused and his defense, the parties were heard, Uberti acknowledging as his the 

signature inserted in the corresponding record.- 

 In the same manner, the accused was asked whether he had understood the facts he is 

accused of and the evidence gathered against him; whether he understood the scopes and 

consequences of the agreement executed in the terms of Act 27304, and whether he had acted 

voluntarily when deciding to execute the agreement. He responded affirmatively to all of the 

foregoing (Article 10, paragraphs one and two).- 

 Having exposed these considerations, this Court understands the provisions of Article 41 

ter of the Criminal Code of the Nation and of Act 27304 as verified. For this reason, issuing the 

ratification of the executed collaboration agreement is admissible. It shall be integrated into the 

proceedings and differing the execution of the benefit for the moment of the ruling (Article 11 of 

Act 27304).- 

 As of the grounds as exposed, and for it is according to the law, this Court; 
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Judicial Power of the Nation          Case No. 9.608/18 

 

 RESOLVES: 

I. TO APPROVE THE RATIFICATION of the collaboration agreement executed between the 

Representative of the Public Prosecutor’s Office and repentant accused, Claudio Uberti 

(Article 10 of act 27304).- 

II. Let it be notified to the Prosecutor, by entry of the court record, to the defense, via an 

urgent court notice, and the repentant accused, personally.- 

 

[Handwriting: Bonadío] 

Before me: [an illegible signature and stamp] 

 

Fulfilled. For the record.- 

   [an illegible signature] 

   ENRIQUE RODRIGUEZ VARELA 

   FEDERAL CLERK 

 

I attest that, in                  notified to the Prosecutor (No. 4) and he signed. 

I attest that, on this date, it was notified to Claudio Uberti and he signed.- 

 

[two illegible signatures and one illegible stamp] 
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 Global Solutions. Local Expertise.  
 
 

www.morningtrans.com             info@morningtrans.com 
 
 

CERT-07, 4/05/2018, Ver 2 

TRANSLATION CERTIFICATION 
 
 
Date: June 25, 2019 
 
To whom it may concern: 
 
This is to certify that the attached translation from Spanish into English is an accurate 
representation of the documents received by this office.   
 
The documents are designated as: 

• Statement of Claudio Uberti 
 
Eugene Li, Project Manager in this company, attests to the following: 
 
“To the best of my knowledge, the aforementioned documents are a true, full and accurate 
translation of the specified documents.” 
 
 
 
  
Signature of Eugene Li 
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[Three signatures]  

In the city of Buenos Aires, on the seventh day of August of two thousand and eighteen, a person 

personally appeared before the federal prosecutor and the authorizing clerk in order to give a 

testimonial statement, in accordance with such provisions as set forth in sections 118 and 249 and 

pursuant to the Code of Criminal Procedure of the Nation. Immediately thereafter, the person was 

required to swear under oath as to truth of what he knew or was asked, based on his beliefs, and 

he swore so having been made aware of such penalties for perjury as provided in section 275 of 

the Criminal Code. He was as well informed of such rights as provided in sections 79, 80 and 81 of 

the Code of Criminal Procedure of the Nation on the treatment he should receive, the covered 

expenditures, the protection of physical and moral integrity, any and all information regarding the 

proceedings, status of the case as well as his powers, by reading the referenced sections. 

Additionally, he is informed of such power of refusal as provided in section 243 of the Code of 

Criminal Procedure of the Nation. Thereupon, he stated to be and be called: Luis María Cayetano 

BETNAZA, ID No. 11506316, born on August 7, 1954, in the province of Santa Fe, born to Marcelo 

Anibal and Dora Galotti, lawyer, divorced, domiciled at Libertador 2201, 14
th

 floor, City of Buenos 

Aires. Having been asked by the prosecutor to state whether he was somehow related to the 

parties involved in the criminal proceedings or interested in the case or with respect to the parties 

involved therein, the declarant stated that he had no friendship or family relationship with any of 

the defendants and the rest of the parties to the case. Having been required by the prosecutor to 

describe as much information as he was aware of in relation to the facts under investigation, the 

declarant stated as follows: “Since 2000 or 2001, I have been holding the position of Corporate 

Institutional Director of Techint. As regards the relationship between Techint and Néstor 

Kirchner’s government, a very good period existed in the beginning, to such an extent that a 

possibility to build the Northeast gas pipeline on our own account arose. This plan was even 

officially presented at the Government House during Kirchner’s term of office, I think in 2003. At a 

given point, the relationship ceased to be on good terms. From that moment onwards, the 

Government refused to accept for us to build the gas pipeline on our own account and then 

launched a bidding process, which underwent several phases until it was annulled. For the gas 

pipeline project, we were excluded from the bidding, by adding a clause in the bidding terms 

establishing that the vendor constructing the tubes was not allowed to build the work of the gas 

pipeline. That clause was established only with the purpose of excluding Techint from the bidding 

process. Subsequently, another bidding process was carried out, which was divided into three 

sections and, at the time of opening the envelopes, Techint’s bids were significantly cheaper in all 

its sections and the bidding was annulled. Then, a bidding process was launched again, this time 

divided into six sections; and, once again, when they opened the first envelope and realized our 

bid was more convenient than those of the others, we were returned the envelopes of the other 5 

sections so that they could not be compared to the other bids. I would like to add that we were 

able to participate in that bidding process under the appeal for legal protection that we had filed 

and which enabled us to participate. I hereby promise that I will provide a copy thereof. In 

conclusion, they first tried for us not to be awarded anything by applying a tendentious exclusion 

clause. Then, another bidding process was launched and divided into three sections and then into 

six sections,

ARIEL GONZALO QUETY 

SUB-CLERK - LEGAL COUNSEL 
 

 
Public Prosecutor’s Office 

CARLOS ERNESTO STORNELLI 

FEDERAL PROSECUTOR 
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 but was not awarded to Techint, even though we have presented the cheapest price in the three-

section bidding, and, as for the bidding divided into six stages, we were awarded the section of 

Formosa and we were returned, as I said before, the other five envelopes containing the bids. 

What was occurring to our company was a total exclusion. Techint was the leading pipeline 

construction company in Argentina and the leading constructor of other complex works and we 

were being precluded from participating. We were the leading company in constructing kilowatt 

overhead wires, but were unable to undertake new ventures during this period. For instance, the 

installation of high-voltage cables of the 500kW line was awarded to another company, 

Electroingeniería, which was a company that barely existed, a small company, based in Cordoba, 

dedicated to manufacturing electrical panels. In the meantime, the topic of Venezuela emerged, 

and things got complicated back in 2005. Signs of Chavism began to arise in the form of the 

nationalization of private companies, to such an extent that as part of the Ibero-American Summit 

in Mar del Plata we managed to arrange an appointment with President Chavez in order to 

prevent SIDOR from being nationalized. Chavez informed us that no problems existed, that he was 

content with the company’s performance, in the presence of the Kirchners. We had indeed done 

an extraordinary work with the company. After one year and a half, we began to notice a much 

more aggressive attitude at the beginning of 2007 or 2008. At the beginning of 2008, we were 

summoned by Rafael Ramirez, president of PDVSA and in turn Ministry of Energy, which was the 

regime economic core, and who informed us that he was discontent with our participation and 

that he did not want to be in any manner related to us and that they were planning to nationalize 

SIDOR. In a labor negotiation, the Vice-President intervened and informed us that SIDOR would be 

nationalized, the executive order being immediately thereafter issued. In parallel with this issue, a 

deputy of the Legislative Assembly showed up stating that no Argentinian involved in the 

management of the company would be allowed to leave Venezuela. What’s more, we had to 

continue to conduct the company’s business. I clearly underwent an aggressive situation, maybe 

the most aggressive situation in my whole life. An exit agreement was made, providing that 

between April and July of 2008 we had to take over SIDOR and transfer it to them. After 

concluding this stage, our situation was becoming even more difficult, so we resorted to the 

Argentinian government requesting them to give us a helping hand, for them to at least recover 

the debt, since this kind of companies are highly valuable. The government’s spokespersons were 

Uberti, De Vido, Olazagasti, and Baratta to a lesser extent. They were the ones who used to travel 

to Venezuela. It was in this context that we began to be required the payment of funds, so far as 

we were informed, purportedly to have dealings with Venezuela. From that moment onwards, a 

series of trips began to take place, and we began to evacuate the whole personnel, in fear of them 

not being allowed to leave the country. Pablo Grisio, Fernando Duelo and I began to travel to 

Venezuela, and then Andreina Ostos joined us, who is Venezuelan and was there. We went there 

in person because, as we had not become involved in the management of the company in that 

country, we would be able to freely enter and leave Venezuela. Olazagasti and I used to travel to 

Venezuela regularly. On one occasion, President Cristina Fernández travelled to Venezuela and 

became actively engaged in discussions with President Chávez on this subject. On that occasion, I 

was recommended to stay at a different hotel so that no suspicions were raised and for no one to 

notice that Cristina was intervening between the Venezuelan government and the company. On
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[Three signatures] 

 that occasion, I stayed at the Eurobuilding Hotel, and the official retinue of Argentinian officials 

stayed at the Tamanaco Hotel. At Tamanaco, I had a meeting with Cristina where she told me to 

which extent she had moved forward and suggested that I should talk to Alí Rodríguez, who was 

then the Ministry of Finance in Venezuela, who in turn had been assigned to make the series of 

payments. The amount of one thousand nine hundred seventy million dollars was set as 

compensation, payable by means of an advance payment set in the amount of four hundred 

million dollars, the remaining sum being payable in installments. Another person who used to 

constantly travel to Venezuela was Nestor Kirchner, even when Cristina was already holding the 

office as President. As an anecdote, on one occasion, Chavez gifted the Argentinian Government 

an oil well from the Orinoco Belt. What Chavez intended to do by that was, on the one hand, to 

make a good impression and, on the other hand, to obtain the money to exploit it. So Nestor 

Kirchner assigned us to exploit said well. A dinner with Chavez was held, the relationship with that 

country being already very strained, and Paolo Rocca attended that dinner. I remember that 

during that dinner, Chavez told Paolo the following: “Brother, I was told that you are worried 

about us, but do not worry”. Two events would be held on the following day; one of them was the 

act of delivery of the above referenced well and from there they would head towards SIDOR by 

helicopter in order to greet the engineers of our company who were working there. By the time 

we arrived at the well, a huge cape had been mounted, and Uberti approached me and told me 

that the President, in reference to Nestor, was very angry with us. I told him that I found that 

weird, since the previous night we had spent time with him and Chavez, and so he told me that 

the reason of his anger was that we did not provide any economic contribution to him. I told 

Uberti that he already knew our position that we did not and would not collaborate.
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After hearing my answer, Uberti stood up, whispered in Kirchner’s ear and immediately after that 

they adjourned the meeting, quitted the team, took the helicopter, greeted no one and left. They 

did not pass by the plant to greet the engineers that were waiting. In Chavez’s opinion, that was 

the sign that we did not have the Argentinian government’s support. More worrying was that tax, 

environmental and labor claims began to appear concurrently, a number of contingencies with 

criminal risk from behind. In Venezuela, we were threatened to be precluded from leaving the 

country, based on the argument that companies caused pollution, and received intimidating 

messages all the time. De Vido did not use to go to Venezuela, unless when the President did go. I 

had a number of talks with De Vido in Argentina, some of them due to my role as president of the 

Industrial Union, some of them due to energy-related issues, and we also discussed the conflict 

existing with Venezuela. Basically, we never reached to any agreement because we never provided 

with any contribution. Uberti was the one who compelled us. I also remember that we had a route 

corridor, the concession of which was to expire just at the time of the change of government, and I 

remember Uberti summoning me to ask me if I was willing to pay any amount for an extension, to 

which I refused —this happened at the beginning of the term of office. I told him I was not 

interested in giving them anything and that I was not interested in the extension either. I think it 

was the concession of Caminos del Oeste. This used to happen on a regular basis. I also comment 

that at some point we were the most important company of the Chamber of Construction, so 

several partners of our company asked us if we were willing to preside over the Chamber and face 

the government to set a limit to them, which we considered and accepted. The end of the movie is 

that someone became aware of that, and not only were we not appointed as presidents, but we 

were also removed from the Executive Committee, to which we returned not earlier than 2016. 

Many entrepreneurs asked for the insanity to cease, but as soon as one offered to help, pressure 

came from somewhere. We also managed TGN. On one occasion, TGN built a compressor station, 

and the Government, on its own account and by means of a trust, built another similar compressor 

station but incurring into significantly higher prices. We had the obligation to tell the difference in 

prices registered by the station built by the Government. So a statement was published in all the 

newspapers of the City of Buenos Aires describing a case of corruption between private individuals 

and conspiracy involving Clarín and La Nación newspapers; this occurred on May the first. This led 

to a search in TGN, and a note submitted by the company before ENARGAS appeared whereby it 

was informed that we would not support the cost of that work because it was madness. We had to 

defend TGN’s lawyer almost hiding him due to the persecution he suffered. I will attach that note 

as well. These cases of blackmail were very common. In San Juan, we built two central hydraulic 

systems and we were about to build the third one when; on the occasion of Cristina’s trip to China, 

because of a statement that I made as President of the Industrial Union, she, from China, stated 

that she did not understand how the Chinese financing the work could tolerate the fact that we 

were the contractors. She made that statement in public. Everything began to be delayed; the 

financing never materialized, even though we had already worked on previous infrastructure. 

Suddenly, it was over. Many situations like this one took place. Our historical relationship of 

defense of the media, both with respect to La Nación and Clarín also led us to considerable 

hostility with the government. Going back to the conflict relative to SIDRO, if we had failed to 

accept to make the payments required by Argentinian officers, I am
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sure that they would not have become involved in that matter. With regard to that requirement, 

the stated that said required funds were intended to cover expenses or travel allowances 

necessary to the management with Venezuela, and it was at that point where the story that has 

been made publicly available in this case emerged. I do not remember who the Government’s 

spokesperson was for the required delivery of money, maybe it was De Vido, Olazagasti or Baratta, 

Uberti may have been the spokesperson as well. They required the money directly to me. The 

Government was always attempting to obtain some benefit from us. The answer was the same, 

that we did not do business with politicians, until the above mentioned situation occurred and, in 

exchange, they required us to contribute with money. By that means, they compelled us to fulfill a 

commitment. The starting point was the conflict with Venezuela; SIDOR was the Achilles heel, 

where the persecution began. There is something noteworthy here: a visit, in the middle of all this, 

by Chavez to Calafate where he announces that the other companies would be nationalized. At 

that time, Chavez visited Brazil and there he made declarations in secret — even though he ended 

up being recorded — telling them not to be worried since Brazilians were not involved in the issue. 

At the meetings — where we were pressed — held with Venezuelan officers, Argentinian officers 

were present, mainly Olazagasti, who afterward informed the Argentinian authorities what had 

occurred at the meeting. Getting back on track, it is in this context when this requirement for 

money took place, and so I made Héctor Zabaleta responsible for the payments. He met Baratta 

and agreed the mechanism for that. I do not remember the exact amounts, but I estimate it was a 

monthly amount of roughly fifty or one hundred thousand dollars. What Zabaleta points out will 

be more accurate, because he was the one dealing with the deliveries”. Having been asked by the 

prosecutor to inform how that money was generated, the declarant answered: “I do not know 

how the money was generated or how the company’s internal rules were negotiated to obtain the 

money for the payments. The one in charge of that, as I previously said, was Zabaleta, who was in 

charge of a register that was not only related to the payments of the company, but also to us as 

members of the company.

 
Public Prosecutor’s Office 

5074 
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He did all of this. I made the decision, but I assigned the task to Zabaleta, who had full 

effectiveness on the matter. Zabaleta did not keep me posted on the payments. I told him that he 

had to make an agreement with those people, and he took charge of the matter. Going back to the 

topic of Venezuela, I remember that, at that time, Alicia Castro, who then acted as Argentinian 

ambassador in that country, just on the day the nationalization was declared, she was visiting 

London. That is, we did not even have an ambassador available to whom we could resort. Going 

back to the subject on Uberti, at almost all the meetings he played the role of the bad news teller, 

he always used to come up with the news that everything was going wrong. After a meeting, he 

would tell us that he was very angry with us because we did not collaborate and so they did not 

have any obligation towards us. He was always speaking to us in a pushing manner. We were not 

directly pressed by Cristina, other than by her disgusting manners that we all know, even though 

she was the one who had power over the negotiation with Chavez’s government within the 

framework of the above referenced extortion about SIDOR. I ceased to participate as soon as the 

whole process was concluded, that is, when we received the compensation. Nevertheless, there 

were two more companies and one oil company that we practically had to abandon. When the 

time came, we delivered the keys and ran out. We lost about seven hundred or eight hundred 

million dollars. In Argentina, we were required a monthly fee for the management with Venezuela, 

as long as it lasted, and then we ceased to pay, repeating that Baratta was the person who 

attended on behalf of the Government to make this matter viable. I hereby provide a 

chronography of my trips to Venezuela during 2008 (identified under number 1), a timeline of all 

the circumstances occurred after the announcement of SIDOR’s nationalization (under number 2), 

agreement relative to the transfer of SIDOR to the Venezuelan State (under number 3), publication 

on the Bolivarian Official Gazette announcing the nationalization of said company (number 4), 

copy of the executive order issued by Chavez, rendering the company as nationalized (number 5), 

copy of the knowledge memorandum between Amazonia consortium and Corporación Venezolana 

de Guayana for the corporate buyout (number 6), copy of the transfer of shares contract (number 

7), copy of letter by TERNIUM to the Ministry of Basic Industries and Mining, stating our warning 

due to the threats of the National Integrated Service for the Administration of Customs Duties and 

Taxes (Servicio Nacional Integrado de Administración Aduanera y Tributaria, SENIAT), which was 

the tax entity (number 8); condensed balance sheet of SIDERAR, one of the owners of SIDOR, 

explanatory of the situation (number 9)”. Having been asked whether he wished to make any 

more comments, the declarant answered “No”. Therefore, there being nothing further to record, 

this written document is concluded, read in a loud voice, ratified and signed by the appearing 

party after the prosecutor, before me, I attest. 

 

[Three signatures] 

ARIEL GONZALO QUETY 

SUB-CLERK - LEGAL COUNSEL 
 

CARLOS ERNESTO STORNELLI 

FEDERAL PROSECUTOR 
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NOTE: This is to certify that on this date Dr. Gabriel Cavallo personally appeared at the reception 

desk of this Public Prosecutor’s Office, who stated that Luis María Cayetano BETNAZA wished to 

make a testimonial statement within the framework of case No. 9608/2018, signing for 

certification therefore. I hereby attest. 

Public Prosecutor’s Office No. 4, August 7, 2018 

[Signature] 

 

 

[Signature] 

ARIEL GONZALO QUETY 

SUB-CLERK - LEGAL COUNSEL 
 

 
Public Prosecutor’s Office 

5075 
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Buenos Aires, August 7, 2018.  

Be the previous clerk note considered. 

Be the testimonial statement from Luis María Cayetano Betnaza received on this date. 

I hereby date these presents. Be these records referred to the intervening court, this document 

serving as delivery note.  

 

Before me: 

 

 

 

Complied [illegible]. Certified. 

 

 

 

[Illegible] August 8 [illegible] 

[Signature] 

CARLOS ERNESTO STORNELLI 

FEDERAL PROSECUTOR 
 

 
Public Prosecutor’s Office 

5076 
 

[Signature] 

ARIEL GONZALO QUETY 

SUB-CLERK - LEGAL COUNSEL 
 

[Signature] 

ARIEL GONZALO QUETY 

SUB-CLERK - LEGAL COUNSEL 
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www.morningtrans.com             info@morningtrans.com 
 
 

CERT-07, 4/05/2018, Ver 2 

TRANSLATION CERTIFICATION 
 
 
Date: July 17, 2019 
 
To whom it may concern: 
 
This is to certify that the attached translation from Spanish into English is an accurate 
representation of the documents received by this office.   
 
The documents are designated as: 

• Betnaza Investigative Statement 
• Betnaza Testimonial Statement 
• Zabaleta Testimony 

 
Eugene Li, Project Manager in this company, attests to the following: 
 
“To the best of my knowledge, the aforementioned documents are a true, full and accurate 
translation of the specified documents.” 
 
 
 
  
Signature of Eugene Li 
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[Illegible signature & Stamp] 

[Ilegible stamps and signatures]                                                                                    Cn° 

9.608/18 

LUIS MARIA CAYETANO BATNAZA’S INVESTIGATIVE STATEMENT 

In the city of Buenos Aires, on the tenth day of August of two thousand and eighteen, a 
person who is notified that he will give an investigative statement personally appears before 
Your Honor. and the Authorizing Clerk, pursuant to such provisions as contained in section 
294 of the National Criminal Procedural Code. In addition, he is notified of such provisions 
as set forth in section 295 of the above referenced Code. He is hereby notified that he is 
exempted from the oath took in the statement on page 5072/5074. Having informed him of 
his rights to refuse to state and to designate a reliable defense attorney, with which he may 
have an interview immediately before the commencement of the investigative statement, he 
declared that he wished to appoint Lawyer Hermana Luis Folgueiro (V.63, P.100 - tel. 
5031-1972// 15-6381-1657), electronic domicile 20-22302811-0, and Lawyer Gabrel Rubén 
Caballo (V.30 P.11 - tel. 5031-1972 // 11-5669-8162), electronic domicile 20-12961594-0, 
who accept the position, swearing to act as such faithfully and establish their legal 
domicile, together with their client, at Marcelo T. de Alvear 636, 2nd floor of this city.-------
------------------------------------------------------------------ 

Having interrogated him pursuant to the provisions set forth in section 297 of the relevant 
Code, and having requested him to say his name and other personal information, he stated 
to be called: Luis María Cayetano Betnaza, who submits ID No. 11.506.316, born on 
August 7 of 1954 in Rosario, province of Santa Fe, Argentinian, divorced, director of a 
company, born to Marcelo Aníbal Betnaza and Dora Galliotti, domiciled at Av. del 
Libertador 2201, 14th floor of this city, who knows to read and write.---------------------------
---------------------------------- 

Having been asked whether or not he has any criminal records or any proceedings 
concluded or under process, he answered: “No”.----------------------------------------------------
--------- 

Having been asked about his living conditions, he answered: “Good”.--------------------- 

Having been asked about his economic income, the appearing party stated: “I earn around 

ARS $700,000 per month as Corporative Director of Techint. I have been holding that 

position since 2001 or so”.-----------------------------------------------------------------------------
----------- 

Having been asked to state whether he owns any tangible personal or real property under 
his name, he answered: “Yes, I own four fields in the province of Buenos Aires, three in the 

legal jurisdiction of Balcarce and one in the legal jurisdiction of Lobería. I also own, 

besides my residence, another apartment located here in the City of Buenos Aires, I think at 
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Avenida Callao 1249, 7th floor,  apartment “B”. I also have four houses in Balcarce as 

well. I also have a car; I do not remember its patent”.--------------------------- 

Next, in accordance with section 298 of the Code of Criminal Procedure, the appearing 
party is made aware of the following: I- UNLAWFUL ASSOCIATION: he is accused of 
having been involved in an unlawful association along with Roberto Baratta, Walter 
Rodolfo Fagyas, Nelson Javier Lazarte, Fabián Ezequiel García Ramón, Hernán Camilo 
Gómez, Rafael Enrique Llorens, Oscar Bernardo Centeno, José María Olazagasti, Jorge 
Omar Mayoral, Julio Miguel De Vido, Néstor Carlos Kirchner, Héctor Daniel Muñoz, 
Hugo Martín Larraburu, Juan Manuel Abal Medina, Cristina Elisabet Fernández, Carlos 
Guillermo Enrique Wagner, Armando Roberto Loson, Héctor Javier Sánchez Caballero, 
Ángel Jorge Antonio Calcaterra, Francisco Rubén Valenti, Carlos José Mundin, Jorge 
Guillermo Neira, Gerardo Luis Ferreyra, Oscar Alfredo Thomas, Claudio Javier Glazman, 
Juan Carlos de Goycoechea, Héctor Alberto Zabaleta, Rodolfo Armando Poblete and other 
still unidentified persons; all of whom performed their activities from roughly the 
beginning of the year 2008 until November 2015, and the purpose of which was to organize 
a fund collection system to receive illegal money with the purpose of being unlawfully 
enriched and using part of these funds in the perpetration of other crimes, by taking 
advantage of their position as officers of the National Executive Power. The unlawful 
association was commanded by Néstor Carlos Kirchner and Cristina Elisabet Fernández, 
who held the position of President of the Argentine Republic, exercised between May 25 of 
2003 and December 9 of 2007, and from December 10 of 2007 until December 9 of 2015, 
respectively. The money was alternatively delivered to the executive power officials or 
their private secretaries at Uruguay 1306 and Juncal 1411, City of Buenos Aires, at the 
Olivos Presidential Residence and at the Government House. Part of this money was 
redistributed or payments were made for other public officers. The maneuver was 
organized by Julio Miguel De Vido [then Ministry of Federal Planning, Public Investment 
and Services] and Roberto Baratta [former Subsecretary of Coordination and Control of 
Management of the Ministry of Planning], who, by means of the positions held by them, 
took charge of assuring the agreed payments to be collected. The funds were collected 
mainly by Baratta and Nelson Javier Lazarte [Baratta’s private secretary]. The following 
persons also became actively engaged in the collection system receiving payments: Walter 
Fagyas [advisor of the Subsecretariat of Coordination of the Ministry of Federal Planning 
and President of ENARSA], Rafael Enrique Llorens [Legal Subsecretary of the Ministry of 
Planning], Hernán Camilo Gómez [servant of the Subsecretariat of Coordination and 
Control of Management of the Ministry of Federal Planning] and Fabián Ezequiel García 
Ramón [National Director of Renewable Energies and Energy Efficiency of the Ministry of 
Federal Planning]. The named persons in almost all cases were transferred to the places 
where the payments were collected by Oscar Bernardo Centeno, who received orders from 
Baratta and De Vido. 
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II. DESCRIPTION OF THE COLLECTION SYSTEM. Having determined that the 
above mentioned persons were the main leaders and commanders of this organization, an 
overview of the collection system should be given, given the procedural act under process: 
a) As an example of what will be developed in the following paragraphs, below we will 

transcribe some passages of a true “crime logbook” written by Oscar Bernardo Centeno 

between 2005 and 2015: a) * quote of November 19 of 2009, at 20:05: “… Ministry I took 

Baratta to fetch Hernán Gómez and we were unable to get there due to the traffic jam, and 

Mr. Baratta called him by phone and told him to take a taxi very carefully and calmly 

because of the money that he had to bring along. We waited for Hernán at the entrance of 

Baratta’s building and then they went up to Baratta’s apartment to distribute the amounts 

to each of them as appropriate; they also took the amount of Dr. Llorens Rafael; 

Ezequiel García and Walter Fagias; then they went down from the apartment and I took 

them to Uruguay 1306 to deliver the bulk amount of money to Daniel Muñoz. Then I took 

Baratta to his apartment and to Hernán Gómez to the garage (sic) and then I went 

home…” (Emphasis added by the Court). *Quote of June 3 of 2009 at 7:15 p.m.: “… 

Minister I fetched Mr. Baratta and Nelson to the Presidential Residence, at 8:05 p.m. I took 

them to the Ministry of Labor to a meeting; then, at 9:30 p.m., left with Walter Fagias and 

took them to Walter’s apartment where he gave a backpack with money to Baratta; 

considering its weight, the backpack must have contained USD 300,000; then, I took 

Baratta to his apartment…” (Emphasis added by the Court). *Quote of June 9 of 2015 at 

10:20 a.m.: “… I took Nelson to the building of former YPF and a man called Nivello who 

had to give us the money had mixed up the delivery place and headed towards the 

Ministry; as we had trouble in going back due to the traffic and Plaza de Mayo was 

completely blocked due to national strike, Nivello, who was with the “dead”, decided to 

deliver the money to Baratta in person at the office; the sum was estimated to be set in 

USD 1,250,000 (one million two hundred fifty thousand dollars)…” (Emphasis added by 

the Court). 

*Quote of July 16 of 2013 at 12:30 p.m.: “… I took Mr. Baratta and Nelson L to Manuela 

Saenz 323, Puerto Madero, to fetch a bag full of money and we went back to the Ministry; 

then, at 20:00 I left the Ministry with Baratta and Nelson L and took them to Andonaegui 

2138 1º B to leave the money there; I want to make clear that two identical bags are 

always used and changed again for the operations, I mean, the same black bags are 

emptied or filled, according to the pictures…” (Emphasis added by the Court). *Quote of 

November 12 of 2008 at 10:30 a.m.: “Minister I took Mr. Baratta to an event at the Olivos 

Presidential Residence; then I took him to his bunker, he was waiting for a man called 

Oscar whose phone numbers are 154085-6111 and 154085-3330, who handed over to 

Baratta a little bag containing money; then I took him to the Ministry…” (Emphasis added 

by the Court). *Quote of July 13 of 2015 at 13:48: “… I took Nelson to the Hilton Hotel 

parking lot to the subfloor, where Javier was waiting for him inside an Audi car, patent 

GZP687, and Nelson handed over to him a package containing USD 250,000 (two hundred 
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fifty thousand dollars), which then he delivered to Mr. Baratta at the Ministry. I attach the 

ticket of the parking lot…”. *Quote of August 4 of 2015 at 15:50: “… I took Nelson to the 

Hilton Hotel subfloor, which shares the parking lot with the adjacent building, where Mr. 

Sanchez Caballero was waiting for us; and he handed over to him a bag containing USD 

1,250,000 (one million two hundred fifty thousand dollars) and we returned to the 

Ministry and he gave it to Mr. Baratta at his office, I attach the ticket of the parking lot…” 

(Emphasis added by the Court). *Quote of January 27 of 2010 at 1:35 p.m.: “… Ministry I 

took Mr. Baratta to First’s Park Hotel (Esmeralda 1366), we went down to the second 

subfloor by car and no one was waiting for him, and he went up to meet Eng. Ruben 

Valenti; then, after 15 minutes, they went down carrying a bag full of money (USD 

200,000) and a box of Lagarte red wine  and I took him to the Ministry…” (Emphasis 

added by the Court). *Quote of January 27 of 2010 at 8:30 p.m.: “… Ministry I took 

Baratta to his apartment, he went up carrying all the money he had collected on that day; 

then, after collecting his part, he went down and I took him to deliver it to Daniel Muñoz 

at Uruguay 1306 and then I took him to his apartment and then I went home…” (Emphasis 

added by the Court). *October 7 of 2010 at 19:50: “… I took Mr. Baratta and Nelson from 

the Ministry to Callao 1175, where Neyra was waiting for us with a bag containing 

4,000,000 (four million dollars); by order of Mr. Baratta, he told me to open the trunk 

without getting out of the car, Neyra put it into the trunk and then he got into the 

backseat, and handed to him a sheet containing the amounts of different works for the 

previously referenced total amount (sic).  

Then, Mr. Baratta called Hernán Gómez, since he already had the collected money by 

other means, he asked him by phone where the delivery would take place, and Hernan 

got close to the place and Mr. Baratta got into Hernan’s Meriva van, patent IIC 258, and 

headed towards Uruguay 1306. I and Nelson were following them by car, we arrived at 

the place and we had to wait for Daniel Muñoz; when Daniel arrived, Baratta got off 

Hernan’s Meriva van carrying two bags containing USD 800,000 (eight hundred 

thousand dollars) each, which he handed over to Daniel Muñoz, and he told me to open 

the trunk, and Baratta took the luggage out of the car and enter by the gate of Juncal 

with the total volume of money, that is, USD 5,600,000 (five million six hundred 

thousand dollars); after 10 minutes, Mr. Baratta went out and took out of my car his 

personal bag, which was empty, and entered the domicile again; after 30 minutes, he 

came out and got into Hernan’s Meriva van, I was following him with Nelson, who 

remained there clearly to watch over me, so that I did not do anything strange; then, we 

arrived at Baratta’s domicile, they took out the personal bag containing the amount of 

money given by Daniel Muñoz, and then each of us went to our own houses (emphasis 

added by the Court). *Quote of January 5 of 2009; after holding a meeting at the Olivos 

Residence with Néstor, President Cristina and the Minister, he headed towards the 

apartment of the latter and then to the Ministry, at 4:00 p.m.: “… Minister I took Baratta to 

Maipú 741, where he met at the door with two persons and then went up to floor 1 B, and 
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then Baratta and another person went down from the apartment carrying a luggage of 

about 90cm high, 40cm wide and 20cm thick, which I put into the car trunk and must 

have weighed around 40kg; it was money, and then I took Baratta to his apartment, where 

he got out of the car with his luggage and then I took him to the Ministry. The persons 

belong to Isolux-Corsan. Inside the luggage, there was about 6 million dollars…” 

(Emphasis added by the Court). *Quote of January 12 of 2009 at 8:00 p.m.: “… Minister I 

took Baratta to his apartment, he fetched the luggage that we had took last Monday and 

delivered it to Daniel Muñoz at Uruguay 1306; and then we fetched Walter Fagias at his 

apartment and I left them at a restaurant at Honduras 5700…” (Emphasis added by the 

Court). *Quote of June 3 of 2015 at 11:20 a.m.: “… I took Nelson to Nestor Otero’s office 

in Retiro and he brought along two hundred fifty thousand dollars (USD 250,000) and I 

took him to the Ministry where Nelson delivered it to Mr. Baratta…” (Emphasis added by 

the Court). 

*Quote of Wednesday, July 21 of 2010 at 2:00 a.m.: “… Mr. Baratta, Javier Mosera and 

Nelson Lazarte left the Ministry by the car driven by Pablo Avalos, and Mr. Baratta told 

me that I had to take Ezequiel García to a place at 14:45 and that I should go with my 

eyes wide open just in case we were chased. At 2:45 p.m., I received a phone call from 

Eng. Garcia telling me that he would wait for me at the gate; I went out and took him to 

Alem 454; we went down to the subfloor and he communicated with a person and told 

him that we were already downstairs; then this person went out carrying a grey luggage 

and put it into my car’s trunk; García and this man were saying that it was an amount of 

USD 4,500,000 (four million five hundred thousand dollars) which were for Comahue 

and for the other stuff”; then, we left that place, and this man got out of the car at Alem 

and Peron; and we kept going, and García Ezequiel told me to head for the Olivos 

Residence; on the way, Ezequiel García received a phone call from Mr. Baratta, who told 

him that he would wait for us at Alcorta, near the MALVA museum; at the place, he got 

into the car, and we headed towas the Olivos Residence; at Libertador and Melo, Baratta 

made Ezequiel got out and told us to wait for him at an YPF station that was nearby, and 

so we kept going; but he told me that he had to deliver the money to Dr. Néstor Kirchner 

in hand and that he would enter alone and driving the car himself, so I stayed outside the 

Residence, and he entered at 15:55 and got out at 4:30 a.m., picked me up and kept going 

to fetch Ezequiel García; we switched places and I moved to the steering wheel seat and 

took them to the Ministry of Planning; and they got in together with a personal bag of 

Mr. Baratta where they were supposedly carrying the sums of each of them…” (emphasis 

added by the Court). *Quote of July 23 of 2010 at 12:55 p.m.: “…I took Mr. Baratta from 

the Ministry to Alem 454, to the subfloor, where the same person was waiting for us. 

Baratta called him at his cellphone as well and told him ‘Jorge, we are arriving’. This 

man got into the car carrying a black luggage and told Mr. Baratta that it was the money 

for Comahue and told him to try for the other Comahue Cuyo project to succeed, which 

are electric energy works. He told him that the luggage contained USD 2,500,000 (two 
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million five hundred thousand dollars). Then, this sir also got out at Alem and Peron; 

Baratta told me to head towards Olivos; on the way he called Hernán Gómez and told 

him to wait for us at the YPF located at Libertador (Olivos), but Hernán went wrong and 

waited for us at the Esso located at Libertador (Vicente López), so I called him by phone 

and he came up to where we were and handed over to Baratta a bag with the weekly 

collection and told him that it contained USD 1,500,000 (one million five hundred 

thousand dollars) and left; we moved on; Mr. Baratta again told me that he would enter 

alone and so I gave him the car; because he had to deliver the USD 4,000,000 (four 

million dollars) in hand to Dr. Nestor Kirchner at the chalet where Dr. Kirchner lived 

with President Cristina and they did not want me to be seen; he entered at 2:00 p.m. and 

left at 2:25 p.m., he picked me up and we headed up to the YPF located at Libertador and 

Melo, where he got out of my car and got into Hernán Gómez’s Merica (patent IIC258), 

and I followed them up to Mr. Baratta’s apartment; apparently, while coming, they 

distributed among themselves the portion of money that had been given to him by Dr. 

Kircher, after driving Mr. Baratta; Hernán left, and told me to wait for him at the corner 

of his apartment, he left at 3:20 p.m. and I took him to Gorostiaga 2337, he spent an 

hour there and drove him to his apartment again. During this trip, he ironically told me 

that he wanted to cease to collect the payments, and I told him that as long as he could 

get any advantage, and he told me ‘No, little Oscar, I just screw up my face’; I insinuated 

him that I was always left out of the picture; and he told m: ‘this is how things are’, that 

Dr. Kirchner wanted it all for him and that he also asked him ‘isn’t there anymore?’. 

When we arrived at his apartment, he told me to wait until he let me go…” (Emphasis 

added by the Court). 

b) The system was basically based on a series of “fixed collection points” where the 
officers identified with the entrepreneurs from whom they received cash mainly in dollars 
gathered. Alternatively, those “fixed points” were materialized in either public or private 
parking lots and the “passing” of money was made directly from car to car or also at either 
public or private offices. After a confusing episode occurred on October 22 of 2015, in 
which unknown persons attempted to intercept the car of the Ministry with which an 
amount of money has been collected from “Supercemento S.A.I.C.”, the system changed, 
and the entrepreneurs had to attend the Ministry of Planning, enter by the private parking 
lot and from there they could directly access Baratta’s office. Subsequently, only official 
cars passed by a company to collect the payments from time to time. c) In this context, it 
could be affirmed that there was a first circle of collection of funds formed of those who 
had direct contact with those who provided the involved funds. A second circle was 
comprised of those who in turn collected those illegal funds to deliver them to those who 
ultimately commanded and organized that system. The persons who formed that first circle 
include, but were not limited to, Roberto Baratta, Walter Rodolfo Fagyas, Nelson Javier 
Lazarte, Fabian Ezequiel García Ramón, Hernán Camilo Gómez, Rafael Enrique Llorens 
and Germán Ariel Nivello. The second level was formed of those who received the 
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collected funds and referred them to the leaders and commanders or applied those funds to 
other criminal activities: José María Olazagasti, Hugo Martín Larraburu, Juan Manuel Abal 
Medina and Daniel Muñoz. Finally, the persons who benefited from this collection system, 
which, by the way, is not the only one, according to the knowledge under process or 
processed in other cases in this court or that is made publicly and commonly available, are 
Néstor Carlos Kirchner, Cristina Elisabet Fernández and Julio Miguel De Vido.---------------
---------------------------------------------------------------------------------------------- 

III. THE ONES WHO RECEIVED THE ILLEGAL FUNDS. THE FACTS. Among 
who received the money carried by the above named persons include, but are not limited to, 
Igor Rudy Fernando Ulloa, Oscar Parrilli (General Secretary of the Presidence and Director 
of the Intelligence Federal Agency), Héctor Daniel Muñoz (Private Secretary of 
Presidence), Hugo Martín Larraburu (Unit Coordinator, Ministry of the Chief of 
the Cabinet of Ministers), Juan Manuel Abal Medina (Chief of Cabinet of Ministers), José 
María Olazagasti (De Vido’s private secretary), Jorge Omar Mayoral (Mining Secretary of 
the Ministry of Federal Planning) and Germán Ariel Nivello (Subsecretary of Urban 
Development and Household reporting to the Secretariat of Public Works of the Ministry of 
Federal Planning).------------------------------------------------------------------------------- 

a) Néstor Carlos Kirchner and Cristina Elisabet Fernández: on October 8 of 2009, 
Baratta handed it over to Muñoz; February 3 and 17 of 2010, Baratta; on June 2 of 
2010, Baratta and Lazarte handed it over to Muñoz-; on July 21 of 2010, Baratta; on 
August 11 of 2011, Baratta to Muñoz,  the collected funds are referred to the Olivos 
Residence; on July 20 of 2010, they met at the Olivos Residence with Néstor 
Kirchner by reason of the collections made on Wednesdays; on March 17 of 2010, 
May 20 of 2010 and July 27 and 29 of 2010, October 6 of 2010, Néstor Carlos 
Kirchner met Baratta and Lazate and told him how to make the collection; on 
August 4 of 2010, Kirchner and De Vido met by reason of the collection of the day; 
on April 22 of 2010, Néstor Carlos Kirchner called Baratta and asked him how the 
collection was going —the call was made by Juan Francisco Alarcón, alias “tatú”; 
on November 4 of 2008, Baratta attended Lavalle 462 5º, City of Buenos Aires, 
after having a meeting with Néstor Carlos Kirchner at the Olivos Residence. On 
August 1st of 2013, the collected funds were delivered to the person driving the car 
plate number “MNI589”, which was then driven into the Government House. 

 
b) Julio Miguel De Vido: De Vido, for his part, received money on April 7 of 2010 from 
Baratta at his apartment; on May 31 of 2010, from Baratta and Lazarte; on June 3, 16, 23 
and 29 of 2015 and on July 1 of 2015, Lazarte delivered the money to “Hernan”, Secretary 
of José María Olazagasti for him to deliver it to De Vido. On June 18 of 2015, Baratta took 
money to De Vido’s. On May 28 of 2015, Lazarte took the funds collected at “Feir’s Park” 
set in the amount of one million dollars and delivered it to “Hernán”, secretary of José 
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María Olazagasti for him to deliver it to De Vido. In addition, on September 10 of 2013, 
Lazarte gave an envelope containing thirty thousand dollars (USD 30,000) to his son, 
Facundo De Vido, at Av. Libertador 4850 8º, City of Buenos Aires.-----------------------------
------------------------------------------------------ 
c) Private Secretaries. Daniel Muñoz: he received money from Baratta at Uruguay 1306, 
City of Buenos Aires: 1) on May 21 of 2008; 2) on May 29 of 2009 after fetching a bag 
from “Feir’s Park” from Valenti and another one from Techint building; 3) on June 30 of 
2008; 4) on July 23 of 2008; 5) on August 27 of 2008; 6) on September 4 of 2008; 7) on 
September 11 of 2008; 8) on September 15 of 2008; 9) on September 18 of 2008; 10) on 
October 9 of 2008; 11) the funds collected at least on October 22 of 2008 were delivered to 
Muñoz at Uruguay; 12) the funds collected by Baratta, on October 28 of 2008; 13) on 
October 30 of 2008; 14) on November 11 of 2008; 15) on December 2 of 2008, Baratta 
took the funds collected at Lavalle 462, 5th floor, City of Buenos Aires, to 
Electroingeniería, handed them over to Daniel Muñoz at Uruguay; 16) on Decemer 3 of 
2008; 17) Oscar Alfredo Thomas, Executive Officer of Entidad Binacional Yacireta, on 
December 18 of 2008, paid to Baratta, who took that package afterwards and another 
package from Techint to Muñoz to Uruguay; 18) on December 15 of 2008, Baratta took the 
collected funds paid by Electroingeniería to Muñoz; 19) “Grupo Isolux Corsán S.A.” paid 
six million dollars (USD 6,000,000.00) to Baratta at Maipú 741, City of Buenos Aires, who 
handed them to Muñoz at Uruguay on January 12 of 2009; 20) on January 14 of 2009, 
Baratta took the funds collected from Neira at Reconquista and Florida to Muñoz; 21) he is 
delivered to Muñoz the funds collected on the following days; on February 10 of 2009; 22) 
on February 25 of 2009; 23) on March 11 of 2009; 24) on March 26 of 2009 —along with 
García Ramón; 25) on April 7 of 2009; 26) on April 29 of 2009; 27) on May 14 of 2009; 
28) on May 19 and 20 of 2009; 29) on May 26 of 2009, in presence of Fagyas; 30) on June 
4 of 2009, Baratta took the funds collected at “Feirs Park” to Muñoz at Uruguay; 31) on 
June 11 of 2009; 32) on June 2 and 9 of 2009, in the presence of García Ramón-; 33) on 
June 22 of 2009, in the presence of García Ramón as well; 34) on June 24 of 2009, in the 
presence of García Ramón; 35) on July 16 of 2009; 36) on July 22 of 2009, García Ramón 
was present; 37) on July 30 of 2009, in the presence of Gómez-; 38) on August 6 of 2009, 
in the presence of García Ramón and Gómez; 39) Baratta and Gómez delivered three bags 
with collected funds to Muñoz on August 12 of 2009; 40) on August 21 of 2009; 41) on 
September 3 of 2009; 42) on September 10 of 2009, in the presence of García Ramón and 
Gómez-; 43) on September 17 of 2009,  Gómez was present; 44) on October 19 and 22 of 
2009; 45) on October 28 of 2009, Gómez was present; 46) on November 19 of 2009; 47) on 
December 3 and 10 of 2009; 48) on January 20 of 2010; 49) on January 27 of 2010; 50) on 
February 10 and 24 of 2010; 51) on March 10 of 2010; 52) on March 17 of 2010; 53) on 
April 15 of 2010; 54) on May 27 of 2010, Lazarte; 55) on April 28 of 2010, in the presence 
of Gómez; 56) on June 9 of 2010, in the presence of Fagyas-; 57) on July 8 of 2010, before 
Lazarte; 58) on July 14 and 28 of 2010; 59) on August 4, 6 and 25 of 2010; 60) on 
September 3 and 9 of 2010, with Lazarte; 61) on September 15 and 30 of 2010, with 
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Lazarte; 62) on October 7 of 2010, Barata and Lazarte collected four million dollars (USD 
4,000,000.00) from Neira at Callao 1175, City of Buenos Aires, said money was delivered 
to Gómez for him to deliver it to Muñoz at Uruguay 1306, City of Buenos Aires. 
 
d) Hugo Martín Larraburu: 1) on August 1, 5, 6, 8 and 9 of 2013 and on September 2, 4, 
5, 10, 12, 17 of 2013, Lazarte and Barata delivered the collected funds to a person located 
at the Presidential Residence who drove a Ford Focus vehicle, plate number MNI589, 
driven by Hugo Martín Larraburu; the funds collected on September 5 were to be delivered 
by him to Abal Medina, as ordered by Cristina Elisabet Fernández; 2) on August 7 of 2013, 
Lazarte collected funds at Feirs Park from Valenti and passed them to the Ford Focus 
presidential car, plate number MNI589, driven by Hugo Martín Larraburu; 3) on August 29 
of 2013, the dollars provided by Loson to Lazarte (USD 300,000.00) were sent to the 
Government House and delivered to Hugo Martín Larraburu, who had to deliver them to 
Juan Manuel Abal Medina, and on August 30 funds are also delivered to Larraburu at the 
government house; 4) on September 19 of 2013, Lazarte  withdrew six thousand dollars 
(USD 60,000), which were then delivered to Hugo Martín Larraburu; 5) on September 18 
and on October 17 of 2013, the money was delivered to Hugo Martín Larrabury, who drove 
a car, plate number MNI588; 6) on September 20, 24 and 25 of 2013, the money is 
delivered to Hugo Martín Larraburu, who on that occasion drove a car plate number 
KIM064; 7) on October 1 and 22 of 2013, the money is delivered to Hugo Martín 
Larraburu, who had to delivered it to Abal Medina; 8) on October 1, 15 and 24 of 2013, the 
money is delivered to Hugo Martín Larraburu.----------------------- 
 
e) Others: A. Norberto Oyarbide: he participated in the unlawful association. On 
September 3 of 2013, he met Baratta and De Vido at Sagardi restaurant, located at 
Humberto 1º 319, City of Buenos Aires. On September 26 of 2013, Baratta and Lazarte met 
Oyarbide at Comodor Py 2002, 3rd floor, City of Buenos Aires. On October 11 of 2013, 
Oyarbide handed a resolution over to Lazarte at Estilo Campo restaurant, located at Alicia 
Moreau de Justo 1840, City of Buenos Aires. On June 22 of 2015, Lazarte attended 
Oyarbide’s house, located at Rodríguez Peña 1978, City of Buenos Aires, and withdrew 
documents, after attending said place several times to withdraw and deliver money. On 
October 14 of 2015, Oyarbide gave Lazarte a resolution at Estilo Campo restaurant, located 
at Alicia Moreau de Justo 1840, City of Buenos Aires. It should be highlighted that during 
the specified period, Norberto Mario Oyarbide acted as judge in charge of the Federal 
Criminal and Correctional Prosecutor’s Office No. 5 of the City of Buenos Aires. B. Javier 

Fernández. On August 2 of 2013 and on August 7 of 2013, Lazarte handed money over to 
Javier Fernández at the latter’s house, at Andonaegui 2138, 1st floor  of this city. On July 
16 of 2013, Baratta and Lazarte delivered money to Javier Fernández at the same domicile. 
C. Oscar Parrilli: he received money on November 12 of 2008 from Baratta, at Scalabrini 
Ortiz 3358, 5th floor, apartment “B”, City of Buenos Aires.----------------------------- 
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IV. PERSONS WHO PAID - THE FACTS. The collectors from the unlawful association 
relied on the participation of entrepreneurs who paid sums of money for a rough amount of 
USD dollars THIRTY FIVE MILLION SIX HUNDRED FORTY FIVE THOUSAND 
(USD 35,645,000.00), on countless occasions between 2008 and 2015, which allows for 
proving the continuation of the unlawful organization through the course of time. Without 
excluding prospective persons to be related to this case, the entrepreneurs have been so far 
determined to include the following:------------------------------------------------------------------
---------------------------- 
A. Carlos Guillermo Enrique Wagner made payments by ESUCO S.A., which were 
effectively made at San José 151, City of Buenos Aires, where the headquarters of said 
company were located on June 2 of 2010, place from where Baratta and Lazarte withdrew 
five hundred thousand dollars (USD 500,000.00), which were then delivered to Muñoz 
along with other collected funds; on May 14 of 2013 and on July 25 of 2013, the named 
persons withdrew a bag with money; on August 7 of 2013, Baratta and Lazarte headed 
towards there and withdrew a bag with money and on September 6 of 2013, Baratta and 
Lazarte again went there and withdrew a bag with money; on July 27 of 2015 only Lazarte 
went and withdrew the money. Likewise, on one occasion, on September 22 of 2010, 
Wagner headed towards there driving a Honda Accord car, plate number ELL 129, 
delivered one million dollars (USD 1,000,000.00) to Baratta.------------------------------------- 

 

B. Armando Roberto Loson made payments by Albanesi S.A., which were effectively 
paid at the building located at Leandro N. Alem 855, City of Buenos Aires, where the 
premises of said company were located on July 18 of 2013; Lazarte headed towards there 
and withdrew a bag with money; on the 25th day of the same month and year, Baratta and 
Lazarte headed towards there to withdraw the bag with money. On August 29 of 2013, 
Lazarte headed towards there and received from Loson a bag containing three hundred 
thousand dollars (USD 300,000,000), who was with a person named “Marcelo” and pointed 
out to them “… let Mr. Baratta know that I will be renting another machine for the work…” 
On August 30 of 2013, Loson delivered to Lazarte two hundred thousand dollars (USD 
200,000.00). On September 10 of 2013, Loson handed over to Lazarte a bag with three 
hundred thousand dollars (USD 300,000.00). On September 16 of 2013, Lazarte received 
from Loson three hundred fifty thousand dollars (USD 350,000.00). On June 2 of 2015, 
Lazarte received two packages containing one million two hundred fifty thousand dollars 
(USD 1,250,000.00). On June 29 of 2015, Lazarte received from Loson five hundred 
thousand dollars (USD 500,000.00). On July 21 of 2015, Loson handed over to Lazarte one 
million dollars (USD 1,000,000.00). On October 6 of 2015, Lazarte withdrew four hundred 
thousand dollars (USD 400,000.00).-------------------------------------------------------------------
------------------------------------ 
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C. Héctor Javier Sánchez Caballero made payments by OSD S.A. and IECSA S.A. — of 
which Ángel Jorge Antonio Calcaterra was a stockholder— , which were effectively paid at 
the Hilton Hotel’s garage located at Macacha Güemes 351, City of Buenos Aires. On 
October 1 of 2013, Lazarte withdrew one million dollars (USD 1,000,000.00), which were 
handed over to him by Sánchez Caballero, and then delivered to Hugo Martín Larraburu. 
On June 30 of 2015, Lazarte withdrew one million five hundred thousand dollars (USD 
1,500,000.00) that were delivered to him by Sánchez Caballero. On July 13 of 2015, 
Lazarte received two hundred fifty thousand dollars (USD 250,000.00) from Sánchez 
Caballero. On August 4 of 2015, Lazarte withdrew one million two hundred fifty thousand 
dollars (USD 1,250,000.00) from the hands of Sánchez Caballero. Lazarte collected four 
more sums of money at the same garage on September 11, 17, 18 and 24 of 2013 at the 
amount of one million five hundred thousand dollars (USD 1,500,000.00) on each 
occasion. Also, money was withdrawn at a building located at Manuela Saenz 323/351, 
City of Buenos Aires, where OSD S.A. operates. On July 16 of 2013 and on August 1 of 
2013 the money was withdrawn by Baratta and Lazate. On August 9 of 2013, Lazarte 
collected an amount of money. On October 22 of 2013, Lazarte withdrew one million two 
hundred fifty thousand pesos (USD 1,250,000.00). On May 28 of 2015, Lazarte withdrew 
one million two hundred thousand dollars (USD 1,200,000.00). On August 18 of 2015, 
Lazarte withdrew the money. On September 14 of 2015, Lazarte withdrew seven hundred 
fifty thousand dollars (USD 750,000.00); and on October 21 of 2015, Lazarte withdrew 
three hundred fifty thousand dollars (USD350,000.00). 

 

D. Francisco Rubén Valenti made payments by IMPSA S.A. (Industrias Metalúrgicas 
Pescarmona S.A.I.C. y F) having met Baratta at the Feirs Park hotel, located at Esmeralda 
1366, City of Buenos Aires, on February 8 and 28 of 2008; on April 8 of 2008; on May 29 
of 2008; on July 11 of 2008 Barata withdrew a package from Feirs Park; on September 2 of 
2008; on October 28 of 2008, Baratta withdrew a box of wine and a bag with money, as he 
usually did every month; on December 11 of 2008, Baratta withdrew the money; on March 
4 of 2009, he also withdrew money; on June 4 of 2009 he withdrew a bag with money; 
additionally, on August 20 of 2009, Baratta received a package with money and a box with 
bottles of wines; on September 23 of 2009, Baratta and Gómez received a sum of roughly 
one hundred fifty thousand dollars (USD 150,000.00) and a box with bottles of wine, which 
amount was then delivered to Muñoz at Uruguay and along with other collected funds; on 
December 7 of 2009, Baratta received two hundred thousand dollars (USD 200,000.00) and 
a box with bottles of wine; on January 27 of 2010, Baratta withdrew two hundred thousand 
dollars (USD 200,000.00) and a box with bottles of wine; on April 22 of 2010, Baratta and 
Lazarte withdrew a bag with thirty five thousand dollars (USD 135,000.00) and a box with 
bottles of wine; on July 26 of 2013, a bag with money is received at Libertad 1535, City of 
Buenos Aires; on September 1 of 2010, at the Feirs Park hotel, located at Esmeralda 1366, 
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at the second subfloor, where Valenti’s driver was waiting for him, I walked him to the 
room, and then Baratta went downstairs along with Valenti, carrying a bag with USD 
700,000 (seven hundred thousand dollars), and a box with six bottles of wines; on August 7 
of 2013, Lazarte received money at Feir’s Park from Valenti; On May 28 of 2015, Lazarte 
withdrew one million dollars (USD 1,000,000.00) at Feir’s Park; on July 30 of 2015, 
Lazarte withdrew a bag containing five hundred thousand dollars (USD 500,000).------ 

 

E. Carlos José Mundin orders BRU S.A. to make payments on May 21 of 2009 to Baratta, 
for which he drove a Renault Megane car, plate number EBY711. Meetings were held with 
Mundin at Croque-Madame restaurant, located at Libertador 1902, City of Buenos Aires, 
on June 1 of 2010, at which meeting discussions about projects approved by Néstor Carlos 
Kirchner and Julio Miguel De Vido were held. The meeting was attended by Santiago de 
Vido —the Minister’s son—, Lazarte and Baratta. After the meeting, the last named 
persons headed towards the Olivos Residence. On July 7 of 2010, Baratta met Mundin at 
the same place. On July 28 of 2010, Barata met Mundin early. On August 5 of 2010 in the 
evening, Baratta headed towards De Vido’s domicile and from there he went out with his 
son, Santiago De Vido, and they again met Mundi at the referenced restaurant with Wagner 
and a person named “Flavio”, at which meeting discussions about 4 works in the south and 
two works in the north were held —gas infrastructure works. On August 13 of 2010, 
Baratta, Santiago de Vido and Mundi met at the same place. On September 13 of 2010, 
Baratta and Fagyas headed towards Alem 896, 5th floor, City of Buenos Aires, to withdraw 
a bag with money from that place where BRU S.A. operated. On August 30 of 2013, 
Baratta and Lazarte headed towards Alem 896, City of Buenos Aires, to meet Santiago De 
Vido and Mundin.----------------------------------------------------------------------------------------
---------------------- 
F. Jorge Guillermo Neira and Gerardo Luis Ferreyra ordered by Grupo Eling S.A.-
Electroingeniería S.A. to make payments, which were effectively made at Lavalle 462, 5th 
floor, City of Buenos Aires, where the premises of the company were located; on October 9 
and 22 of 2008, Baratta conducted the operation; on the last day, he delivered the collected 
funds to Muñoz at Uruguay 1306, City of Buenos Aires; on December 2 of 2008, Baratta 
received money from Ferreyra at Lavalle 462, 5th floor, City of Buenos Aires, and then 
delivered it to Muñoz at Uruguay 1306, City of Buenos Aires; on December 15 of 2008, 
Baratta and Llorens met Ferreryra, who gave them a package containing money; on January 
14 of 2009, Baratta and García Ramón withdrew the money collected on a monthly basis; 
on September 30 of 2009, the payment was made by Neira at Reconquista and Florida, City 
of Buenos Aires, who delivered it to Baratta, who then delivered it to Uruguay 1306, City 
of Buenos Aires; on October 7 of 2010, the payment was made by Neira at Callao 1175, 
City of Buenos Aires, who delivered to Baratta and Lazarte a luggage with four million 
dollars (USD 4,000,000.00); on October 13 of 2010, a payment was made by Neira at 
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Azucena Villaflor 450, 25th floor of 3, City of Buenos Aires, who delivered to Baratta three 
million dollars (USD 3,000,000) along with a summary of the contribution; on October 21 
of 2010, the payment was made by a person in substitution of Neira at Callao 1175, City of 
Buenos Aires, in the amount of USD 3,500,000 (three million five hundred thousand 
dollars) and then delivered to Muñoz; on November 12 of 2010, Baratta and Gómez headed 
twice towards Lavalle 462, City of Buenos Aires, to receive money; on November 26 of 
2010, Baratta and Lazarte headed twice toward Lavalle 462, City of Buenos Aires, to 
collect funds; on September 18 of 2013, Baratta and Lazarte withdrew the money near 25 
de Mayo 489, City of Buenos Aires; on June 18 of 2015, Lazarte withdrew two hundred 
fifty thousand dollars (USD 250,000.00); on August 3 of 2015, Lazarte withdrew two 
hundred fifty thousand dollars (USD 250,000.00) and on August 14 of 2015 Lazarte also 
withdrew money.------------------------------------------------------------------------------------ 

 

G. Oscar Alfredo Thomas, Executive Office of Entidad Binacional Yaciretá, made 
payments at Juncal 1740, City of Buenos Aires, on December 18 of 2008, to Baratta. 
Thomas delivered money to Baratta on January 28 of 2009. On May 27 of 2009, he 
delivered a package with money to Baratta. On July 29 of 2009, Baratta and Fagyas 
received a box with money; on August 5 of 2009, he delivered to Baratta seven hundred 
thousand dollars (USD 700,000.00). On August 12 of 2009, he delivered to Baratta and 
Gómez a bag with one million one hundred thousand dollars (USD 1,100,000.00). On 
September 2 of 2009, Baratta received a package with money. On January 15 of 2010, 
Baratta withdrew a bag with money. On January 21 of 2010, Thomas delivered to Baratta 
roughly two hundred thousand dollars (USD 200,000.00). On January 26 of 2010, Baratta 
received a package with money. On February 25 of 2010, Baratta received two bags with 
roughly three hundred thousand dollars in total (USD 300,000.00. On March 15 of 2010, 
Baratta withdrew a bag with two hundred fifty thousand dollars (USD 250,000.00). On July 
20 of 2010, Baratta received a bag with two hundred fifty thousand dollars (USD 
250,000.00). On August 7 of 2013, Baratta and Lazarte withdrew the money from the 
offices located at Eduardo Madero 942, City of Buenos Aires. On August 19 of 2010, 
Baratta and Lazarte withdrew one million two hundred thousand dollars (USD 1,200,000) 
at Juncal 1740, City of Buenos Aires. On August 13 of 2013, Lazarte withdrew a bag with 
money from the offices located at Madero 942, City of Buenos Aires. On September 19 of 
2013, Lazarte withdrew the money from the offices located at Madero 942, City of Buenos 
Aires.--------------------------------- 
 
H. Juan Carlos De Goycoechea ordered to make payments by Grupo Isolux Corsán S.A., 
which were effectively made at Maipú 741, City of Buenos Aires, on June 19 of 2008, to 
Baratta, who then delivered the money to Uruguay 1306, City of Buenos Aires. On January 
5 of 2009, Baratta was handed a luggage containing six million dollars (USD 
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6,000,000.00). On April 7 and April 29 of 2009, Baratta received both bags of money. On 
May 14 of 2009, two bags with money were delivered to Baratta and García Ramón. On 
May 15 of 2009, Baratta and García Ramón received a backpack with money. On April 8 of 
2010, a meeting was held with Llorens and Baratta. On May 19 of 2010, two hundred 
thousand dollars (USD 200,000). On May 27 of 2010, Baratta and Eng. Ezequiel García 
attended Azucena Villaflor and Aime Paine, related to Goycoechea, both of them leaving 
carrying a bag containing one million three hundred thousand dollars (USD 1,300,000). On 
September 15 o 2010, Lazarte and Barata withdrew nine hundred thousand dollars (USD 
900,000) from Maipú 741. On November 24 of 2010, Barrata withdrew two hundred 
thousand dollars (USD 200,000) at Maipú 741, City of Buenos Aires. On August 1 of 2013, 
Baratta and Lazarte took an empty bag and withdraw it containing money; on September 5 
o f2013, Lazarte and Hugo Martín Larraburu withdrew the money in order to deliver it to 
Juan Manuel Abal Medina afterwards, as ordered by Cristina Elisabet Fernández. On 
September 19 of 2013, Lazarte withdrew sixty thousand dollars (USD 60,000.00). On 
October 23 of 2013, Lazarte withdrew three hundred thousand dollars (USD 300,000.00). 
The sum of money was collected at Venezuela 151, City of Buenos Aires. On August 8 of 
2013, Baratta and Lazarte received a bag from a person named “Juanca”. On June 3 of 
2015, Lazarte received one million five hundred thousand dollars (USD 1,500,000.00) from 
a person named “César”. On July 13 of 2015, Lazarte withdrew one million two hundred 
thousand dollars (USD 1,200,000.00) and on October 6 of 2015, Lazarte received a box 
containing two hundred fifty thousand dollars (USD 250,000.00).-------------- 
 
I. Otero. On June 3 of 2015, Otero handed the amount of two hundred fifty thousand 
dollars (USD 250,000.00) over to Lazarte at his withdrawal office.------------------------------
--------------------------- 
J. Claudio Javier Glazman. The referenced person delivered to Hernán Gómez the 
following amoutns of money: a) On 9/23/09, he delivered the sum of two hundred fifty 
thousand dollars (USD 250,000), at Emma de la Barra 353 of this city. On that same night, 
the collected funds were delivered to Daniel Muñoz. b) On 9/30/09, he delivered the money 
collected on a weekly basis in the amount of two hundred fifty thousand dollars (USD 
250,000) to Muñoz, at Emma de la Barra 353 of this city, along with other collected funds. 
c) On 2/24/10, he handed over to him a bag with money, on the subfloor of the parking lot 
located at Av. Córdoba Galerías Pacífico of this city. d) On 3/10/10, he delivered to him a 
bag containing two million five hundred thousand dollars (USD 2,500,000) at Pasaje 
Levenne 950 of this city. On that same day, he handed over to Daniel Muñoz the collected 
funds at Uruguay 1306, City of Buenos Aires. e) On 3/23/10, he delivered the sum of one 
million two hundred forty eight thousand dollars (USD 1,248,000) at the intersection of 
Belgrano and Paseo Colón of this city and the sum of six hundred sixty thousand dollars 
(USD 660,000) at Av. Alem 1050, City of Buenos Aires. All the referenced sums of money 
were delivered to Daniel Muñoz, along with other collected funds, at Uruguay 1306, City 
of Buenos Aires, and Baratta notified De Vido thereof. f) On 4/28/10, he handed over to 
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him a bag with money at the intersection of Moreno and Balcarce of this city. g) On 
8/18/10, he delivered to him the sum of one million two hundred thousand dollars (USD 
1,200,000), at the intersection of Anchorena and Juncal of this city. Said collected funds 
were handed to Daniel Muñoz at Uruguay 1306, City of Buenos Aires.-------------------------
-------------------------------------- 

 

K. Rodolfo Armando Poblete. On March 19 of 2010, he delivered a bag containing 
three hundred thousand dollars (USD 300,000) to Baratta, in the presence of 
Lazarte, on the second subfloor of Av. Alvear 1491 of this city. They payment was 
made by order of Hidrovía S.A., a company that in turn delivered a bag with eight 
hundred thousand dollars (USD 800,000) to Baratta on January 20 of 2010 at Av. 
Corrientes 316 of this city. After that, Centeno drove Lazarte and the above named 
persons to the Ministry of Federal Planning. Afterward, Baratta delivered the 
collected funds to Daniel Muñoz, who was in the vehicle plate number EQL442 at 
Uruguay 1306 of this city; and on August 9 of 2013 at Av. Corrientes 316 of this 
city, Lazarte passed a bag with money to the vehicle plate number MNI589 driven 
by Hugo Martín Larraburu. 
 

L. Héctor Alberto Zabaleta. He delivered the following amounts of money of Grupo 
Techint, as pointed out by Luis María Cayetano Betnaza, who was then acting as 
Institutional Director of the Group: On May 29 of 2008, he delivered a bag with 
money to Baratta, at Techint Group building, located at Della Paolera 299 of this 
city, which bag was then delivered to Daniel Muñoz at Uruguay 1306 of this city. 
On August 1 of 2008, on the subfloor of the referenced building, Zabaleta delivered 
a bag with money to Baratta; on August 27 of 2008, Zabaleta delivered a bag with 
money to Baratta at the Techint Group building, which package was then delivered 
to Daniel Muñoz at Uruguay 1306 of this city. On October 30 of 2008, Zabaleta got 
into a vehicle driven by Centeno at the intersection of Della Paolera and L.N. Alem 
and by this means they headed down towards the second subfloor of the Techint 
Group building, where he delivered to him a package with money, which was 
finally given to Daniel Muñoz, who was at Uruguay 1306 of this city. On December 
3 and 18 of 2008, Zabaleta delivered money to Baratta on the second subfloor of the 
Techint Group building referenced above. On those same dates, said money was 
delivered to Daniel Muñoz at Uruguay 1306 of this city. The payments were made 
by order of the Techint Group, a company that delivered as well a package with 
money to Baratta on June 30 of 2008, at the same place, which was in turn delivered 
to Daniel Muñoz on the same day. And on October 3 of 2008, a person on behalf of 
the same group and at the same place identified as Ale delivered the monthly 

Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 122 of 274 PageID #: 620



[Illegible signature & Stamp] 

dividends to Baratta.----------------------------------------------------------------------------
------------------------- 

V. OTHER COLLECTED SUMS OF MONEY:-------------------------------------------------
---------- 
a) On the other hand, Llorens delivered money to Baratta at Ugarteche 3260, City of 
Buenos Aires, on September 3 of 2009; he attended a meeting at which money was given to 
Baratta on September 18 of 2008 at the Hilton Hotel. Moreover, on November 19 of 2009, 
sums of money were distributed among Llorens, García Ramón, Fagyas, Gómez and 
Baratta.------------------------ 

b) In addition to the detailed sums of money, Fabían Ezequiel García Ramón received 
money on September 15 and 16 of 2008, February 10 of 2009, May 14 of 2009, May 15 of 
2009, June 11 of 2009, October 8 of 2009 —along with Gómez; and he delivered dividends 
to Baratta on October 21 of 2008, May 29 of 2009 and December 10 of 2009.-----------------
-------------------------- 

c) Rudy Fernando Ulloa in turn delivered to Baratta dividends at Viamonte 367, 10th floor, 
City of Buenos Aires, on October 14 of 2008, December 16 of 2008, February 9 of 2009.---
---------------- 

d) Moreover, Walter Fagyas delivered money to Baratta on June 3 of 2009 and on 
December 20 of 2010 at his domicile, Malabia 2174, City of Buenos Aires.--------------------
----------------- 

e) On July 19 and 25 of 2013, Lazarte received money from Jorge Omar Mayoral at the 
Ministry of Mining.--------------------------------------------------------------------------------------
------------------------- 

f) On June 9 of 2015, German Ariel Nivello delivered one million two hundred fifty 
thousand dollars (USD 1,250,000.00) to Baratta at the Ministry. On June 29 of 2015, 
Nivello delivered seven hundred thousand dollars (USD 700,000.00) to Lazarte at the 
building of the Ministry of Housing. On July 1 of 2015, Germán Ariel Nivello delivered 
one million dollars (USD 1,000,000) to Lazarte, who then delivered them to a secretary of 
Olazagasti, on the subfloor of the Ministry of Planning.--------------------------------------------
----------------------------------------------------------------- 

Thereupon, the appearing party is made aware of the evidence recorded in these 
proceedings: 1) Testimonial statement of a witness whose identity has been reserved on 
page 2/6 reverse; 2) Clerk’s certifications on page 7 reverse/ 9 reverse, 11/13, 15 
reverse/17, 2374, 2375, 2380, 2576, 2716 and 4799/4801; 3) Printed media releases on 
page 18/39; 4) Proceedings carried out by the Federal Operations Division of the Argentine 
Federal Police on page 49/1756, 1803/2085, 2218/2225, 2233/2240, 2396, 2476/2513, 
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2554/2575, 2690/2710, 2726/2791, 2806/2831, 2857/2897, 2955/2993, 4168/4176, 
4227/4399, 4535/4595 and 4655/4798; 5)  notes of the firm Telecom Argentina S.A. on 
page 1782/1783, 2100/2101, 2216/2217 and 2798/2897; 6) note of the firm NSS S.A. 
(IPLAN) on page 1785; 7) notes of the firm Nextel Communications Argentina S.R.L. on 
page 1787, 2600 and 2721; 8) notes of the firm Claro on page 1787/1790 reverse, 
2205/2206 reverse, 2801/2802 and 2804; 9) notes of the firm Telefónica Argentina S.A. on 
page 1791, 1793, 2098/reverse, 2598, 2711/2714, 2722, 2835, 2838/2844 and 2852/2855 
reverse; 10) note of the firm Telecentro S.A. on page 1795; 11) note of the firm Telecom 
Personal S.A. on page 1796/1799 reverse; 12) notice of the Argentine Army Welfare 
Directorate on page 1801; 13) note of the firm NH Collection Buenos Aires Centro 
Histórico on page 2092; 14) note of the Automotive Property Registry on page 2095/2097; 
15) copies of case No. 14.305/15 of the register of this Court on page 2104/2105; 16) 
reports of title status and historical records provided by the Department of Regulatory and 
Judicial Affairs of the National Directorate of the Automotive Property Registries and of 
Pledge Loans on page 2113/2191; 17) proof of -email of the Registry Branch No. 2 (San 
Pedro) of the Automotive Property Registry on page 2194; 18) note of the Registry Branch 
No. 25 of the Automotive Property Registry on page 2195; 19) note of the Registry Branch 
No. 76 of the Automotive Property Registry on page 2196; 20) note of the Registry Branch 
No. 3 (Lomas de Zamora) of the Automotive Property Registry on page 2197; 21) 
proceedings carried out by the Directorate of Judicial Assistance in Complex Crimes and 
Rackeetering of the National Judiciary on page 2198, 2547/2547 reverse, 2597, 2724/2725 
reverse, 4440/4445, 4610/11 and 4967/70; 22) note of the Registry Branch No. 70 of the 
Automotive Property Registry on page 2199; 23) note of the Registry Branch No. 2 
(Avellaneda) of the Automotive Property Registry on page 2200; 24) note of the Registry 
Branch No. 45 of the Automotive Property Registry on page 2201; 25) note of the Registry 
Branch No. 26 of the Automotive Property Registry on page 2204; 26) note of the Registry 
Branch No. 16 (La Plata) of the Automotive Property Registry on page 2207; 27) note of 
the Registry Branch No. 43 of the Automotive Property Registry on page 2208/2210 and 
2213; 28) proof of e-mail on page 2211; 29) note of the Registry Branch No. 11 of the 
Automotive Property Registry on page 2211; 30) note of the Registry Branch No. 1 
(Florencio Varela) of the Automotive Property Registry on page 2215; 31) note of Registry 
Branch No. 1 (Quilmes) of the Automotive Property Registry on 2215; 32) Record sheet of 
plate number GKF-405 on page 2231; 33) note of the Registry Branch No. 5 (Tigre) of the 
Automotive Property Registry on page 2241; 31) note of the Registry Branch No. 3 (San 
Martín) of the Automotive Property Registry on page 2242; 35) note of the Registry Branch 
No. 6 (La Matanza) of the Automotive Property Registry on page 2244; 36) note of the 
Registry Branch No. 1 (Esteban Echeverría)  of the Automotive Property Registry on page 
2245; 37) note of the Registry Branch No. 1 (Mercedes) of the Automotive Property 
Registry on page 2246; 38) note of the Registry Branch No. 2 (San Pedro) of the 
Automotive Property Registry on page 2247; 39) note of the Registry Branch No. 4 of the 
Automotive Property Registry on page 2251; 40) copies of the record of entries to the 
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Olivos Presidential Residence extracted from case No. 1.614/2016 of the register of the 
Federal Criminal and Correctional Court of Appeals No. 7, Clerk’s Office No. 13 on page 
2252/2373; 41) note of the Registry Branch of San Vicente of the Automotive Property 
Registry on page 2376; 42) note of the Registry Branch No. 8 (Olivos) of the Automotive 
Property Registry on page 2377; 43) note of the Registry Branch No. 13 (La Plata) of the 
Automotive Property Registry on page 2391; 44) note of the Registry Branch No. 3 (San 
Miguel) of the Automotive Property Registry on page 2391; 45) proceedings referred by 
the Directorate of Administration of Human Resources of the General Secretariat of the 
Presidency of the Nation on page 2397/2474, which include the dockets of the following 
agents: Héctor Daniel Muñoz, Martín Federico Aguirres and Juan Francisco Alarcón; 46) 
note of the Registry Branch of Santo Tome of the Automotive Property Registry on page 
2475; 47) note of the Registry Branch No. 2 (San Nicolás) of the Automotive Property 
Registry on page 2514; 48) note of firm Ford Argentina S.C.A. on page 2515/2518 reverse 
and 2580/2580/2594; 49) note of firm BM Centro S.A. on page 2519/2537 reverse; 50) 
note of firm Volkswagen Argentina S.A. on page 2538/2544 reverse; 51) notice from the 
General Inspection of Justice on page 2551/2552; 52) note of the Registry Branch of Cruz 
del Eje Córdoba of the Automotive Property Registry on page 2578; 53) note of the 
Registry Branch No. 6 (San Isidro) of the Automotive Property Registry on page 2579; 54) 
reports of NOSIS on page 2595/2596, 2864/2848, 3026/3032, 3053/3055 and 4402/4404; 
55) note of firm General Motors de Argentina S.R.L. on page 2601/2623; 56) Registry of 
the National Directorate of Migration on page 2624/2671 reverse; 57) reports of VERAZ 
on page 2672/2684 and 2845; 58) note of firm Arbitra S.A. on page 2682/2685; 59) 
proceedings of the Legal and Administrative Subsecretariat of the General Secretariat of the 
Presidency of the Nation on page 2832/reverse and 2834; 60) note of the General 
Administration of General Services of the General Secretariat of the Presidency of the 
Nation on page 2833; 61) note of the Directorate of Operations and General Services of the 
Chief of the Cabinet of Ministers on page 2836/2837 reverse; 62) clerk’s report on page 
2898; 63) report of the Ministry of the Chief of the Cabinet of Ministers 2945/2946; 64) 
report of the Ministry of Energy 2948/2950; 65) testimonial statement of Hilda María 
Horovitz on page 2951/2953 and personal appearance on page 2997; 66) testimonial 
statement of Diego Hernán Cabot on page 2999/3003; 67) clerk’s certifications on page 
2994, 3004/3006, 4207 and 4407/4408; 68) testimonial statement of Candela Ini on page 
3009/3010; 69) testimonial statement of Jorge José Bacigalupo on page 3011/3012 and 
personal appearance on page 3025; 70) clerk’s report on page 3017 and page 4400; 71) 
report of the National Registry of Weapons —(Registro Nacional de Armas, RENAR—  on 
page 3024, 3051 and 4153; 72) report of Veraz Localiza on page 3052; 73) report of the 
Ballistics Division of the Argentine Federal Police on page 3150/3151; 74) report of the 
Financial Information Unit (Unidad de Información Financiera, UIF) on page 3152; 75) 
press releases provided by David Jabif on page 3560/3181; 76) proceedings carried out by 
the Division of Federal Operations of P.F.A. , in relation to the search of the estate of real 
property located at Tres de Febrero 1194, 5th floor, Apartment “D” on page 3191/3220; 77) 
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proceedings of the Division of Federal Operations in relation to the search carried out on 
August 1 of 2018, on page 3336 to 4131; 78) report of the Ministry of Energy and Mining 
on page 4132/4134; 79) testimonial statement of Damián Ignacio Jerez on page 4166/4167; 
80) reports of firm Techint Compañía Técnica Internacional on page 4188/4196 and 
4959/61; 81) report of the Chief of the Cabinet of Ministers on page 4211/4215; 82) inquiry 
of number plate from D.N.R.P.A. on page 4401; 83) proceedings carried out by the 
Technological Support Judicial Division of P.F.A [Argentine Federal Police] on page 
4597/4599 and 4915; 84) proceedings carried out by Banco de la Ciudad de Buenos Aires 
on page 4626/31; 85) proceedings carried out by the Federal Operations Division of P.F.A.  
in relation to the search carried out on August 6 of 2018 on page 4802/77; 86) proceedings 
of the Directorate of Contentious Affairs of the Chief of the Cabinet of Ministers on page 
4921/26; 87) report of Banco Francés on page 4974; 88) testimonial statement of Gabriel 
Adrián Marino on page 5008; and the totality of the reserves items, which are made 
available to the appearing party. 

Finally, the appearing party is informed of such provisions as set forth in section 41, 3) of 
the National Criminal Codeand of Act No. 27.304.---------------------------------------------- 

At this stage, the appearing party is reminded that he has the right to refuse to declare, 
without his silence entailing presumed culpability in any manner whatsoever against him, 
and that he has the possibility to hold an interview with his attorney, in relation to which he 
declares that he has already had an interview with his attorneys. Then, the appearing party 
is requested to state as much as he deems appropriate for explanation or to clarify the facts 
and point out such evidence as deemed convenient by him, in relation to which he stated as 
follows: “Firstly, I ratify all that I said in the testimonial statement. I have the 

documentation that I had promised I would bring along in said statement, which I hereby 

produce. We, as a group, based on a hostile relationship with the government, due to 

failing to accept bribery and contributions, have been practically excluded from the public 

work during this period, I mean, during the term of both Kirchnerists’ governments. During 

that period, we were only awarded, in terms of public works, less than 1% the national 

public work existing in the first years, from 2003 to 2006. In that period, we were awarded 

with three sections of the route to resurface and provide maintenance, and one part of a 

piping installation work for the revamping of Atucha II, which, I imagine, was due to the 

fact that we were the only company who had been involved in building nuclear power 

plant. I believe that we were awarded the pipelines revamping work of Atucha II for this 

reason. Since then, we have not been awarded any other public work, other than a section 

of the northeast gas pipeline, which, at the time, by 2003 I guess, we proposed to build 

under the Hydrocarbons Act No. 17.319, on our own account and risk, providing for the 

funds and the construction. The proposal was not accepted, and issued bidding process was 

launched at successive stages. This fact occurred because claims were raised that this 
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might mean a direct award, even though the law allows so when the carrier, dealer of the 

zone cannot or does not want to build it.  

 

This was the case, even when T.G.N. had frozen its rates and had no funds to carry out the 

work. We are talking about over one thousand million dollars. It should be highlighted that 

this modality does not entail expenditure on the part of the Government, neither before nor 

after. This allowed us to evacuate our gas from fields owned by us in Bolivia and in the 

province of Salta, and also allowed and obligated us to provide access to transport 

capacity to other producers if any surplus capacity was left. In this case, transportation 

fees were charged to the other bidders. This was cancelled. The proposal was rejected and, 

after years, the Government decided to face the fact on its own account and risk. When the 

bidding was launched, as a way to exclude us from participating, it was launched with a 

clause stating that the supplier of the piping was not allowed to participate in the 

construction of the duct; because that could lead to a dominant position, a decisive 

position, which was not the case, since a common price position existed for all bidders. It 

should be clarified that Techint is the leading duct construction company in America. In the 

end, an amparo action was filed before the court, which forced the bidder, which was 

ENARSA I think, to receive our bid (Document 1). Then, since the possibility to exclude us 
had been settled by the court, the zone was first divided into three sections. The purchase 
authority divided them like that and simultaneously opened the three economic envelopes, 
which, in my opinion, was a mistake. In all the bids appearing for these three sections, we 
were the ones winning by an extremely high percentage. So, even though we could only be 
awarded one, it was too aggressive to award the rest at such high prices, so the whole 
bidding was annulled. The spokesmen in this bidding were the Ministry of Federal 
Planning and ENARSA, as well as the construction company and SIAT from the “group”. 
Finally, six sections were generated; the economic envelope of the first section (Formosa, 
as expected) was opened; we had our tender accepted, and they returned to us the other 
unopened economic envelopes. The bidding process was further carried out with the other 
bidders. In fact, some of them failed to finishthe work. This was the only national public 
work that we were awarded during that period, I mean, from 2007 to 2015. Surprisingly, 
the city of Buenos Aires launched a bidding process, we were awarded the contract and 
built six line H subway stations, which were awarded to us by reason of the price, of 
course. The province of San Juan awarded to us two large-scale hydraulic power plants, 
awarded to us by reason of the price as well. We were also the biggest private-work 
construction company in the whole period, highlighting all works relative to mining, of 
Barrick in Pascualamas and in the province of Mendoza, the work of the company Vale as 
part of the entrepreneurship Potacio, Río Colorado, in Malargue and other oil refinery 
works from various national oil companies.----------------------------------------------------------
------------------ 
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Having been asked by Your Honor. to describe Techint Group’s relationship with 
Venezuela, the appearing party stated that: “In relation to our activity, there we had a 

company encompassing an area of 1200 hectares that was privatized in two sections: 

“SIDOR grande”, which ended up being called like that, dedicated to the production of 

steel, big and plain products; and the piping plant that was inside SIDOR premises, which 

was bidded separately and was called TAVSA, “Tubos de acero de Venezuela Sociedad 

Anónima”. Just to give a glimpse of magnitude, it was the biggest company in Venezuela, 

after PDVSA. The successive open biddings, both SIDOR and TAVSA, during the times of 

President Caldera, were acquired by the Techint Group. In the case of SIDOR, along with 

a Mexican company called HYISA, which formed the Amazonia consortium. Upon the 

coming of the Chávez regime, there was a first stage, from 2003 to 2004, which matches the 

time when there was a good and reasonable relationship between the national government 

and Chavez regime; we made huge investments and led the plant to produce from four 

hundred thousand tons to near five million tons by the time it was nationalized. The first 

attacks on the part of Chávez regime began to be observed at the end of the year 2005, 

when we held a meeting with the presence of both governments at the Ibero-American 

Summit in Mar del Plata. On that occasion, we requested the Argentinian Government to 

intervene before Chavez government due to the risk of nationalization. We managed to 

more or less — and by facing several media and union-related conflicts — pass through to 

the period of the year 2007. In 2007, the conflict with Kirchner’s government arose, 

triggered by an unacceptable discrepancy in the building of two compressor stations of 

TGN One of them was made by us by administration and the other one was made by the 

government by means of an official trust. Since we had the responsibility to administrate 

TGN, we opposed and reported the surcharges in this compressor plant, I mean, the work 

carried out by the trust. We, as inspected parties of TGN, had the obligation to control the 

reasonableness of all the works performed in the installation of TGN, wherefor we were 

responsible.  

 

Relevant documentation related thereto is attached hereto. This work is the one that 

triggers the conflict in Venezuela. On May 1 of 2007, extraordinarily, the national 

government issued a publication in all the newspapers of the capital city claiming 

corruption among private persons. Find attached a document related thereto (Document 

2). From that moment onwards, conflicts with Venezuela worsened, up to a point that 

President Chavez treated us as corrupt based on said publication and stated that the 

company would be nationalized. I provide documentation related thereto as well. This 

whole virulent attack against the company continued, to such an extent that the Bolivarian 

National Guard of Venezuela, the labor union and the very authorities of the Bolivarian 

government —along with the Vice-President— intervened in a salary negotiation and the 
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very Chavez said that he would intervene unless the union situation was settled. Here is 

where physical violence began, burning busses at the entrance and blocking the 

Argentinian administration from having access. In April 2008, the nationalization was 

declared. We were summoned to sign a shareholders agreement for the transfer of the 

shares; an executive order was issued whereby the nationalization became effective, and 

the company is requested to quit no later than July 2008, in order to ensure the transfer 

from one administration modality to the other (State-owned). Upon the issuance of the 

order and by the time of the “Hello Mr. President” show, Chavez and the persons 

appointed by him, began to engage in harassment by indicting for tax, environmental and 

labor breaches; on the one hand, to decrease the price of the compensation and, on the 

other hand, to engage our executive officers in criminal proceedings. At that time, the 

company made the decision to transfer all the Argentinian personnel, in successive series, 

beginning with the highest senior officials, who were mostly exposed. At that time, I was 

appointed, as well as Mr. Pablo Brizzio, Dr. Fernando Duelo and a Venezuelan lawyer, 

who is here in Argentina, whose name is Andreina Ostos; all of us were less exposed to the 

extortion of the Venezuelan government because we had not held senior positions. In this 

context, we asked for help to the national government, between February and March of 

2008. I talked to the personnel from the Ministry of Federal Planning, who were still 

related to Venezuela. Minister De Vido, José María Olazagasti, Roberto Baratta and 

Claudio Uberti were aware of our situation. When it was my duty to attend the presidential 

meetings with Chavez here, the homeowner was Uberti. 

 

In an incident that we had shortly before the nationalization, upon the delivery made by 

Chavez to Kirchner of a well at the Orinoco Belt, to which event we were invited under the 

excuse that, as we were the only Argentinian company operating in Venezuela at the time, 

they wanted us to take charge of the operation of that well. After a very friendly dinner, on 

the following day, Uberti approached me and told me that President Kirchner was angry 

with us, alleging that the company did not provide any economic contribution to the 

government. He said “you never provide us with any contribution, and President Kircher is 

very angry with you”. My answer was: “Teching Group never does business with 

politicians”. This had an effect that, in my opinion, led to end the bond with Chávez, since 

President Kirchner had agreed to pass by SIDOR plant on the same day of the event of the 

oil well, which was a few kilometers away therefrom, to greet the over one hundred 

Argentinian engineers who worked there. After my response, I noticed Uberti whispered in 

Kircher’s ear, and, on the same day, they took the helicopter, flew over our company, took 

the plane and left. I think this was the last clear sign for Chávez that the way was clear for 

him to nationalize the company, which occurred shortly afterward. At the beginning of 

2008, by means of many press news, we appealed to the Argentine government, to the 

personnel from the Ministry of Federal Planning, who told us to make a contribution 
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because that meant expenses that the Argentinian government would not have to incur into. 

This was pointed out, as context, by De Vido, and Baratta was the one who arranged the 

quantum and method. It was evident that considering the situation we were undergoing, 

especially because of the amount of Argentinians there, we had to try to evacuate the place 

quickly. Irrespective of that, I commenced the meetings with the Chavist government in 

search of indemnification. The Venezuelan dealers were Rafael Ramírez, who then acted as 

the president of PDVSA and as Ministry of Energy. I wish to clarify that PDVSA was the 

“Venezuelan treasury”. After the meeting I attended with Ramírez, I was referred to the 

Vice-President of the entity, who is an engineer called Eulogio del Pino. We then began to 

negotiate the operation economic phase. At these meetings, Olazagasti began to attend 

these meetings, who was referred by Kirchner to participate; with the exception of the last 

meeting, where the compensation price was settled, where Venezuelans forbade him to 

intervene. To set a reference price, we proposed the value of other similar companies 

around the world, as a reference, between three thousand five hundred and four thousand 

million dollars. 

 

In this regard, Chávez, on “Hello Mr. President” said that it was an outrageous amount, 

that we were such thieves. Apart from constantly discrediting us, he began —publicly, by 

means of the “Hello Mr. President” show — to mistreat us and give instructions to the 

entities related to taxes, environment and labor to establish contingency fees for us to pay. 

They said that we had paid about one thousand three hundred million dollars, excluding 

other expenses and investments. Finally, the previously mentioned valued was counted 

along with the necessary additional investments to begin to operate the plant, in the amount 

of five hundred or six hundred million more. Finally, that was the paid amount: roughly 

one thousand nine hundred million dollars. One of the mistakes I made was to believe that 

this was a normal take over and to agree to give a six-month exit term, when they failed to 

greet the Argentinian managers and remarkably wiped the floor with Maria Elena 

Posadas, who was then the manager of industrial relations. Equally, a deputy of the 

government party requested at the National Assembly for SIDOR’s Argentinian personnel 

not to be allowed to leave the country until the situation was clarified. The person that we 

appointed as exit general manager changed hotels every day to prevent worse evils. What 

is more, a very complex issue arose: TAVSA piping plant was at the same site where 

SIDOR was. We were never allowed to enter and it was not nationalized but after one year 

along with two plants of iron bricks, which were nationalized in 2008 as well, and for 

which we were not compensated. We filed the relevant claims before the International 

Center for Settlement of Investment Disputes (ICSID), and we have won two arbitrations in 

both cases, but logically unpaid. I am not aware of the exact amount, but this one amounts 

to hundreds of million dollars that will be available as a result of some change of 

government. At the end of 2008, what we were left was our financial personnel, an office in 
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Caracas with a secretary and a driver. That’s what I kept on resorting to when I returned 

to Caracas at the last phase to attempt to be paid. The financial year was closed at the end 

of 2008 and 2009, with the intervention of Cristina Kirchner, at several meetings. I was 

asked not to show up near the official delegation, Cristina asked me so. Then, she 

summoned me to appear at Tamanaco hotel, where the official delegation was located, 

pointing me out that the price had been agreed in the amount of one thousand nine hundred 

seventy million, but it was the payment that had not been yet agreed.  

 

She informed me that she had talked to Chávez, and that we should contact the regime 

Finance Minister, called Alí Rodríguez, in order to agree the payment method. Upon the 

signing and closing in 2009, they paid an advanced price of four hundred million and 

successive payments, on a biannual basis, for the balance. And that is where we got just 

stuck; we did not receive the rest of the payments.------------------------------------------------- 

Having been asked by Your Honor. to state the payments specified in the accusation, the 
appearing party stated that: “As I previously said, during the period comprised of the 

departure of the people from Venezuela, between April and December of 2008, we were 

requested to contribute with the Government. As I said before, De Vido and Baratta 

intervened in this case. By reason of the situation that we were undergoing in Venezuela, I 

gave him instructions from Zabaleta for him to make the relevant payments. I want to make 

clear that Zabaleta was a very reliable person in the Group; even though he did not have 

any senior position because he had retired, he continued to manage the personal matters of 

all of us, I mean, of me and the stockholders. For this reason, when this happened, I 

contacted Zabaleta and ceased to continue with the company course. Zabaleta withdrew 

the money to make the payments of the dividends of the group stockholders. To be honest, I 

have been holding this position for 20 years, and I am fed up with dealing with requests for 

contributions and bribes from all kinds of governments. One of the things that I have tried 

to state is that in my 20 years of management, a period during which we have tried to avoid 

these things, the Group has had no trouble in growing. We have grown, without any 

problem and without any need to maintain business with politicians, as other entrepreneurs 

have indeed done. Having said this, when the topic of Venezuela was brought up, 

considering the danger it posed for the people, when I saw what happened to Posadas, 

when I saw the busses being burned, and the national government told us “we help you but 

the dealer” I took “the dealer”. This happened just due to a humanitarian reason. Alí 

Rodríguez was the acting official at this time, which acted in the capacity of General 

Secretary for OPEP, former guerrilla fighter, and a person that I must admit was 

remarkably intellectually honest with me. Unfortunately, the government action after 

payments prevented other companies from being paid. The only person who was involved 

in this was Zabaleta, I am not fully aware of the amount paid, but the global amount would 

be equal to less than one million dollars. When I told Zabaleta “do what you can”, what I 
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meant was for him to calm Baratta down, because I was concerned for the people who was 

there in Venezuela. 

 

We are the biggest gas and electric energy consumer and the only supplier of oil piping. 

The critical period of gas and energy supply is winter, when the shutoff would occur, they 

would shut off the energy supply at our plant before any other company, when at any 

normal cycle one can disconnect the electricity generation and gas can be turned into 

liquid. At our plants, gas is not used to burn but to directly reduce the mineral, a 

consumable. When we were informed of the shutoff, this meant for the plant and for us a 

loss of millions of dollars. By chance, and I cannot swear this was retaliation, YPF, I mean, 

Esqunazi, decided to export twenty seven thousand tons of Chinese pipes. We filed the anti-

dumping claim but it did not succeed.-----------------------------------------------------------------

--------------------------------------------- 

Having been asked by Your Honor., at the request of the defense counsel, to state the 
relevance of SIDOR’s loss, the appearing party stated: “Our production systems are highly 

complex, the plant of Venezuela was very efficient, it uses electric energy at a very cheap 

price, has a very good-quality iron mineral and leads on to the sea, which efficiently 

allowed for the production of iron. It may have been the most efficient iron production 

plant at a global level. When this company was expropriated, an additional vast damage 

was caused, since the plants at Mexico and Argentina ran out of their basic raw material 

and exposed us to be forced at that time to purchase raw material in Brazil and iron from 

our competitors in China and Korea.” 

The following documentation is hereby submitted: 1) documentation relative to the 
northeast gas pipeline subject; 2) documentation relative to the surcharge at the compressor 
stations; 3) documentation of the events occurred in Venezuela; 4) a folder containing a list 
of the evacuated personnel, and a timeline of the situation with all its annexes. 

Having been asked to say whether he wished to make any other statement, the appearing 
party said: “No”. 

The defense counsel hereby requests a copy of this record, to which Your Honor. agrees. 

Finally, the appearing party is informed of the provisions set forth in section 300 of the 
Code of Criminal Procedure of the Nation. Therefore, said section was read. There being 
nothing further to record, this document is concluded, having been previously read by the 
relevant clerk, the appearing party ratifying the content thereof, along with his attorney, and 
signing for certification purposes, after Your Honor. and before me, I attest. 

Bonadio [illegible seal] 
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CAROLINA LORES [illegible] 
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www.morningtrans.com             info@morningtrans.com 
 
 

CERT-07, 4/05/2018, Ver 2 

TRANSLATION CERTIFICATION 
 
 
Date: July 17, 2019 
 
To whom it may concern: 
 
This is to certify that the attached translation from Spanish into English is an accurate 
representation of the documents received by this office.   
 
The documents are designated as: 

• Betnaza Investigative Statement 
• Betnaza Testimonial Statement 
• Zabaleta Testimony 

 
Eugene Li, Project Manager in this company, attests to the following: 
 
“To the best of my knowledge, the aforementioned documents are a true, full and accurate 
translation of the specified documents.” 
 
 
 
  
Signature of Eugene Li 
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JUDICIAL POWER OF THE NATION 

FEDERAL CRIMINAL AND CORRECTIONAL COURT OF APPEALS 

TESTIMONY 

WITH PERSONS IN CUSTODY 

ASSIGNED ON: 06/12/2018    FILE NO.: CFP 9608/2018/33 

   (On duty) COURT NO. 11 CLERK’S OFFICE NO. 21 

 

COOPERATING WITNESS DOCKET 

 

OF 

ZABALETA, HECTOR ALBERTO (D) 

RECORD OF PROCEEDINGS 

DEFENDANT: ZABALETA, HECTOR ALBERTO (D) 

COUNSEL: FEDERICO GUILLERMO MARIA MEDINA FERNANDEZ 

 

ON GROUNDS OF  

UNLAWFUL ASSOCIATION 

 

 

JUDGE: CLAUDIO BONADIO 

CLERK: CAROLINA LORES ARNAIZ 

PROSECUTOR’S OFFICE: No. 4,  CARLOS ERNESTO STORNELLI 

COUNSEL FOR THE DEFENSE: 

 

Government because they would otherwise shut off Siderar and Siderca plants’ electricity and gas. 
On that occasion, Betnaza mentioned a figure that in pesos was roughly equal to one million dollars, 
as far as I can remember. I answered to him that I would not give him dollars because I did not have 
any, and he told me “sort it out with Baratta and see  
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In the city of Buenos Aires, on August 7 of 2018, Mr. Héctor Alberto ZABALETA —ID No. 
4,541,917, Argentinian, born in Rosario del Tala, province of Entre Rios, on March 9, 1946, born to 
Héctor Francisco and Irma Rosa Pino, both of them deceased, married, Certified Public Accountant, 
domiciled at Pareja 4375, Villa Devoto of this city— personally appeared at this Federal Criminal 
and Correctional Prosecutor’s Office No. 4, before the head thereof, Carlos Ernesto Stornelli, as 
well as the authorizing clerk,with the assistance of his defense attorney Federico Guillermo María 
Medina Fernández, T°.26, F°.948, CPACF [Lawyers’ Bar Association of the City of Buenos Aires], 
domiciled established at Esmeralda 570, 13thfloor, Office 48, of this city, who personally appeared 
before me, stating his desire to provide information within the framework of case No. 9.608/2018 of 
the register filed with Clerk’s Office No. 21 of the Federal Criminal and Correctional Court No. 11, 
in the light of such norm as provided by section 41 of the Criminal Code of the Nation, substituted 
by Act No. 27.304. At this stage, he is hereby informed of the content of section 276 bis of the 
Criminal Code of the Nation. 

Immediately thereafter, and in accordance with such provisions as established in Act No. 27.304, 
section 7, subsection a), and with the consent of the appearing party and his defense counsel, 
express referral is made to the facts stated on this date as part of the defendant’s statement made 
before the intervening court, as well as the itemized evidence on which the accusation is grounded, 
produced therein as well. 

The defendant is hereby allowed to speak in order to provide such information as he wishes to 
provide, and he states as follows: “Roberto Baratta called me by phone. I do not remember if he 
called me at my cellphone 5319-9414 or at my office at Techint, the phone number of which was 
4018-2032. I received said call ten days or one week before the first delivery of which I am accused 
today in this statement. That first conversation was very kind, he told me that his name was Roberto 
Baratta, Vice-Minister of De Vido and that he had talked to Luis Betnaza, institutional director of 
the company, who had given him my phone number for him to call me. During that conversation, 
Baratta told me that I had to give him some dollars, to which I said no, as I was only able to pay in 
pesos since I had no dollars available, but after verifying together with Luis that this was indeed so. 
After that phone call, I talked to Luis Betnaza, who told me that he had a commitment with the 
Government because they would otherwise shut off Siderar and Siderca plants’ electricity and gas. 
On that occasion, Betnaza mentioned a figure that in pesos was roughly equal to one million dollars, 
as far as I can remember. I answered to him that I would not give him dollars because I did not have 
any, and he told me “sort it out with Baratta and see what you can do”. 

  

CARLOS ERNESTO STORNELLI 

Federal Prosecutor 
ARIEL GONZALO QUETY 

SUB-CLERK - LEGAL COUNSEL 
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Just to clear things up: we had not been awarded any public work at that time. We had even 
withdrawn from the concession of Route 7 because Néstor Kirchner had asked us for money. After 
what I narrated, Baratta indeed came to fetch the money, which, I estimate, was the biggest bulge of 
money out of all the deliveries we made; it may have been set in the amount of about two million 
pesos. That delivery was made in the form of a travel bag that we brought along, which Baratta took 
and left on the ground of the backseat of the car he came with, a Toyota Corolla. I am convinced 
that he always came with the same car, always along with a driver whose face I have not noticed. 
On following occasions, deliveries were always made in packages made with brown paper 
envelopes, which had pleats that were opened to be wider and into which about four hundred pesos 
could fit per package. Before each delivery, Baratta would always call me by phone, possibly at any 
of the two cellphones I previously mentioned, at all times requiring me to deliver dollars. He used 
to tell me that pesos were useless to him. He threatened me in several ways, such as telling us that 
he would shut off our gas system or that he would import tubes from China, telling me that now you 
will see where you will fit the tubes that you have in Campana. He would also threaten me by 
telling me that no other public work would ever be awarded to us. The way he threatened us by 
phone was revolting. But Baratta finally gave up and passed by to withdraw the pesos. The money 
delivery method described in the quotes that were made available to me as part of my statement was 
in general like that. All the deliveries were made on the second subfloor of Techint building located 
at Della Paolera 297. Services such as elevators and the like in that building are in the middle, and 
such core is surrounded by offices. The garage is located on the first and second subfloors. As on 
the first subfloor we owned just a few parking lots, the parking lots best located for the deliveries 
were those on the second subfloor, all of which were owned by us. Moreover, no cameras had been 
installed at that place to register the passing of the cars. The only camera that had been installed on 
each of the two subfloors only registered the pedestrian entering from the garage to the central part 
of the building. That is, the entry of the car from which the money was removed could have never 
been registered. The first time I arranged the delivery with Baratta by phone, he told me that his 
greatest concern was that he did not want to be registered or identify himself at the building, to 
which I answered that he should not worry, and for that reason we made the deliveries at the 
referenced site. To clear things up, it is not true that I marked the entry at the garage with my card, I 
directly ordered the security personnel to lift up the barrier. It is true what the quotes of the 
notebook express as to the fact that one or two times I waited for him outside, I got into Baratta’s 
car and we entered the garage. On one occasion, it was raining; so, so as not to wait for him outside, 
I let the security personnel know that if the car happened to approach and anyone asked about 
Hector, they should let him pass. I cannot recognize the so-called Ale appearing in one of the 
quotes. It was always me who delivered the money to Baratta. As far as I am aware, all the 
deliveries were set in the amount of fifty to twenty million pesos in total. I remember Baratta telling 
me to remember that I had never given him money in dollars, one of the last times. After the last 
delivery, I have never seen Baratta again. I am not aware of the reasons why the deliveries failed to 
continue to be made.” 
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Next, as provided in Act No. 27.304, section 7, subsection c), the prosecutor agrees that, in the 
event the credibility and usefulness of the information provided in this agreement is confirmed, as 
well as the rest of the conditions in such terms as provided in section 13 of Act No. 27.304, upon 
the filing of the request for punishment, the latter shall be made under such consideration as 
referenced in section 41 of the first paragraph of the Criminal Code of the Nation. In addition, it is 
agreed that this collaboration should be analyzed in the light of section 4 of Act No. 304. 

There being nothing further to record, these proceedings are hereby concluded, this record being 
previously read in a loud voice, which shall be submitted before the relevant Court for the purposes 
of the approval thereof. The appearing parties stamp their signatures before me, I ATTEST. 

[Three signatures] 

 

  

CARLOS ERNESTO STORNELLI 

Federal Prosecutor 

ARIEL GONZALO QUETY 

SUB-CLERK - LEGAL COUNSEL 
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Buenos Aires, August 7, 2018. 

Upon the execution of the collaboration agreement on this date with Hector Zavaleta [sic], the 
relevant docket shall be prepared and duly referred for the relevant approval thereof, as provided in 
sections 9 and 10 and in accordance with Act 27.304. 

The document hereof shall be considered as delivery note. 

[Signature] 

 

 

Before me: 

[Signature] 

[Illegible seal] 

 

Enforced on the same date. Certified. 

[Signature] 

[Illegible seal]

 
Public Prosecutor’s Office 

CARLOS ERNESTO STORNELLI 

Federal Prosecutor 
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[Signature:]  

[Two signatures]  

Judicial Power of the Nation    Case No. 9.608/18 

APPROVAL RECORD OF AGREEMENT WITH HÉCTOR ALBERTO ZABALETA: 

In the city of Buenos Aires, on August the seventh of two thousand and eighteen, at the relevant 
Clerk’s Office, the Court formed of  Claudio Bonadio is created before me,  Carolina Lores Arnaiz, 
with the purpose of holding such hearing as provided by section 10 of Act No. 27.304, within the 
framework of case No. 9.608/18 of the register filed with this Court; in the presence of Mr. 
Prosecutor  Carlos Ernesto Stornelli and defendant Héctor Alberto Zabaleta, ID No. 4,541,917, 
whose other personal particulars are recorded in these proceedings, legally aided by  Federico 
Guillermo María Medina Fernández (registered at T° 26, F° 948 of the City of Buenos Aires Bar 
Association, CPACF). 

Upon the commencement of this act, Your Honor explains to the defendant the scope of the rules at 
issue as well as the obligations to which he shall be subject and the consequences of his compliance 
or non-compliance. 

Therefore, upon observance of file No. 9.608/2018/33, which is put before him, as provided in 
section 41, III, of the CC of the Public Prosecutor’s Office, the defendant recognizes his signature 
as well as one of those signatures stamped in each of the pages of the executed agreement. 

The Representative of the Prosecutor’s Office is allowed to speak for him to inform whether he 
wishes to make any statement as regards the executed agreement. He stated as follows: “We have 
come to an agreement. The Prosecutor’s Office agrees to incorporate it into the benefits provided by 
the law, including the granting of freedom, pointing out for the Prosecutor’s Office that it is very 
beneficial for the case for the purpose of searching the truth. I request for its approval.” 

  

OFFICIAL 

USE 
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REPUBLIC OF  ARGENTINA  
 

Subsequently, the defense counsel is allowed to speak for the same purposes, who stated “we agree 
to the proceedings carried out so far, and the defendant has been notified of all the regulations set 
forth in section 41, III, of the CC.” 

Immediately thereafter, the defendant is then interrogated about his knowledge and understanding 
of the agreement at hand, and stated to be fully aware of the scope thereof by answering: “Yes, my 
attorney has explained me so”. 

Having been asked to state whether his defense attorney explained to him the scope of the 
agreement signed by him, he answered: “Yes, he explained it to me by specifying the sections of the 
law”. 

Having been asked to state whether in choosing his defense attorney he was subject to any 
suggestion or pressure as regards which attorney he should designate, the appearing party stated: 
“No”. 

Having been asked to state whether he entered into the agreement freely, he answered: “willingly 
and freely”. 

Having been asked to state whether he is aware of the fact that he has assumed the obligation at 
hand under penalty of perjury, he answered: “I have said the truth”. 

For greater clarity, section 276 bis of the Criminal Code was read. 

Having been asked to state whether he wishes to add something else, the appearing party stated: “I 
would like you to position the facts between the month of April and the month of December 2008, 
when the facts that I narrated in the agreement occurred”. 
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Judicial Power of the Nation   Case No. 9.608/18 

There being nothing further to record, these proceedings are concluded, these presents having been 
previously read in a loud voice and by the parties, and signed by the Judge and the parties, before 
me, I attest. 

[Signature:]  

[Three illegible signatures] 

 

OFFICIAL USE 
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[Signature]  

Judicial Power of the Nation   Case No. 9.608/2018 [Seal:]  

Buenos Aires, August 7, 2018. 

WHEREAS: 

 As specified in record on p. 1/2, the Representative of the Public Prosecutor’s Office and 
defendant Héctor Alberto Zabaleta, legally aid by his defense attorneys, on this date, entered into a 
collaboration agreement, under the terms of section 41, III, of the Criminal Code of the Nation, and 
Act No. 27.304. 

 The referenced record proves that defendant Zabaleta has been duly informed of the facts 
subject matter of accusation within the framework of these proceedings, his level of participation 
therein, as well as the evidence supporting said accusation, since the unlawful act at hand must be 
temporarily defined as unlawful association (section 210 of the Criminal Code of the Nation); 
situation adjusted to such provisions as set forth in section 41, III, second paragraph, subsection g) 
of the Criminal Procedure Code. 

 Additionally, it is informed that the author has provided information related to the series of 
facts subject matter of investigation, identifying co-authors and participants of the crimes of which 
he is accused, as well as to the places from where the criminal conduct was carried out. 

 Ultimately, in the event the credibility and usefulness of the information provided in this 
record is confirmed, the Prosecutor agreed with the defendant that, upon the filing of the request for 
punishment, said petition shall be made under such consideration as referenced in section 41, III, 
paragraph one of the Criminal Code of the Nation; for the purposes of his release from custody, 
such provisions as set forth in section 4 of Act No. 27.304 must be observed. 

 Having submitted the previous collaboration agreement, as provided in section 9 of Act No. 
27.304, this Court notifies that said agreement has been executed in compliance with such 
requirements as provided in sections 7 and 8 of the previously mentioned Act, and that it has been 
entered into at such procedural time as referenced in section 3 of the relevant norm. 

  

CLAUDIO BONADIO 

Federal Judge 
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 On the other hand, it should be mentioned that upon holding the hearing for the approval of 
the collaboration agreement on the part of this Court in the presence of the Representative of the 
Public Prosecutor’s Office, the repented defendant and his defense counsel, the parties were further 
heard, Zabaleta recognizing the signature stamped in the relevant record as his own. 

 Likewise, the defendant was asked whether he had understood the facts subject matter of 
accusation and the evidence for the prosecution produced against him; whether he was aware of the 
scope and consequences of the agreement executed under the terms of Act No. 27.304; and whether 
he had acted by his own will when deciding to enter into the agreement, to all of which he answered 
affirmatively (section 10, paragraphs one and two). 

 Having pointed out these considerations, this Court regards the commands of section 41, III, 
of the Criminal Code of the Nation and Act No. 27.304 as verified, for which reason the executed 
collaboration agreement shall be approved, incorporated into the proceedings, and the enforcement 
of the benefit shall be adjourned until judgement is issued (section 11 of Act No. 27.304). 

 In accordance with the specified grounds, and since they are in accordance with the law, 
this Court: 

 RULES: 

I. TO AUTHORIZE THE APPROVAL of the collaboration agreement entered into 
by and between the Representative of the Public Prosecutor’s Office and the repented defendant 
Héctor Alberto Zabaleta (section 10 of Act No. 27.304). 

  

[Signature] 

RAFAEL DIEGO [Illegible]  

Federal Clerk 

Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 174 of 274 PageID #: 672



 

 

Judicial Power of the Nation   Case No. 9.608/18  

 
II. To notify thereof to the prosecutor, in writing, to the defense counsel, by means of 

urgent notice; and to the defendant, in person. 
 

[Signature:]  
 
Before me, 
[Signature]  
 
Enforced. Registered. 

 
On 8/7, the prosecutor (No. 4) was notified and he signed. I attest. 
 
On this date, Héctor Alberto Zabaleta was notified, and he signed. I attest. 
 
[Signatures] 
[Handwritten:] Carlos Stornelli 
Prosecutor 
 
[Signature] 
RAFAEL DIEGO [Illegible] 
Federal Clerk 

OFFICIAL USE 
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In the city of Buenos Aires, on the seventh day of the month of August of the year two thousand 
and eighteen, I submitted an uncertified copy of the resolution whereby Héctor Alberto Zabaleta is 
released from custody and of the memorandum of agreement under the terms of section 41, III of 
the CC, to  Federico Guillermo María Medina Fernández (filed with T° 26, F° 948 of CPACF); 
which was signed by the defendant and the prosecutor. For certification purposes, signed in 
agreement and for certification purposes. Certified. 
 
 
[Illegible signatures]

OFFICIAL USE 
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[Illegible] on this date of this case[Illegible] incidents and/or effects thereof at the reception desk of 
the Clerk’s Office No. 21, signed for certification purposes. 
 
Buenos Aires, 8/8/18   Signature and printed name 

[Handwritten text:] Note of this incident is taken exclusively. Certified. 

[Illegible signature] 

 

 

 

[Illegible] on this date of this case [Illegible] incidents and/or effects thereof at the reception desk of 
the Clerk’s Office No. 21, signed for certification purposes. 

Buenos Aires, 8/8/18   [Signature] 

     Signature and printed name
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[Illegible] on this date of this case [Illegible] incidents and/or effects thereof at the reception desk of 
the Clerk’s Office No. 21, signed for certification purposes. 
 
Buenos Aires, 8/8/18   Signature and printed name 

Note of this incident is taken exclusively. Certified.  

[Illegible signature] 

 

 

 

[Illegible] on this date of this case [Illegible] incidents and/or effects thereof at the reception desk of 
the Clerk’s Office No. 21, signed for certification purposes. 

Buenos Aires, 8/8/18   [Signature] 

     Signature and printed name 
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 Global Solutions. Local Expertise.  
 
 

www.morningtrans.com             info@morningtrans.com 
 
 

CERT-07, 4/05/2018, Ver 2 

TRANSLATION CERTIFICATION 
 
 
Date: July 17, 2019 
 
To whom it may concern: 
 
This is to certify that the attached translation from Spanish into English is an accurate 
representation of the documents received by this office.   
 
The documents are designated as: 

• Betnaza Investigative Statement 
• Betnaza Testimonial Statement 
• Zabaleta Testimony 

 
Eugene Li, Project Manager in this company, attests to the following: 
 
“To the best of my knowledge, the aforementioned documents are a true, full and accurate 
translation of the specified documents.” 
 
 
 
  
Signature of Eugene Li 
 

 

 

Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 179 of 274 PageID #: 677

http://www.morningtrans.com/
mailto:info@morningtrans.com


Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 180 of 274 PageID #: 678



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 181 of 274 PageID #: 679



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 182 of 274 PageID #: 680



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 183 of 274 PageID #: 681



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 184 of 274 PageID #: 682



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 185 of 274 PageID #: 683



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 186 of 274 PageID #: 684



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 187 of 274 PageID #: 685



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 188 of 274 PageID #: 686



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 189 of 274 PageID #: 687



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 190 of 274 PageID #: 688



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 191 of 274 PageID #: 689



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 192 of 274 PageID #: 690



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 193 of 274 PageID #: 691



 
 
 
 
 
 

EXHIBIT E 

Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 194 of 274 PageID #: 692



Judicial Authority of the Nation 

[signatures]            C no. 9/608/18 

[sidebar: “Official Use”]  

 

 

[Note: All bold/italic/underline emphases are present in the original throughout.] 

 

INVESTIGATION STATEMENT OF PAOLO ROCCA: 

In the city of Buenos Aires, on the 5th day of the month of October of the year two thousand eighteen, 

a person appears before your honor and the Authorizing Secretary who is informed that an investigative 

statement will be received, in accordance with the provisions of articles 294 of the Code of Criminal 

Procedure of the Nation. Furthermore, he has been read the terms Article 295 of the ritual plexus, with 

regard to only people who can attend this declaration shall be the honorable Prosecution Agent and the 

defense of the declaring party. It is hereby noted that the honorable prosecutor Dr. Carlos Ernesto 

Stomelli and Dr. Carlos Rivolo are present in this action. After this, and in accordance with articles 

104, 107, 197, and 295 of the Code of Rite, he is reminded that he has the right to appoint up to two 

defense attorneys he trusts, or failing that, to be assisted by the corresponding Public Defender on duty 

at the time, or also to provide his defense personally, providing that this does not prejudice the 

expediency and does not prejudice the normal conduct of the proceeding, being able to hold an 

interview with whomever he chooses prior to the receipt of this statement of inquiry to which he 

replied that he has already designated Dr. Jose Maria Manuel Figueredo and Dr. Santiago Ramon 

Fontan Balestra, who are present in this act.  

Finally, The appearing party is reminded that he may abstain from making statements and that in the 

case that he does, he is not required to swear an oath or a declaration to tell the truth.  

Questioned in accordance with the provisions of Article 297 of the Code of Form, and invited to state 

his name and other personal data. He states that his name is: Paolo Rocca, who demonstrates his 

identity via [blacked out], born on the 14th of  

October, 1952, in the city of Milan, Italy, of Italian nationality,  of the civil status of divorced, whose 

occupation is as a businessman, son of Roberto Rocca (f) and Andreina Rocca, with residence on the 

street [blacked out] of this city, telephone number [blacked out] who knows how to read and write. 

When asked whether he had any criminal record or pending or finished cases against him, his response 

was: "No, none that I know of". When asked about his living conditions, he responded that: "they're 

good." Asked to state whether he owns any or moveable property or real property  
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in his name, his response was: "Yes, I own a real estate property in the Federal Capital [City of Buenos 

Aires], where I live: a property in the province of Buenos Aires, and a property in Chubut. At this time, 

I have a car in my name.” 

Following this, in accordance with Article 298 of the Adjective Code, the following is made known: I. 

Regarding illicit association: it is imputed that the appearing party has formed part of an illicit 

association together with Roberto BARATTA, Walter Rodolfo FAGYAS, Nelson Javier LAZARTE, 

Fabian Ezequiel GARCIA RAMON, Heman Camilo GOMEZ, Rafael Enrique LLORENS, Oscar 

Bernardo CENTENO, Jose Maria OLAZAGASTI, Jorge Omar MAYORAL, Julio Miguel DE VIDO, 

Cristina Elisabet FERNANDEZ, Nestor Carlos KIRCHNER, Hector Daniel MUÑOZ, Carlos 

Guillermo Enrique WAGNER, Armando Roberto LOSON, Hector Javier SANCHEZ CABALLERO, 

Angel Jorge Antonio CALCATERRA, Francisco Ruben VALENTI, Carlos Jose MUNDIN, Jorge 

Guillermo NEIRA, Gerardo Luis FERREYRA, Claudio Javier GLAZMAN, Juan Carlos DE 

GOYCOECHEA, Hector Alberto ZABALETA, Luis Maria Cavetano BETNAZA, Heman DEL RIO - 

alias "Hernan/El pelado'' -, Jorge Juan Mauricio BALAN, Rodolfo Annando POBLETE, Juan 

CHEDIACK, Eduardo Hugo Antranik EURNEKIAN, Francisco Javier FERNANDEZ, Alejandro 

Pedro IVANISSEVICH, Juan Carlos LASCURAIN, German Ariel NIVELLO, Nestor Emilio OTERO, 

Norberto Mario OYARBIDE, Oscar Isidro Jose PARRILLI, Raimundo PEDUTO, Ernesto CLARENS, 

Carlos Alberto RODRIGUEZ, Aldo Benito ROGGIO, Benjamin Gabriel ROMERO, Rudy Fernando 

ULLOA IGOR, Claudio UBERTI, Manuel Sartos URIBELARREA, Raul Victor VERTUA, Hugo 

Alberto DRAGONETTI, Jose Francisco LOPEZ, Jorge Ernesto RODRIGUEZ, Sergio TASSELLI, 

Alberto TASSELLI, Osvaldo Antenor ACOSTA, Enrique Menotti PESCARMONA, Hugo Martin 

LARRABURU, Juan Manuel ABAL MEDINA, Oscar Alfredo THOMAS, Roberto Nestor SOSA, 

Julio Daniel ALVAREZ, Victor Fabian GUTlERREZ, Ricardo Fabian BARREIRO, Raul Horacio 

COPETTI, Juan Carlos MAZZON, Jose Maria OTTAVIS ARIAS, Eduardo DE PEDRO, Andres 

LARROQUE, Sergio SZPOLSKI, and others, who carried out their activities 
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beginning approximately in the year 2003 until the year 2015, and whose purpose was to organize a 

system of collection of funds to receive illegal money in order to enrich themselves illegally and to use 

part of the funds for committing other crimes, all of which was done taking advantage of their positions 

as officials of the National Executive Branch. The illicit associations were run by Nestor Carlos 

KIRCHNER and Cristina Elizabet FERNANDEZ, who held the Office of President of the Republic of 

Argentina between May 25, 2003 through December 9, 2007, and December 10, 2007 through 

December 9, 2015, respectively. The money was made available to persons holding positions in the 

National Executive Branch or their private secretaries located at the addresses of Uruguay 1306 and 

Juncal 1411, CABA ("Ciudad Autonoma de Buenos Aires", the Autonomous City of Buenos Aires) - 

the private address of Nestor Carlos KIRCHNER and Cristina Elisabet FERNANDEZ, in the 

presidential residence of Olivos and in the Government house, part of this money was redistributed, or 

payments were made to other public officials. The maneuver was organized by Julio Miguel DE VIDO, 

then the Minister of Federal Planning, Public Investment and Services), and Roberto BARATTA 

(former undersecretary of Coordination and Management Control of the Ministry of Planning), who, 

from the positions they held, carried out the collections of the compromised funds. The collections 

were made primarily by Roberto BARAITA and Nelson Javier LAZARLE (Baratta's private secretary); 

with the following persons also actively participating in this collection system and receiving payments: 

Walter FAGYAS [Advisor of the Subsecretariat of Coordination of the Ministry of Federal Planning 

and President of ENARSA), Rafael Enrique LLORENS (Legal sub-Secretary of the Ministry of 

Planning), Heman Camilo GOMEZ (official of the sub-Ministry of coordination and Management 

Control of the Ministry of Federal Planning) and Fabian Ezequiel GARCIA RAMON (National 

Director of renewable energy and energy efficiency of the Ministry of Federal Planning). The persons 

named in almost all the cases were transported to the places where the payments/charges were made by 

Oscar Bernardo CENTENO, who received orders from BARATTA and DE VIDO.  

II.- Description of the Collection System: Having determined who were the leaders and 

 

  

Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 197 of 274 PageID #: 695



 

primary organizers of this organization, it would be appropriate to provide an overall description of the 

collections system:  

a) In order to give an example of what will be developed in the following paragraphs, we will list 

certain passages from the "crime logbook" that Oscar Bernardo CENTENO wrote between 2005 and 

2015, including: "meeting on November 12, 2008, at 10:30 a.m. "... Minister takes the Lic. to the 

Presidential Residence in Olivos, went to a ceremony, then took him to his bunker, waited for a man 

whose contact is Oscar 15 4085-6111 \ 15 4085-3330, to whom the Lic. delivered to the contact a bag 

of money, then he took the Lic. to the ministry..." (emphasis added by the court); * meeting on January 

5, 2009, after holding a meeting at the Quinta de Olivos with Nestor, the President, and the Minister, 

he goes to the apt. of the latter of these two, and then to the ministry; at 4:00 p.m.,  "... Ministry takes 

the person to Maipu 741, where he met at the door with two people and then they went up to 1B. and 

then the Lic. and another person came down from the apartment with a suitcase about 90 cm high by 

40 cm wide and 20 cm thick, I loaded it into the trunk of the car, it would have weighed about 40 

kgs, it was money, and then I took the Lic. to his department where he got off with his suitcase and 

then I took the Lic. to the ministry. The persons were from Isolux- Corsan, there were about 6 million 

dollars in the suitcase...", (emphasis added by the court); * meeting on January 12, 2009 at 8:00 p.m. 

"... Ministry to take the Lic. to his apartment, he went to get the suitcase that we carried last Monday, 

and we went to deliver Daniel Munoz to Uruguay 1306; then we went to look for Walter Fagias at his 

department. and I dropped them off at a restaurant at the address of Honduras 5700...", emphasis 

added by the court. Meeting on June 3, 2009 at 7:15 p.m. "... Ministry, I went to look for the Lic. and 

Nelson at the Presidency, at 8:05 I took them to the Ministry of Labor for a meeting; then at 9:30 I left 

with Walter Fagias who I then took to Walter's apartment where he gave a backpack with money in 

it to Baratta: judging from the backpack, it would have held about 300,000 USD; then I took the Lic. 

to his apartment ..." (emphasis added by the court); *meeting of November 19, 2009 at 8:05 p.m. "... 

Ministry, I took the Lic. to look for Heman Gomez and we couldn't, because the traffic was very 

congested and Mr. Baratta called him by phone and told him to take a taxi and to be very careful, and 
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to stay calm because of the money that he had to carry, we waited for Hernan at the door of Baratta's 

building and they went up to the apartment of the "licenciado", to distribute everyone's share; they 

also took the share of Dr. Llorens Rafael, Ezequiel Garcia, and Walter Fagias, then they left the 

apartment and I took them to Uruguay 1306 to deliver the majority of the money to Daniel Muñoz. 

then I took him to his apartment and Hernan Gomez to the garage(sic), and I went home..." (emphasis 

added by the court); * Meeting of January 27, 2010 at 1:35 p.m. "... Ministry, I took the Lic. Baratta to 

the Hotel First Park (Esmeralda 1366), we went down to the 2nd underground level with the car and 

nobody was waiting for him and the Engineer Ruben Valenti got in, then at 3:00 they came down 

with a bag full of money (200,000 USD) and a box of Lagarde red wine and I took him to the 

ministry ... ", (emphasis added by the court): * Meeting of January 27, 2010 at 1:35 p.m."... Ministry, I 

took the Lic. to his apartment, he went up with all the money he had collected for the day, after taking 

his share, he came down and I took him to deliver it to Daniel Muñoz at Uruguay 1306, and then I 

took the Lic. to his apartment and I went home ... ", (emphasis added by the court); * Meeting on 

Wednesday, July 21, 2010 at 2: 00 p.m. The Lic. Baratta, Javier Mosera, and Nelson Lazarte left from 

the ministry: in the car driven by Pablo Avalos and the Lic. Baratta told me that at 14:45 I have to 

take him to Ezequiel Garcia to a place and to keep a close eye on anyone that might be following us. 

At 2:45 the engineer Garcia called me by cell phone and told me that he was waiting for me at the 

door on the street; I went out and took him to Alem 454; we went down to the underground level and 

he communicated with a person and told him that we are now down; then this person came out with 

a gray suitcase and put it in the trunk of my car; Garcia and this man said that it was 4,500,000 

USD (four million, five hundred thousand dollars) that were “for Comahue and the other one" they 

said; then we left that place and the man got out at Alem and Peron; and we went on and Garcia 

Ezequiel told me to go to the Quinta de Olivos, on the way, Ezequiel Garcia called the Lic. Baratta to 

tell him to wait for us at Alcorta near the MALBA Museum; at that place, he got in the car and we 

headed to the Quinta de Olivos: at Liberator and Melo, the Lic. made Ezequiel get out and wait for us 

there since there was a YPF gas station there, and we went on; but the Lic. told me that I had to give 

the money to Dr. Nestor Kirchner with my own hands and he tells me that 
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he is going to enter alone driving the car, and so I stayed outside the Quinta and he entered at 3:55 

(p.m.) and left at 4:30 and he picked me up and we kept looking for Ezequiel Garcia and we changed 

the steering wheel and I was still driving and I took them to the ministry of planning and they went 

up together with a personal bag of Lic. Baratta where they supposedly carried each person's 

share..." (emphasis added by the court): * meeting of July 23, 2010 at 12:55 p.m. "... From the 

ministry, I took the Lic. Baratta to Alem 454. to the lower level, where the same person was waiting 

for us, the Lic. called him by cell phone as well and told him, Jorge we're arriving now, this man 

went up to car with a black-colored suitcase and told the Lic. Baratta that it was for Comahue and 

that he would try to get the other project, Comahue Cuyo, they were electrical energy projects, he 

told him that it was 2,500,000 USD (two million five hundred thousand dollars) in the suitcase. then 

the man also got off at Alem and Peron, the lic told me to go to Olivos, on the way he called Hernan 

Gomez and told him to wait for us at the YPF at Libertador (Olivos), but Hernan made a mistake 

and waited for us at the Esso on Libertador (Vicente Lopez), I called him on the phone and he came 

to us and he gave the Lic. a bag with the money collected from the week and he told him that it was 

1,500,000 USD (one million five hundred thousand dollars) and he left; we went on; the Lic. Baratta 

told me again that he is going to go in alone and I gave him the car; because he had to deliver the 

4,000,000 USD (four million dollars) to Dr. Nestor Kirchner with his own hands at the chalet where 

Dr Kirchner lived with the President, Cristina, and that they did not want me to be seen; I entered at 

2:00 (p.m.) and left at 2:25. I got up and we went to the YPF at Libertador and Melo, where he got out 

of my car and got into the Meriva owned by Hernan Gomez, license plate IIC 258. and I followed them 

to the Department of the Lic. Baratta: it was clear that while they were on the way, they were 

distributing the portion of the money that Dr. Kirchner had given him, after leaving the Lic.; 

Hernan left and told me to wait for him on the way back from his apartment, at 15: 20 he went out 

and I took him to Gorostiaga 2337. He was there for an hour and then I dropped him off at his 

apartment again. During this trip, he said to me ironically that he wanted to stop doing the 

collections, and I told him for him to take something in the meantime, and he said to me; not 

Oscarcito, I'm just a "caretaker". I took this to mean that I always stayed out and he told me that 

that was the way it was, nothing more; that Dr. Kirchner wants them all for himself and that in 

addition he said to him, there aren't any more? When 
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we got to his apartment, he told me to wait until he told me to go..." (emphasis added by the court). * 

Meeting of October 7, 2010 at 7:50 p.m. "....I took the Lic. Baratta and Nelson from the ministry to 

Callao 1175, where Neyra was waiting for us with a suitcase with 4,000,000 (four million dollars), by 

order of the Lic., he told me to open the trunk without getting out of the car. Neyra put it into the trunk 

and then he got into the car in the back seat, and he gave a paper with the amounts of various works 

projects for the amount for the amount [sic] total that has already been listed. Then the Lic. called 

Hernan Gomez who already had the collected amounts, and told him by phone where we would 

deliver it and Heman approaches to place and the Lic. Baratta got into the Hernan's truck, a Meriva 

with license plate IIC 258 and they headed to Uruguay 1306, I went with Nelson in the car, 

following from behind. We arrived at the place and we had to wait for Daniel Munoz; when Daniel 

arrived, the lic got out of Heman's Meriva with two bags holding 800,000 USD (eight hundred 

thousand dollars) each. who gives them to Daniel Muñoz: and he told me to open the trunk and the 

Lic. put in the suitcase and entered through the door on Juncal with all of it, which is to say, 

5,600,000 USD (five million, six hundred thousand dollars): at 10 after, the Lic. Baratta came out 

and took his personal bag out of my car, which was empty, and goes back into the residence; at 30 

after, he gets out and gets in Hernan's Meriva, and I again followed them with Nelson who made it 

clear that he would keep an eye on me, to make sure I didn't do anything strange: then we arrived at 

the house of the Lic. they got out with the personal bag with the part that Daniel Munoz gave him 

and then we left, each of us going to our own house..." (emphasis added by the court) * Meeting of July 

16, 2013 at 12:30 p.m. "... I took Lic. Baratta and Nelson to Manuela Saenz 323 in Puerto Madero, 

they pick up a bag full of money and we return to the ministry; then at 8: 00 p.m. we leave the ministry, 

Baratta y Nelson I., and I took them to Andonaegui 2138, apartment 1B to drop off the money. I want 

to make it clear that they always use two identical bags that they constantly change for operations, 

that is to say, they empty or fill the same black bags according to the photos ..."(emphasis added by 

the court); * meeting of June 3, 20/5 at 11:20 a.m. "... I took Nelson to Nestor Otero's office in Retiro, 

and I brought two hundred and fifty thousand dollars (250,000 USD) and took it to the ministry 

where Nelson gave it to the "Licenciado" Baratta ...", 
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(emphasis added by the court); * Meeting of June 9, 2015 at 10:20 a.m. "... I took Nelson to the former 

YPF building, along with a Mr. Nivello who had to give us the money, we had mixed up the delivery 

spot, and he went to the ministry, since we were having problems with traffic and the entire Plaza de 

Mayo was closed for the national strike. Nivello was with the "dead man", he decided to deliver it in 

person to the "licenciado" Baratta at the office, he mentioned 1,250,000 (one million, two hundred 

and fifty thousand dollars) .“ (emphasis added by the court); * the meeting of July 15, 2015 at 3:48 

p.m. "... I took Nelson to the Hilton hotel parking lot, on an underground level, where Javier was 

waiting with Audi with license plate GZP 687, and he gave Nelson a package with 250,000 USD (two 

hundred and fifty thousand dollars) and then at the ministry, he gave it to the Lic. Baratta. I'm 

attaching the parking receipt... * Meeting of August 4, 2015 at 3:50 p.m. "... I took Nelson to the 

underground level of the Hotel Hilton, which shares the parking lot with the adjacent building, where 

Mr. Sanchez Caballer was waiting for us, and he gave him a bag containing 1,250,000 USD (one 

million two hundred fifty thousand dollars) and we returned to the ministry and gave it to Mr. Baratta 

at his office. I'm attaching a parking receipt... ", (emphasis added by the court). 

b) The system was essentially based on a series of 'fixed collection points'. where the officials 

identified met with the businesspeople, who delivered them money in cash, mainly in US dollars: 

alternatively, these "fixed points" were mainly at public or private parking lots, and the "handing off" 

of the money was made directly from one car to another, or also in public and private offices. After a 

confusing episode on October 22, 2015, in which unknown persons tried to intercept the vehicle of the 

Ministry of Planning that had picked up a collection from "Supercemento S.A.I.C", the system 

changed, and the businesspeople were required to go to the Ministry of Planning, enter through the 

private parking lot, and from there, directly access the office of Baratta. Later, and only sporadically, 

official cars passed by some of the companies to pick up the collections.  

c) In this context, it can be determined that there was an initial circle of the reception of 
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funds, carried out by those who had direct contact with the persons who provided the funds involved. A 

second circle was made up of the persons who in turn collected these illegal funds to deliver them to 

those who had definitively ordered them and organized this system. Among those who formed part of 

this inner circle were, among others, Roberto BARATTA, Walter Rodolfo FAGYAS, Nelson Javier 

LAZARTE, Fabian Ezequiel GARCIA RAMON, Heman Camilo GOMEZ, Rafael Enrique LLORENS 

and German Ariel NIVELLO. At the second level, those who received the funds that were collected 

and passed them on the leaders and organizers or applied those funds to other illegal activities were: 

Jose Maria OLAZAGASTI, Hugo Martin LARRABURU, Juan Manuel ABAL MEDINA, and Hector 

Daniel MUÑOZ. Finally, the persons who benefitted from this collection system, which indeed was not 

the only one, according to the knowledge from other cases that have been heard before this court that 

are public and notorious, are Nestor Carlos KIRCHNER, Cristina Elisabet FERNANDEZ, 

and Julio Miguel DE VIDO.  

III.- The persons receiving the illegal funds - The facts: Among the persons who received the money 

brought to them by the persons mentioned above are,  among others: Rudy Fernando ULLOA IGOR, 

Ernesto CLARENS, Oscar PARRILLI - Secretary General of the Presidency and Director of the 

Federal Intelligence Agency -, Hector Daniel MUÑOZ - Private Secretary of the Presidency -, Hugo 

Martin LARRABURU Unit Coordinator, Minister of the Headquarters of the Cabinet of Ministers-. 

Juan Manuel ABAL MEDINA - Chief of Staff of Ministers-, Jose Maria OLAZAGASTI -Private 

Secretary of De Vido -, Heman DEL RIO - Secretary a Olazagasti -. Jorge Omar MAYORAL, 

Secretary of Mining of the Ministry of Federal Planning - German Ariel NIVELLO -Undersecretary of 

Urban Development and Housing, part of the Ministry of Public Works of the ministry of Federal 

Planning - and Jose Francisco LOPEZ - Secretary of Public Works of the Nation. -   

a) Nestor Carlos Kirchner and Cristina Elisabet Fernandez, received money in the following 

manner: on October 8, 2009 -BARATTA delivered it to MUÑOZ-, on February 3 and 17 of 2010 -

BARATEA-, on June 2, 2010 -BARATTA and LAZARTE 
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delivered it to MUÑOZ-, on July 21, 2010 -BARATTA-, on August 11, 2011 - BARATTA to MUÑOZ 

- the collections were left at the Residencia de Olivos; on July 20, 2010, the met at the Residencia de 

Olivos with Nestor KIRCHNER for the collections on Wednesday, on March 17, 2010, May 20, 2010, 

and July 27 and 29, 2010, and October 6, 2010, Nestor Carlos KIRCHNER met with BARATTA and 

LAZARTE and told them how to make the collections, on August 4, 2010 there was a meeting with 

KIRCHNER and DE VIDO for the collection of the day; on April 22, 2010, Nestor Carlos KIRCHNER 

called BARATTA and asked how the collection was going - the call was made by Juan Francisco 

Alarcon, whose alias was "Tatu"-; on November 4, 2008, BARATTA was present at Lavalle 462, 5th 

floor, CABA, after having a meeting with Nestor Carlos KIRCHNER at the Residencia de Olivos, on 

August 1, 2013, the collections were delivered to the person driving the vehicle with plates MNI589, 

Which later entered the House of Government. b) Julio Miguel De Vido; he received money on April 

7, 2010 from BARATTA at his apartment, on May 31, 2010, from BARATTA > LAZARTE. on  June 

3, 16, 23, and 29 of 2015, and July 1st of 2015, LAZARTE delivers the money to Hernan DEL RIO, 

Secretary of Jose Maria  OLAZAGASTI, in order for him to give it to DE VIDO, and on June 18, 

2015, BARATTA brought money to that of DE VIDO. On May 28, 2015, LAZARTE brought the 

results of the collection of "Feir's Park", at one million dollars, and gave it to Hernan DEL RIO, 

Secretary of Jose Maria OLAZAGASTI, so that he could give it to DE VIDO. In addition, on 

September 10, 2013, LAZARTE left for his son, Facundo DE VIDO, at Avenida Libertador 4850, 8th 

floor, CABA, an envelope with thirty thousand dollars (USD 30,000).  

c) Hector Daniel Muñoz received money from BARATTA at Uruguay 1306, CABA: 1) on May 21, 

2008; 2) on May 29, 2008. after withdrawing a bag from "Feir's Park' from VALENTI and another 

from the Techint building; 3) on June 30, 2008; 4) on July 23, 2008; 5) on August 27, 2008; 6) on 

September 4, 2008: 7) on September 11, 2008; 8) on September 15, 2008: 9) on September 18, 2008; 

10) on October 9, 2008; 11) the results of the collection on at least 22 October 2008 is delivered to 

MUÑOZ at the address on calle Uruguay; 12) 
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The money collected by BARATTA on October 28, 2008: 13) October 30, 2008; 14) November 11, 

2008: 15) December 2, 2008, BARATTA brought the results of the collection to Lavalle 462, 5C, 

CABA “Electroingeniería. SA", he delivered it to Daniel MUÑOZ at calle Uruguay; 16) on December 

3, 2008; 17) Oscar Alfredo THOMAS - The Executive Director of the "Entidad Binacional Yaciretá" - 

on December 18, 2008, paid BARATTA, who then brought this package and others to MUÑOZ at the 

address on Uruguay; 18) on December 15, 2008 BARATTA took the payments made by 

"Electroingeniería S.A." to MUÑOZ; 19) the “Grupo Isolux Corsan SA" paid six million dollars 

(6,000,000 USD) to BARATTA at Maipu 741 - CABA who then delivered it to MUÑOZ at Uruguay 

1306 on January 12, 2009: 20) on January 14, 2009, BARATTA took the funds collected to NEIRA at 

Reconquista and Florida to MUÑOZ; 21) he brought the collections to these same parties on February 

10, 2009: 22) on February 25, 2009: 23) on March 11, 2009: 24) On march 26, 2009 - with GARCIA 

RAMON -: 25) on April 7, 2009; 26) on April 29, 2009; 27) on May 14, 2009; 28) on May 19 and 20, 

2009; 29) on May 26, 2009 - in the presence of FAGYAS-; 30) on June 4, 2009, BARATTA brought 

the funds collected from "Feir's Park" to MUÑOZ at calle Uruguay 1306; 31) on June 11, 2009; 32) on 

June 2 and 19, 2009 - in the presence of GARCIA RAMON-; 33) on June 22, 2009 - in the presence of 

GARCIA RAMON-; 34) on June 24, 2009 - in the presence of GARCIA RAMON -; 35) on July 16, 

2009; 36) on July 22, 2009 with GARCIA RAMON present-: 37) on July 30, 2009 -in the presence of 

GOMEZ-: 38) on August 6, 2009 - with GARCIA RAMON and GOMEZ-: 39) BARATTA and 

GOMEZ delivered thee bags on 12 August 12, 2009, with what had been produced to Muñoz; 40) on 

August 21, 2009; 41) on September 3, 2009: 42) on September 10, 2009 - in the presence of GARCIA 

RAMON and GOMEZ-; 43) on September 17, 2009 - with GOMEZ -; 44) on October 19 and 22, 2009; 

45) on October 28, 2009 -with GOMEZ -; 46) on November 19, 2009: 47) on December 3 and 10, 

2009; 48) on January 20, 2010: 49) on January 27, 2010: 50) on February 10 and 24, 2010: 51) On 

March 10, 2010: 52) on March 17, 2010; 53) on April 15, 2010; 54) on May 27, 2010 -LAZARTE-; 

55) on April 28, 2010 - in 
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the presence of GOMEZ-; 56) on June 9, 2010 - in the presence of FAGYAS-; 57) on 8 July 8, 2010 - 

in front of LAZARTE-; 58) on July 14 and 28, 2010: 59) on August 4, 6, and 25, 2010: 60) on 

September 3 and 9, 2010 -with LAZARTE-; 61) on September 15 and 30, 2010 -with LAZARTE-: 62) 

on October 7, 2010, BARATTA and LAZARTE charged four million dollars (USD 4,000,000) from 

NElRA at Callao 1175 - CABA, said money was given to GOMEZ for him to give it to MUÑOZ at 

Uruguay 1306 -CABA.  

d) Hugo Martin LARRABURU, 1) On August 1, 5, 6, 8, and 9, 2013, and September 2, 4, 5,  

10, 12, and 17 of September, 2013, LAZARTE and BARATTA delivered the collections to a person 

from the Presidency who drove the vehicle of the make "Ford", model ”Focus", license plate MNI 589, 

used by Hugo Martin LARRABURU, on September 5, he was required to deliver it to ABAL 

MEDINA by order of Cristina Elisabet FERNANDEZ; 2) on August 7, 2013. LAZARTE collected at 

"Feil’s Park" from VALENTI, and passed it to the car of the Presidency of the make "Ford”, model 

"Focus”, license plate MNI 589 used by Hugo Martin LARRABURU; 3) on August 29, 2013, the three 

hundred thousand dollars (USS 300,000) contributed by LOSON to LAZARTE were brought to the 

Government House and delivered to Hugo Martin LARRABURU. who then had to deliver them to 

Juan Manuel Abal Medina, and also deliver it on the 30th to ARRABURU at the government house: 4) 

on September 19, 2013 Lazarte picked up sixty thousand dollars (USD 60,000) then gave it to Hugo 

Martin LARRABURU: 5) on September 18 and October 17, 2013, the money was delivered to Hugo 

Martin LARRABURU, driving a car with the license plate MNI 588; 6) on September 20, 24, and 25, 

2013, they delivered the money to Hugo Martin LARRABURU. who at that time was driving a car 

with the license plate KIM 064; 7) on October 1 and 22, 2013, they gave the money to Hugo Martin 

LARRABURU, who had to give it to ABAL MEDINA; 8) on October 1, 15, and 24, 2013, they 

delivered the money to Hugo Martin LARRABURU.   

e) Among other persons, the movement or hiding of money illicitly for Nestor Carlos Kirchner and 

Cristina Elisabet Fernandez in the period under investigation - 2003 and 2015 - saw the participation of 

Roberto Nestor Sosa - Secretary of the National Presidency Nacional, Julio Daniel 
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Alvarez, Secretary of the National Presidency, Victor Fabian Gutierrez, Secretary of the National 

Presidency, Ricardo Fabian Barreiro - employee of the Regulatory Agency of the National Airport 

System (ORSNA) at the airport of Califate, Province of Santa Cruz, and Raul Horacio Copetti.  

f) Others A. - Norberto Oyarbide: participated in the illicit association, it being such that on the 3rd 

of September, 2013, he met to eat with BARATTA and DE VIDO at the "Sagardi" restaurant, on 

Humberto Primo 319, CABA. On September 26, 2013 BARATTA and LAZARTE met with 

OYARBIDE at Avenue Comodoro Py 2002, floor no. 3 - CABA. On October 17, 2013, OYARBIDE 

gave a resolution to LAZARTE at the restaurant "Estilo Campo" on Alicia Moreau de Justo 1840 - 

CABA. On June 22, 2015, Lazarte appeared at the house of OYARBIDE, located on Rodriguez Peña 

1978 - CABA, and picks up papers, after appearing several times to pick up and drop off money. On 

October 14, 2015, OYARBIDE gives Lazarte a resolution at the restaurant “Estilo Campo”, located at 

Alicia Moreau de Justo 1840 - CABA. It should be noted that during the period indicated, Norberto 

Mario OYARBIDE was the Judge responsible for the National Criminal and Correctional Court No. 5 

of the Autonomous City of Buenos Aires. B.- Javier Fernandez, on August 2, 2013 and August 7, 

2013, LAZARTE brought money to Javier FERNANDEZ at his home, at the address of Andonaegui 

2138, floor no. 1,  of this city. On July 16, 2013, BARATTA and LAZARTE gave money to Javier 

FERNANDEZ, at the same address. C. - Oscar Isidro Jose Parrilli: received money on November 12, 

2008, from BARATTA, at Scalabrini Ortiz 3358, floor No. 5. Apt. "B”, C.A.B.A.  

IV.- The persons who paid - The facts: in light of the evidence gathered and the various facts 

presented in these proceedings, it is possible to establish that the collectors in the illegal association 

were assisted by the participation of entrepreneurs who paid sums of money totaling to an approximate 

amount in US dollars of FIFTY FIVE MILLION FOUR HUNDRED SIXTY THOUSAND (USD 

55,460,000), during countless opportunities between 2003 and 2015, which allowed for the 

determination to be made during this time of the illicit organization. As of this time, the following have 

been determined to be included among these businesspeople, without ruling out future persons, 
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who have been linked with this case:  

A.- Carlos Guillermo Enrique Wagner, who made payments for "ESUCO SA", which 

were made at San Jose 151 - CABA. where said company was headquartered: on June 2, 2010, the 

location from which BARATTA and LAZARTE collected five hundred thousand dollars (USD 

500,000). Then they took it to MUÑOZ, along with other funds gathered: on May 14, 2013 and July 

25, 2013, the persons named above picked up a bag with money inside; on August 7, 2013, BARATTA 

and LAZARTE went to pick up a bag with money inside, and on September 6, 2013, BARATTA and 

LAZARTE went again to pick up a bag with money: on July 27, 2015, LAZARTE went alone. Also, 

on another occasion, on September 22, 2010, WAGNER went in a car of the make “Honda", model 

"Accord", license plate "ELL 129" and delivered one million dollars (USS 1,000,000) to BARATTA. 

B.- Armando Roberto Loson made payments for “Albanesi S. A.", which 

were made at the building located at Leandro N. Alem 855 - CABA. where that company was 

headquartered: on the day of July 18, 2013, LAZARTE went there and picked up a bag with money, on 

the 25th of the same month and year, BARATTA and LAZARTE went to pick up a bag with money 

inside. on August 29, 2013, LAZARTE went and received from LOSON a bag with three hundred 

thousand dollars (USD 300,000), who was with a person named "Marcelo", and told him: "...tell 'lic' 

Baratta I'm renting another machine for the job...”; on August 30, 2013, LOSON gave LAZARTE two 

hundred thousand dollars ($ 200,000): on September 10, 2013, LOSON gave LAZARTE a bag with 

three hundred thousand dollars (USD 300,000), on September 16, 2013 LAZARTE received from 

LOSON three hundred fifty thousand dollars (USD 350,000); on June 2, 2015, LAZARTE received 

two packages containing one million, two hundred fifty thousand dollars (USD 1,250,000); on June 29, 

2015, LAZARTE received five hundred thousand dollars from LOSON ($ 500.000): on July 21, 2015, 

LOSON one million dollars (USD 1,000,000), and on October 6, 2015, LAZARTE picked up four 

hundred thousand dollars (USD 400,000).  

C.- Hector Javier Sanchez Caballero made payments for "ODS S.A." and "IECSA S.A.“ on orders of 

Angel Jorge Antonio Calcaterra, shareholder of the firms 
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mentioned above, which were made in the garage of the Hotel "Hilton” located on Machacha Guemes 

351, CABA: on October 1, 2013, Lazarte picked up one million (USD 1,000,000) who gave 

SANCHEZ CABALLERO, which were then delivered to Hugo Martin LARRABURU: on June 30, 

2015, LAZARTE collected one million five hundred thousand dollars (USD 1,500,000) who gave them 

to SANCHEZ CABALLERO; on July 13, 2015 LAZARTE received two hundred fifty thousand 

dollars (USD 250.000) from SANCHEZ CABALLERO: on August 4, 2015, LAZARTE collected one 

million two hundred fifty thousand dollars (USD 1,250,000) from SANCHEZ CABALLERO: 

LAZARTE made four more collections at the same parking lot on the days of September 11, 17, 18, 

and 24, 2013, for one million five hundred thousand dollars (USD 1.5 million) each time. A collection 

of cash was also made at the building of Manuela Saenz, 323/351, CABA, where "ODS S.A. operated, 

on July 16, 2013, and August 1, 2013, in which BARATTA and LAZARTE withdrew the money; on 

August 9, 2013, LAZARTE made the collection: on October 22, 2013 LAZARTE collected one million 

two hundred fifty thousand pesos [sic - possible error in original document translated] (USD 

1,250,000): on May 28, 2015 LAZARTE collected one million two hundred thousand dollars (USD 

1,200,000); on August 18, 2015 LAZARTE collected the money: on September 14, 2015, LAZARTE 

collected seven hundred fifty thousand dollars (USD 750,000); and on October 2, LAZARTE collected 

three hundred fifty thousand dollars (USD 350.000). 

D. - Francisco Ruben Valenti and Enrique Pescarmona made payments to “IMPSA S.A." -

"Industrias Metalurgicas Pescarmona S.A.I.C. y F"-. having met with BARATTA at the "Feir's Park” 

hotel, located at Esmeralda 1366, CABA, on the following days: February 8 and 28, 2008; April, 8 

2008: May 29, 2008: July 11, 2008 BARATTA collected a package from "Feir's Park"; on September 

2, 2008; on October 28, 2008 BARATTA picked up a box of wine and a bag of money as was the case 

every month: on December 11, 2008, BARATTA picked up the money: on March 4, 2009 he also 

collected money; on June 4, 2009 picked up a bag with money; also, on the 20th of August, 2009 

BARATTA received a package with money and a box of wines; on September 23, 2009, BARATTA 

and GOMEZ received approximately one hundred fifty thousand dollars (USD 150,000) and a box of 

wines, which was then taken to MUÑOZ 
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to calle Uruguay along with other collections; on December 7, 2009, BARATTA received two hundred 

thousand dollars (USD 200.000) and a box of wines; on January 27, 2010 BARATTA collected two 

hundred thousand dollars (USD 200.000) and a box of wine; on April 22, 2010, BARATTA and 

LAZARTE collected a bag with one hundred thirty five thousand 

dollars (USD 135,000) and a box of wine. On June 26, 2013, at Libertad 1535, CABA, they received a 

bag of money, on September 1, 2010, at the hotel "Feir's Park" at Esmeralda 1366, on the second lower 

level where the driver VALENTI was waiting, and went with them up to their room. then BARATTA 

went down with VALENTI, and he brought a bag with money, seven hundred thousand dollars (USD 

700,000) and a wine box with six bottles; on August 7, 2013 LAZARTE received money at "Feir's 

Park” from VALENTI. 

E.- Carlos Jose Mundin ordered for "BTU S. A" to make payments on May 21, 2009 to BARATTA 

for which the vehicle of the make "Renault“, model "Megane", license plate "EBY 711" was used. 

With Mundin, meetings were held at the restaurant "Croque-Madame". located at Libertador 1902, 

CABA, on June 1, 2010. in which they talked about projects that had the approval of Nestor Carlos 

KIRCHNER and Julio Miguel DE VIDO. In the meeting, the participants were Santiago De Vido -son 

of the Minister-, as well as LAZARTE and BARATTA. after the meeting, the persons named above 

went to the Residencia de Olivos; on July 7, 2010, BARATTA met with MUNDIN at the same 

location: on July 28, 2010, BARATTA met early with MUNDIN; on August 5, 2010, in the afternoon, 

BARATTA went to the residence of the Minister DE VIDO and from there he left with his son, 

Santiago De Vido. and they went again to meet MUNDIN at the restaurant mentioned above with 

WAGNER and a person named "Flavio", in which they talked about 4 works projects in the south and 

two in the north, works involving gas infrastructure; on 13 August 2010, BARATTA, Santiago de 

Vido, and MUNDIN met at the same location. On September 13, 2010 BARATTA and FAGYAS went 

to Alem 896 - 5th floor - CABA, to pick up a bag with money inside from that place, where "BTU 

S.A.” operated, on August 30, 2013, BARATTA and LAZARTE went to Alem 896 - CABA to meet 

with Santiago De Vido and MUNDIN.  

F - Jorge Guillermo Neira, Gerardo Luis Ferreyra, and Osvaldo Antenor Acosta 
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ordered, for the "Grupo Eling S.A." - "Electroingenieria S.A.", to make payments, Which were made at 

Lavalle 462 - 5th floor - CABA, where the headquarters of the company was located: on September 30, 

2008, the payment was made to Neira at Reconquista and Florida, CABA and to Baratta, who brought 

it to Uruguay 1306, CABA; on October 9 and 22, 2008, BARATTA went, on the last day, MUÑOZ 

took the collection to Uruguay 1306, CABA; on December 2, 2008, BARATTA received money from 

FERREYRA at Lavalle 462, 5th floor, CABA, and then gave it to MUÑOZ at Uruguay 1306, CABA; 

on December 15, 2008, BARATTA and LLORENS met with FERREYRA, who gave them a package 

with money; on January 14, 2009, BARATTA and GARCIA RAMON collected their monthly 

payment; on October 7, 2010, the payment was made by NEIRA at Callao 1175 - CABA, with the 

delivery made to BARATTA and LAZARTE of a bag with four million dollars (USD 4,000,000); on 

October 13, 2010, the payment was made by NEIRA at Azucena Villaflor 450 25th floor office 3 

CABA, BARATTA gave three million dollars (USD 3.000.000) together with a summary of what had 

been provided; on October 21, 2010, the payment was made by another person who replaced NEIRA, 

at Callao 1175, CABA, for three million five hundred thousand dollars (USD 3,500,000) and then it 

was taken to MUÑOZ; on November 12, 2010, BARATTA and GOMEZ went twice to Lavalle 462, 

CABA, to receive money ; on November 26, 2010, BARATTA and LAZARTE went to collect at 

Lavalle 462, CABA; on September 18, 2013, BARATTA and LAZARTE picked up the money at 25 

de Mayo 489 - CABA: on June 18, 2015, LAZARTE picked up two hundred fifty thousand dollars 

(USD 250,000); on August 3, 2015 LAZARTE picked up two hundred fifty thousand dollars (USD 

250,000) and on the 14th of August 2015, LAZARTE picked up the money.  

G. - Oscar Alfredo Thomas Executive Director of "Entidad Binacional Yacyretá" - made payments at 

Juncal 1740 - CABA on December 18, 2008 to BARATTA; Thomas gave money on January 28, 2009, 

to BARATTA; on May 27, 2009,  BARATTA was given a package with money; on July 29, 2009 

BARATTA and FAGYAS received a box with money; the on August 5, 2009, BARATTA was given 

seven hundred thousand dollars (USD 700,000); on August 12, 2009, BARATTA and GOMEZ were 

given a bag with one million, one hundred thousand dollars (USD 1,100,000); on 
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September 2, 2009, BARATTA received a package with money inside: on January 15, 2010 

BARATTA received a bag of money: on January 21, 2010 THOMAS gave BARATTA approximately 

two hundred thousand dollars (USD 200,000): on January 26, 2010, BARATTA received a package 

with money: on February 25, 2010, BARATTA received two bags with approximately three hundred 

thousand dollars in total (USD 300,000):on March 15, 2010, BARATTA picked up a bag with two 

hundred and fifty thousand dollars (USD 250,000); on July 20, 2010 BARATTA received a bag with 

two hundred and fifty thousand dollars (USD 250,000); on August 7, 2013, BARATTA and 

LAZARTE collected money form offices at Avenida Eduardo Madero 942 - C. A. B. A.; on August 19, 

2010, BARATTA and LAZARTE picked up one million two hundred thousand dollars (USD 

1,200,000) from Juncal 1740, CABA: on August 13, 2013, Lazarte picked up, from the offices at 

Avenida Madero 942, C.A.B.A., a bag with money: on September 19, 2013 LAZARTE picked up the 

money from the offices at Avenida Madero 942, C.A.B.A.  

H. - In early 2009, after the works project for the “Rio Turbio Thermal Plant” was awarded to the firm 

“Grupo Isolux Corsan SA", BARATTA met with Juan Carlos de Goycoeehea at the Federal Ministry 

of Planning and asked him to provide an economic collaboration. In response, DE GOYCOECHEA 

indicated to him that he should communicate with the authorities of the company, with headquarters in 

the Kingdom of Spain. Finally, in order to guarantee the contract and the payments for the awarded 

project, at that point, DE GOYCOECHEA was told to make the requested payments, which were made 

at Maipu 741, CABA. with these being for a grand total of three hundred thousand dollars (USD 

300,000) on the following dates: on June 19, 2008, to BARATTA, who then took the money to 

Uruguay 1306, CABA: on January 5, 2009, they delivered them to BARATTA; on April 7 and 29, 

2009, bags with money were delivered to BARATTA: on May 14, 2009, bags with money were given 

to BARATTA and GARCIA RAMON; on May 15, 2009, BARATTA and GARCIA RAMON received 

a backpack with money; on April 8, 2010, a meeting was held with LLORENS and BARATTA; from 

on May 19, 2010, to BARATTA: on May 27, 2010, BARATTA and the engineer Ezequiel GARCIA 

went to Azucena Villaflor y Aime Paine, linked to "Goycoeehea", during which both of them left with 

bags with money in them, on September 15, 
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LAZARTE and BARATTA collected money: on November 24, 2010 to BARATTA, on August 1, 

2013, BARATTA AND LAZARTE  enter with an empty bag and leave with money; on September 5, 

2013, LAZARTE and Hugo Martin LARRABURU picked up the money and then took it to Juan 

Manuel ABAL MEDINA as ordered by Cristina Elisabet FERNANDEZ; on September 19, 2013, to 

LAZARTE; on October 23, 2013, to Lazarte; the collection was made at Venezuela 151, CABA; on 

August 8, 2013 BARATTA and LAZARTE picked up a bag from someone named "Juanca", on June 3, 

2015 Lazarte received money from someone named "Cesar". On July 13, 2015, Lazarte collected 

money, and on October 6, 2015, LAZARTE received a box of cash. 

I. - Nestor Otero. On June 3, 2015, he ordered the delivery of two hundred and fifty thousand 

dollars (USD 250,000) to his office in Retiro, to LAZARTE.  

J.- During 2009, Claudio Javier Glazman asked Roberto BARATTA to provide him with the means 

so that then-Minister DE VIDO could put up for sale three land parcels located in this city. BARATTA 

considered the request, requesting from him a payment of one million dollars (USD 1,000,000). 

introducing him to HERNAN GOMEZ for this end. Consequently, GLAZMAN gave this person 

various sums of money, totaling to the amount of one million five hundred thousand pesos (USD 

500,000 as follows: I) On the days of July 30, 2009,  August 8, 2009, August 20, 2009, September 3, 

2009, September 10, 2009, September 17, 2009, September 23, 2009, and September 30, 2009,  He 

delivered money at calle Emma de la Barra 353, in this city; on the day of February 24, 2010, he 

delivered a bag with money, in the basement of the parking lot at Avenida Cordoba of "Galerias 

Pacifico", in this city; 3) on the day of March 10, 2010,  He delivered money at Pasaje Levenne 950, in 

this city: 4) on the day of March 23, 2010, he delivered money,  at the intersection of the Avenida 

Belgrano and Paseo Colon of this city and Avenida Alem 1050, CABA; 5) On April 28, 2010, He 

delivered a bag with money at the intersection of the streets Moreno and Balcarce of this city: 6) on 

August 18, 2010, He delivered money at the intersection of the Anchorena and Juncal of this city. In all 

cases, on the same dates Daniel MUÑOZ took the collections to calle Uruguay 1305 of this city, except 

on August 20, 2009, when the collection was delivered the following day. —  
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K. - On January 20, 2010, Roberto BARATTA requested that Rodolfo Armando Poblete pay six 

hundred thousand dollars (USD 600,000) for the signing of the Decree 113/2010 of the P.E.N., 

ratifying the "Agreement Act signed by the Unit for the Renegotiation and analysis of Public Service 

Contracts and the Concessionaire Hydrovia Sociedad Anonima". This situation was notified to 

Benjamin Gabriel Romero, who ordered POBLETE to make the payment, and thus the decree was 

signed on January 21, 2010. The payments were made partially: I) The first of them was paid on 

January 20, 2010 at the residence on Avenida Corrientes, 316, of this city, Where POBLETE paid three 

hundred thousand dollars (USD 300,000) to BARATTA. Then, CENTENO took the party named 

above to LAZARTE at the Federal Ministry of Planning, and later BARATTA gave money to Daniel 

MUÑOZ, who was in the vehicle with the license plate "EQL 442" at Calle Uruguay 1306 of this city. 

2) The second of the payments took place on 19 March 2010 in the second underground level at the 

address on Avenida Alvear 1491 of this city, where POBLETE delivered a bag with three hundred 

thousand dollars (USD 300,000) to BARATTA - in the presence dc LAZARTE. Furthermore, 

Benjamin Gabriel ROMERO, ordered the delivery of money made on August 9, 2013, to LAZARTE, 

at Avenida Corrientes, 316, of this city, at which time he transferred it to the vehicle with the license 

plate number "MNI 589", used by Hugo Martin LARRABURU, -  

L.- Hector Alberto ZABALETA made the following deliveries of money from the "Techint group", 

as indicated by Luis Maria Cayetano BETNAZA, who was the Institutional Director of the group, 

with the consent of Paolo ROCCA, Executive Director of the group. In this way, ZABALETA carried 

out the following deliveries: on May 29, 2008, he delivered a bag with money inside to BARATTA, at 

the "Grupo Techint" building, located on calle Della Paolera 299 of this city. The bag was later handed 

over to Daniel MUÑOZ, at calle Uruguay 1306 of this city; on the day of August 1, 2008, in the lower 

level of the above-mentioned building, ZABALETA delivered a package with money to BARATTA; 

on August 27, 2008, ZABALETA delivered a bag with money inside to BARATTA, in the "Grupo 

Techint" building, a package that was then 
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delivered to Daniel MUÑOZ at calle Uruguay 1306 of this city. On October 30, 2008 [repeated in 

original], ZABALETA got in the vehicle driven by CENTENO at the-intersection of the streets of 

Della Paolera and Leandro N. Alem, and they went down to the second underground level of the 

"Grupo Techint" building, where the person named above provided a package with money, which was 

ultimately given to Daniel MUÑOZ who was located at Calle Uruguay 1306 of this city. On December 

3 and 18, 2008, ZABBALETA gave money to BARATTA, in the second underground level of the 

"Grupo Techint" building mentioned above. On those same dates, such funds were given to Daniel 

MUÑOZ at Calle Uruguay 1306 of this city. The payments were made by order of the Techint Group. 

the same company which also delivered, on June 30, 2008 a package with money to BARATTA, at the 

same place, which was also delivered to Daniel MUÑOZ on the same day. And on October 3, 2008, a 

person from the same group and at the same location, identified as "Ale",  

delivered the dividends for the month to BARATTA.  

M.-Aldo Benito Roggio participated in the illicit association, ordering the following deliveries of 

money, by persons not identified, in the name of the firm “Benito Roggio e Hijos S.A.": On June 26, 

2013, a delivery of a bag with money was made to BARATTA and LAZARTE at the workshop located 

in the intersection of the Bouchard and Tucuman streets in this city. On August 5 and September 4, 

2013, he was made to give money to LAZARTE at Avenida Alem 1050 of this city. In both cases, the 

money was later given to Martin LARRABURU, who 

drove the vehicle MNI 589.   

N. - Sergio Tasselli and Alberto Tasselli participated in the illicit Association, ordering the following 

deliveries of money. which were made at calle Wernicke 573, Boulogne, Province of Buenos Aires: on 

July 24, 2013, money was given to LAZARTE; on August 23, 2013, LAZARTE was given the sum of 

approximately one hundred seventy thousand pesos (ARS 170,000) and two hundred thousand dollars 

(USD 200,000), all of which was then delivered to Martin LARRABURU. who used the vehicle with 

the license plate MNI 589, and this person gave it to BARATTA; on September 5, 2013, LAZARTE 

was given money, which 

  

Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 215 of 274 PageID #: 713



was then given to Martin LARRABURU; on September 12 and 17, 2013, LAZARTE was given eight 

hundred thousand dollars (USD 800,000) and two hundred eight thousand dollars (USD 280,000), 

respectively. In both cases, the money was then delivered to Martin LARRABURU, who used the 

vehicle with the license plate MNI 589.   

Ñ.- Juan Carlos Lascurain participated in the illicit association on October 28, 2008, when he 

delivered money to BARATTA, in a package, near Avenida Coronet Diaz 2355, CABA. at which time 

he was driving in the vehicle with the license plate "HOP 575", in his name.   

O. - Manuel Santos Uribclarrea: participated in the illicit association; on June 8, 2015, when he 

delivered to LAZARTE, at Cerrito 1266, CABA, two hundred fifty thousand dollars (USD 250,000): 

on August 12 of the same year, he delivered five hundred thousand dollars (USD 500,000), also to 

LAZARTE at Cerrito 1266, CABA and after that; on September 7, 2015, URIBELARREA, at the door 

of the Federal Ministry of Planning, Public Investment and Services, located at Avenida Yrigoyen 250 

of this city, got in the vehicle driven by CENTENO, and inside, gave Nelson LAZARTE a package 

with 200,000 dollars (USD 200,000), adding for him to" move a file for payments of a lousy 300,000 

USD (three hundred thousand dollars) for the purchase of "blankets and electrodes" for "solar pipes". 

The amounts charged by LAZARTE on all three occasions was then handed over to BARATTA.  

P. - Alejandro Pedro Ivanissevich participated in the illicit association on April 29, 2009, when, At 

Suipacha 782 of this city, he got in the vehicle driven by Centeno and made the delivery to BARATTA 

of a bag with money. Later, BARATTA delivered the funds collected to Daniel MUÑOZ at Uruguay 

1306 of this city. 

Q. - Hugo Alberto Dragonetti participated in the illicit association, ordering for deliveries of money 

to be made: on 3 February 2010, DRAGONETTI and his son delivered a bundle containing eight 

hundred thousand dollars (USD 800,000) to BARATTA on Calle Suipacha 1111 in this city. Later, the 

funds collected were handed over by Baratta to Daniel MUÑOZ at the Presidential Residence of 

Olivos, prior to which the first 
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of these took a commission. On June 9, 2010, by order of Hugo Alberto DRAGONETTI, a person who 

has still not been identified, got in the vehicle driven by Centeno, near Santa Fe and Suipacha of this 

city, and there, delivered a bag of four hundred and fifty thousand dollars (450,000 USD) to 

BARATTA. Later, the money collected by BARATTA and FAGYAS to Daniel MUNOZ at Uruguay 

1306 of this city, after they took their commission, DE VIDO and Ezequiel GARCIA. On July 2013, 

Hugo Alberto DRAGONETTI delivered money to LAZARTE and BARATTA at Suipacha 1111 of 

this city, On June 23, 2015, by order of Hugo Alberto DRAGONETTI, a person by the name of 

"Martin" and his security personnel got into the vehicle driven by CENTENO at the intersection of 

Avenida Santa Fe and Calle Suipacha in this city, and there, they gave LAZARTE a bag with one 

million dollars (USD 1,000,000) and a bag with five hundred thousand dollars (USD 500,000). After 

that, LAZARTE gave the above-mentioned bag to Heman DEL RIO in the basement of the Ministry of 

Planning and the other money was delivered to BARATTA at his office. On July 21, 2015, Hugo 

Alberto DRAGONETTI gave a bag with seven hundred fifty thousand dollars (USD 750,000) to 

LAZARTE at Suipacha 1111 in this city. Later, the last of the persons named gave the money to 

BARATTA at the latter's office in the Ministry of Planning.  

R. - Jorge Juan Mauricio Balan participated in the illicit association, ordering the delivery of 

money made by Raimundo Eduardo Peduto, on September 3, 2013. The latter was done inside a 

Chevrolet car with license plate "LEY 230", in which he gave LAZARTE a suitcase with 

approximately one million five hundred thousand dollars (USD 1,500,000). at the intersection of 

Esmeralda and Juncal streets of this city: also, On July 30, 2015, BALAN gave LAZARTE five 

hundred thousand dollars (USD 500,000) at the hotel "Feir's Park". The payments were made by order 

of the company "Industrias Juan F. Secco S.A.".  

S. - Raul Hector Vertua participated in the Illicit Association on 9 September 2010 by giving 

BARATTA a bag with the sum of eight hundred fifty thousand dollars (USD 850,000), in the area near 

calle Quintana 600 of this city. Later, BARATTA gave this bag Daniel MUÑOZ at Uruguay 1306 of 

this city, before which he took part of the collection.  

T. - Eduardo Hugo Antranik Eurnekian participated in the illicit association ordering that deliveries 

of money be made by the group "Corporacion America": on July 29, 2013, he was delivered a bag with 

money to LAZARTE at Bonpland 1745, CABA. On August 8 and 29, 2013 at Avenida Libertador 
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4444, floor no. 41, Hugo Britos made a delivery of a bag with money to BARATTA and LAZARTE; 

on the 17th of September, 2013, at Avenida Libertador 444 [sic], floor no. 41, Hugo Britos delivered 

them a bag with seven hundred fifty thousand dollars (USD 750,000) to BARATTA and LAZARTE.

 -   

U. - Raul Alejandro Ibarra, Santiago Nicolas Moresco, and Miguel Angel Marconi participated in 

the illicit Association, ordering the following deliveries of money in the name of the firm 

"Supercemento S. A. I. C.": on September 7 and October 1, 2015, Lazarte was given the sum of one 

million two hundred thousand dollars (USD 1,200,000), on both occasions. This occurred at the 

address of Calle Tres de Febrero 2750 of this city. This money was delivered by Lazarte to Baratta, in 

the first instance, at the Ministry of Planning. On October 22, 2015, Lazarte was given the sum of 800 

thousand dollars (USD 800,000). To receive this sum, Lazarte went to the aforementioned address, in 

the vehicle driven by Centeno, and confirmed a meeting with "Supercemento", which allowed them to 

enter the residence.  

V. - Other payments of money: a)- On the other hand, LLORENS delivered money to BARATTA at 

Ugarteche 3260, CABA, on September 3, 2009; he participated in a meeting in which money was given 

to BARATTA on September 18, 2008 at the Hotel Hilton. Also, on November 19, 2009, a division of 

money was made between LLORENS, GARCIA RAMON, FAGYAS, GOMEZ, AND BARATTA, 

b) - In addition to the persons listed, Fabian Ezekiel GARCIA RAMON received money on September 

15 and 16, 2008, February 10, 2009, May 14, 2009. May 15, 2009, June 11, 2009, October 8, 2009, -

together with GOMEZ -; and on 21 October 2008, May 29, 2009, and December 10, 2009, he delivered 

dividends to BARATTA.  

c) - As regards Rudy Fernando ULLOA IGOR, he made deliveries to BARATTA of dividends at 

Viamonte 367, 10th floor, CABA. October 14, 2008, December 16, 2008 and February 9, 2009.  

d) - In addition, Walter FAGYAS gave BARATTA money on June 3, 2009 and December 20, 2010 at 

his residence, at Malabia 2174, CABA.  

e) - On July 19 and 25, 2013, LAZARTE received money from Jorge Omar MAYORAL at the 

Secretary of Mines.  

f) - On June 9, 2015, German Ariel NIVELLO gave BARATTA one million two hundred fifty 

thousand dollars (USD 1,250,000) at the Ministry; on June 29, 2015, NIVELLO gave LAZARTE, at 

the building of the Secretary of Housing, seven hundred thousand dollars (USD 700,000); on July 1, 

2015, German Ariel NIVELLO gave one million dollars (USD 1,000,000) to LAZARTE, who then 
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gave them to Hernan DEL RIO, Secretary of Jose Maria OLAZAGASTI, in the basement of the 

Ministry of Planning. That money was delivered by order of Jose Francisco LOPEZ. 

g) - On October 11, 2015, Nelson LAZARTE collected one million dollars (USD 1,000,000) at the 

Hotel Panamericano.   

VI. - Other facts of the Illegal Association: a - The public officials who made up the organization,  in 

addition to merely using the mention of their positions to obtain the undue delivery of funds, used 

different illicit maneuvers to achieve this end. Among these, it is worth making note of the event that 

took place with the “Techint Group"  in relation to its company "Sideriugica de Orinoco” SIDOR - 

which was located in the Bolivarian Republic of Venezuela. In this way, in 2005, the Corporate 

Director of the group mentioned above, Luis Maria Cayetano BETNAZA, met in Mar del Plata, in the 

Province of Buenos Aires, during the Ibero-American Summit with the President of Venezuela, Hugo 

Rafael CHAVEZ FRIAS, Nestor Carlos KIRCHNER, and Cristina Elisabet FERNANDEZ, in order for 

SIDOR not to be nationalized. At that meeting, the President CHAVEZ FRIAS indicated that the firm 

was not going to be nationalized, because they were happy with their performance. At the beginning of 

2008 BETNAZA met with Rafael RAMIREZ, president of "PDVSA" and the Minister of Energy of 

Venezuela, who said he was not happy with the performance of SIDOR and was thinking of 

nationalizing it. Thus, shortly after the presidential decree for its nationalization was issued, and 

between April and July 2008, it was indicated that it was necessary to regulate the company. Given 

these circumstances, the directors of the company appeared before the Government of Argentina to 

request that it take action obtain the collection from the company, since it was quite valuable. At that 

point, they were heard by Claudio UBERTI (leader of the Control Entity of Roadway Concessions),  

Julio Miguel DE VIDO, Jose Maria OLAZAGASTI, and Roberto BARATTA. In that context, the 

officials of the government of Argentina, among which DE VIDO participated in large part, they began 

to ask the directors of the company for money to be able to work with the Government of Venezuela, 

with Hector ZABALETA being in charge of agreeing with Roberto BARATTA on the means of 

making the payments and the amount of such payments. Among other officials, OLAZAGASTI, 

Nestor Carlos KIRCHNER, and Cristina Elisabet FERNANDEZ traveled to Venezuela to deal with the 

El issue of the company SIDOR, with OLAZAGASTI being the one who participated in the meetings 

between the directors of the firm with the Venezuelan officials in which the payment of the firm and 

the related legal actions were negotiated. OLAZAGASTI's function was to inform the government of 

what was happening. In such dealings, Cristina Elisabet FERNANDEZ said that the person who was to 
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oversee the payments from Venezuela was the Minister of Finance, Ali Rodriguez. In an event at the 

SIDOR plant, and after different meetings with officials from the governments of Argentina and 

Venezuela, Claudio UBERTI indicated to BETNAZA that KIRCHNER was very angry with Techint, 

since they did not cooperate with him economically. In response, BETNAZA told UBERTI that they 

were not going to collaborate, which prompted UBERTI to say something to KIRCHNER in his ear, 

and they left by helicopter without saying goodbye to anyone. This was taken by the CHAVEZ 

administration as a lack of support by the Argentine government for the company, so they began to 

carry out different legal actions against the firm, and all of them with legal consequences. In addition, it 

was added that the Government of Venezuela threatened not to let any of the executives of SIDOR 

leave the country. -  

 

b. - The persons who led the firms "Esuco S.A.", Carlos Guillermo WAGNER.- "Perales Aguiar S.A.". 

"Vial Agro S.A.", "Biancalani S.A", "Luis Losi S.A.", Luis Losi-. "Fontana Nicasiro S.A." 

"Marcalba S.A." “lecsa S.A." - Angel Jorge Antonio Calcaterra“. - Jose J. Chediack S.A.I.C.A.”- Juan 

CHEDIACK - .“Equimac S.A.C.I.F.E.I.”-Marcela Edith Sztenberg-, "Coarco S.A.” -Patricio Gerbi-. 

"Jose Cartellone Construcciones Civiles S.A.". "Vialco S.A." and "Grupo Eling S.A." - Jorge 

Guillermo Neira. Gerardo Luis Ferreyra and Osvaldo Antenor Acosta-, among others, participated in 

the maneuvers through which the companies benefitted in a spurious manner with contracts regulating 

public works, approximately between the years 2003 and 2015. The leaders of these companies agreed 

what would be due for each project, and had to deliver approximately between 10% and 20% of the 

value of the contract to officials of the Ministry of Federal Planning of the Nation, including Ernesto 

CLARENS, Nelson LAZARTE, Roberto BARATTA and to Jose LOPEZ, who then gave it to Julio 

Miguel DE VIDO, Nestor Carlos KIRCHNER, and Cristina Elisabet FERNANDEZ.  

c- Between 2003 and 2007, Claudio UBERTI, as head of the OCCOVI, was responsible for soliciting 

money from various companies that participated in the meetings for the "roadway corridors". This 

directive was given by Julio Miguel DE VIDO by order of Nestor Carlos KIRCHNER. Among the 

companies mentioned above, the following are most noteworthy: "Coarco SA" -Patrick Gerbi- . 

“Equimac S. A. C. I. F. E. I."-Marcela Edith Sztenberg-. "Grupo TECHINT” - Luis Maria Cayetano 

Betnaza -. "Vialco S.A." -Luis Mezza-, "DECAVIAL SA" - Miguel Marcelino Aznar- among others. In 

the case of "Grupo TECHINT”, UBERTI was in charge of requesting money from BETNAZA to 

extend for that firm the concession for "Caminos del Oeste". The money received was given to Julio 

Miguel DE VIDO, Nestor Carlos KIRCHNER and Cristina Elisabet FERNANDEZ. -   
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d- The illegal money was also provided to finance activities of an electoral nature, or linked to the 

political management of the government and its satellite organizations, such as "La Campora”. In the 

elections of the years 2011, 2013, and 2015, Juan Carlos Mazzon, Jose Maria Ottavis Arias, Eduardo 

de Pedro, Andres Larroque, Julian Alvarez, Maximo Carlos Kirchner, and Sergio Szpolski collected 

money from this scheme. In the 2013 elections, Hugo Martin Earrabuni and Juan Manuel Abal Medina 

transferred this money to Juan Carlos Mazzon - General Coordinator for institutional political affairs at 

the Presidency Unit, and Jose Lopez had put money into different groups, giving Ricardo Ivoskus five 

million pesos (ARS 5,000,000), funds he requested at a meeting in the House of Enrique Garcia to 

organize the support for the campaign. In the 2015 elections, Eduardo De Pedro was given funding, 

from "La Campora“, which had a good relationship with the group "Justicia Legitima".  

VII.- Other facts: a) Nestor Otero: he is accused, on August 21, 2018, at a time when personnel of 

the Federate Operations Division of the Argentine Federal Police had carried out the raid of his 

residence on Calle Bahia Blanca 420/426, in the municipality of Avellaneda, in the Province of Buenos 

Aires, of carrying the following weapons: (i) a single and double action revolver of gauge. 22, a long 

rifle, of the brand Doberman, series number 05761C, and (ii) a pistol, shot by shot, with two parallel 

barrels, caliber 32 gauge (14mm), of the brand Rexio, model Super, serial number 138752; which were 

deemed suitable for firing but of abnormal functionality, without the due authorization for such 

weapons. (b) Furthermore, Walter Rodolfo Fagyas is charged with the possession, on August 1, 2018, 

at a time when personnel of the Federate Operations Division of the Argentine Federal Police had 

carried out the raid of his residence on Calle 3 de Febrero 1194, 5th floor, apt. "D", of this city, of a  

caliber .22 revolver, of the brand Taurus, serial number I.D 54,553, determined to be suitable for firing, 

without due legal authorization  for such weapon.   

It is then brought to the attention of the court that the evidence before the court is: I) The testimony 

declaration by Diego CABOT of sheets 2 / 6vta.; 2) Actuarial certifications of sheets 7vta/9via. 11/13, 

15vta’17, 2374, 2375, 2380, 2576, 2716, 2994, 3004/3006, 4207, 4407/440, 4799/4801, 5188 89, 5246, 

5388, 5655, 5874/5894, 6734/6735, 6828, 6952, 7100, 7125, 7356, 7416 bis, 7424/26, 7815, 

8067/8070, 8357/8358, 8595/8651, 8655/8702, 8713/8746, 8753, 8901, 8987/8991, 90JR 9080, 9601, 

10421/32, 1079k, 11006, 11061, 11063, 11065, 11152/53, and 11352/55; 3) Printed copies of the 

journalistic articles on sheet 18/39; 4) Actions of the Division of Federal Operations of the Federal 

Police of Argentina on sheets 49/1756, 18032085, 2218/2225, 2233/2243, 2396, 2476/2513, 

2554,2575, 2690/2710, / 2726/2791, 2806/2831, 2857/2897, 2955/2993, 4168/4176, 4227/4399, 
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4535/4595, and 4655/4798; 5767/5769; 5786/5793, 6376/6574, 6611/6733, 6960/7079, 7263/7355, 

8040 8052, 8086/8185, 8320 56, 8402/8412, 8414/8418, 8546/8556, 8983, 9498/9509, 9569/9600, 

9654/61, 9713/49, 10529, 10533, 10730/45, 10929/82, 11156, 11340 and 11393/99: 5) Notes from the 

firm "Telecom Argentina S. A." on sheets 1782/1783. 2100/2101. 2216/2217. 2798/2800. and 5667 and 

5677; 6) Note of the firm "NSS S.A. (IPLAN)" on sheet 1785; (7) Notes from the firm "Nextel 

Communications Argentina S. R. L." on sheets 1787. 2600 and 2721: 8) Notes from the firm "Claro" 

on sheets 1789/1790vta, 2205/2206vta, 2801/2802 and 2804; 9) Notes from the firm "Telefonica 

Argentina SA" on the sheets 1791, 1793, 2098'vta, 2598, 2711/2714, 2722, 2835, 2838'2844, 2852 / 

2855vta, and 5100: 10 > notes from the firm "Telecentro S. A." on sheets 1795, and 8774; 11) Notes 

from the firm “Telecom Personal SA" on sheets 1796 / 1799vla; 12) Office of the Department of the 

Welfare of the Army of Argentina on sheets 1801; 13) Note from the company "Nil Collection Buenos 

Aires Centro Historico" on sheet 2092; 14) Note from the Register of Automotive Property on sheets 

2095/2097 and 6035/6037; 15) copies of case no 14.305 / 15 of the Register of this Court, sheets 

2104/2105; (16) Reports of historical domain provided by the Department of regulatory and judicial 

affairs of the National Directorate of National Automobile and Commercial Property Registers. 

2113/2191; 17) Certification of Electronic Mail of Sectional Register No. 2 (San Pedro) of the Register 

of Automotive Property on sheets 2194; 18) Note from Sectional registration N3 25 of the Registry of 

Automotive Property of sheets 2195: 19) Note of sectional Registration No 76 of the Register of 

Automotive Property, sheet 2196; 20) Note of Sectional Registration No. 3 (Lomas dc Zamora) of the 

Register of the Automotive Property of sheet 2197: 21) Actions of the Department of Judicial 

Assistance for Complex Crimes and Organized Crime of the Judiciary of the Nation, on sheets 2198, 

2547Z2547vta. 2597, 2724/2725vta, 4440/4445, 4610/11, 4967/70, 5156/58, 5194/95, 5247/5250, 

5252/5264, 6238, 7171/24, 7362/68, 7377/79, 7720/7721, 9609 10,9665, 10623/24, and 10928: 22) 

Note of the sectional registration No. 70 of the Register of Automotive Property of sheets 2199: 23) 

Note of the sectional registration No. 2 (Avellaneda) of the Register of Automotive Property of sheets 

2200: 24) Note of sectional Registration No 45 of the Register of Automotive Property, sheet 2201: 25) 

Note of sectional Registration No. 26 of the Register of Automotive Property, sheet 2204: 26) Note of 

the sectional register No. 16 (La Plata) of the Register of Automotive Property of sheets 2207: 27) Note 

of sectional Registration No. 43 of the Register of Automotive Property, sheet 2208/2210 and 2213: 

28) Certificate of electronic mail of sheet  2211: 29) Note of the sectional register No. 11 of the 

Register of Automotive Property of sheets 2211: 30) Note of the sectional register No. 1 (Florencio 

Varela) of the Register of Automotive Property of sheets 2199: 31) Note of the sectional register No. 1 

(Quilmes) of the Register of Automotive Property of sheets 2215: 32) Registry sheet of plate OKI-405 

of sheet 2231: 33) Note of sectional Registration No. 5 (Tigre) of the Register of Automotive Property, 
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sheet 2241: 34) Note of the sectional register No. 3 (San Martin) of the Register of Automotive 

Property of sheets 2242: 35) Note of the sectional register No. 16 (La Matanza) of the Register of 

Automotive Property of sheets 2244: 36) Note of the sectional register No. 1 (Esteban Echeverria) of 

the Register of Automotive Property of sheets 2245: 37) Note of the sectional register No. 1 

(Mercedes) of the Register of Automotive Property of sheets 2246: 38) Note of the sectional register 

No. 2 (San Pedro) of the Register of Automotive Property of sheets 2211: 39) Note of the sectional 

register No. 4 of the Register of Automotive Property of sheets 2251: 40) copies of the records of 

income to the presidential residence of Olivos extracted from Case No. 1.614/2016 of the Register of 

the National Criminal and Correctional Court No. 7. Secretariat No. 13 of sheets 2252/2373; 41) Note 

of the 

Sectional registry of San Vicente of the Register of Automotive Property of sheets 2376; 42) Note from 

the sectional register No. 8 (Olivos) of the Register of Automotive Property of sheets 2377: 43) Note of 

the sectional register No. 13 (La Plata) of the Register of Automotive Property of sheets 2391: 44) Note 

of sectional Registration No. 3 (San Martin) of the Register of Automotive Property, sheet 2392; 45) 

Acts remitted by the Department of Administration of Human Resources of the General Secretariat of 

the Presidency of the Nation on sheets 2397/2474- among which include the files of the agents: Hector 

Daniel MUÑOZ,  Marlin Federico AGUIRRES, and Juan Francisco ALARCGN -; 46) Note of the 

Sectional Register of Santo Tome of the Register of Automotive Property of sheets 2475: 47) Note of 

the Sectional Register No. 2 (San Nicolas) of the Register of Automotive Property of sheet 2514: 48) 

Note by the firm "Ford Argentina S. C. A." of sheet 2515/2518vta and 2580/2594; 49) Note from the 

firm "BM Centro SA” of sheets 2519/2537vta; 50) Note from the firm "Volkswagen Argentina S. A." 

of sheets 2538/2544vta; 51) Actions of the Inspector General of Justice on sheets 2551/2552 and 

7438/39: 52) note from the sectional Register of Cruz del Eje, Cordoba, Register of the automotive 

property of sheets 2578: 53) Note of sectional Registration No. 6 (San Isidro) of the Register of 

Automotive Property, sheet 2579: 54) NOSIS reports of sheets 2595/2596, 28462848, 3026/3032, 

3053/3055, 4402/4404, 5388/5391, 6809/6811, 8996/9014, 10447/54; 55) Note from the firm "General 

Motors de Argentina S. R. L." of sheets 2601/2623: 56) Registers of the National Department of 

Migration, on sheets 26242671 vta. and 5798/5807; 57) Reports of VERAZ on sheets 2672/2684, 2845, 

3052, 5392, 6812, 10446, 10455/60; 58) Note of the firm “Arbitrates SA" of sheets 2682/2685; 59) 

Actions of the Legal and administrative sub-committee of the General Secretariat of the Presidency of 

the Nation of sheets  2832 / vta and 2834; 60) note by the General Administration of General services 
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of the General Secretariat of the Presidency of the Nation of sheets 2833; 61) Note of the Direction of 

Operations and General Services of the Chief of Staff of Ministers of sheet 2836 / 2837vta: 62) 

Actuarial reports of sheets 2898. 3017. 4400. 9015 and 9048: 63) Report of the Ministry of the Chief of 

Staff of Ministers 2945/2946: 64) reports of the Ministry of Energy and Mines 2948/2950, 4132/4134, 

5101/5102, 5952 > 7232/33; 65) Testimonial declaration of Hilda Maria HOROVITZ sheet 2951/2953 

and appearance of sheet 2997; 66) Testimonial declaration of Diego Heman CABOT on sheet 

2999/3003; 67) Testimonial declaration of Candela INI on sheet 3009/3010; 68) Testimonial 

Declaration of Jorge Jose BACIGALUPO on sheet 3011/3012 and appearance at sheet 3025; 69) 

reports of the National Register of arms - RENAR - on sheets 3024, 3051; 4153, 6324. 7369, 7417, 

7611. 8362/8363 and 11329; 70) 
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Reports of the Unit of Financial Information - UIF - of sheets 3152: 5405,6321,6873, 9482/83; 72) 

newspaper clippings brought by David JABIF to sheets 3560/3181; 73) ^ 

Operations of the Division of Federal Operations de la Federal Police of Argentina, regarding the raid 

of the property at Calle Tres de Febrero 1194, 5th floor,  Apartment "D". of sheet 3191/3220; 74) 

action by the Federal Operations Division in relation to the raids carried out on August 1, 2018, of 

sheets 3336/4131; 75) Testimonial declaration from Damian Ignacio JEREZ on sheets 4166/4167; 76) 

Reports of the firm" Techint Compania Tecnica Intemacional " of sheets 4188/4196 and 4959/61; 77) 

Report of the Chief of Staff of Ministers on sheets 4211/4215; 78) D.N.R.P.A. license plate requests on 

sheets 4401 and 7715/7719; 79) Acts of the Division of Judicial Technical Support of the Federal 

Police of Argentina on sheets 4597/4599, 4915. 5111/5123, 5242/5245. 6189/6204. 6736/6762. 

6892/6925, 7152. 7614/7625. 8576/8585, 8779/8799. 8903/8917, 8946/8953. 8982. 9468/74, 

10317/10418, 10536/77. 10671/10729 y 11427/54; 80) Actions of Banco de la Ciudad de Buenos Aires 

on sheets 4626/31, 5327/5339, 7673/7714. 10531/32 and 11459/60; 81) Actions of the Division of 

Federal Operations of the Federal Police of Argentina, regarding the raids carried out on August 6, 

2018, on sheets 4802/77; 82) Actions by the Directorate of contentious cases of the head of Cabinet of 

Ministers on sheets 4921/26; 83) Reports of "Banco Frances" of sheets 4974 and 5238; 84) Testimonial 

declaration of Gabriel Adrian MARINO of sheets 5008; 85) Testimonial declaration  by Jorge 

Leonardo FARINA of sheets 5077/96: 86) Report of Banco Santander Rio of sheets 5104; 87) action 

taken by the Senate of the Nation of sheets 5146/47 and 6936/37; 88) Testimonial Declaration of Ariel 

Cesar Silvio SOLAR GRILLO of sheet 5170/5174; 89) Testimonial Declaration of Maria Soledad 

ACCETTA of sheets 5182; 90) Testimonial Declaration of Juan Carlos ECHEVERRIA of sheets 5183: 

91) Actions of the firm "Ford Argentina S.A." of sheets 5197/5209: 92) Note of Alejandro PICASSO 

ACHAVAL, sheets 5236; 93) Report by the company Mastercard of sheets 5340; 94) Testimonial 

declaration of Ramon SPIRITO of sheets 5406/5418; 95) Actions referred by the Technical and 

Juridical Directorate General of the National Register of Persons of sheets 5452/5454:96) Report from 

the firm 'Prisma Medios de Pago S. A.' of sheets 5472/5475; 97) Actions of the delegation of Posadas 

of the Federal Police of Argentina of sheets 5476/5497; 98) Actions of Banco de la Nacion Argentina 

of sheets 5498/55 > 7385/93; 99) Report of the Secretary General of 5508/5626; 101) Testimonial 

Declaration of Ignacio LAPLACETE of sheets 5657/5661; 102) Journalistic articles of sheets 

5671/5678, 5684 and 7114/7117; 103) Actions related to the raid on Calle Uruguay 1306, 1st floor apt 
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3, and 4th floor apt 6, and actuary certification of sheets 5692/5750; 104) Actions of the firm "Perfil" 

on sheets 5764: 105) testimonial Declarations of Sergio Oscar VELASQUEZ of sheets 5782/5785 and 

6801/6803; 106) Testimonial Declaration of Julio Cesar SILVA of sheets 5810/5811: 107) Deed of 

sheets 5912; 108) Reports of Entidad Binacional Yacyreta of sheets 5934/5947 and 9620/23; 109) 

Deed with documentation provided on sheets 5954/5964; 110) Office of the Federal Court no 1 of 

jurisdiction of sheets 6010/6011; 111) Acts referred by the honorable National Electoral Chamber of 

sheets 6012/6015; 6251/6269. 6366/6372. 6846 6872. 6957 and 7608: 112) Reports of the firm 

"Telefonica de Argentina" of sheets 6096/6097 and 6105/6146; Report of the firm "Claro" of sheets 

6098; 114) Actions of the Division of Analysis and Prospects of Narco-trafficking on sheets 

6100/6104, 8771 and 10246: 115) Report of the companies Veraz and Nosis, and of the National 

Department of Migrations of sheets 6147/6171; 116) Actions of the Anti-corruption office of sheets 

6206.6236. 7494/7546, 7584/7592. 8188/8189 and 8367/8369; 117) Report by the firm "First Data" of 

sheets 6287/6288. 118) Actions by the Registry of Real Property of the CABA,  on sheets 6328 6354; 

119) Certifications of the Federal Court No. 5 of sheet 6357/6358; 120) Actions of the National 

Department of Migration of sheets 6603/6609. 7551/55. 8838 and 10620/21: 121) Report of Banco 

Columbia of sheets 6765/66; 122) Report of the firm "Iberia" of sheets 6767; 123) Deed with 

documentation provided by fs. 6814/6827: 124) Actions relating to the raid of the Functional Unit No. 

7, floor 5, of the building located on Calle Uruguay 1306 of this city, of sheets 7080/7099; 125) 

Actions of the Register of Civil Status and Capacity of Persons, of sheets 7102/7104: 126) Certification 

and aggregated copies of sheets 7155/78: 127) Report of Banco Hipotecario, of sheets 7183/84; 128) 

Report of Bank ICBC of sheets 7185: 129) Actuarial certifications of sheets 7244, 7518. 7722/7723. 

8457. 8460. 8755/8756 v-11324: 130) Report of the ballistics division of the Federal Police of 

Argentina of sheets 7370/73 v 7410/16: 131) Report of the Naval Prefecture of Argentina of sheets 

7399/7404 and 7662/7664; 132) Reports of the division Scopometry of the Federal Police of Argentina 

of sheets 7418/19 y 7566. 133) Report of "Aeropuertos Argentina 2000 SA” of sheets 7432/33: 134) 

Reports of the Air Force of Argentina of sheets 7434/36, 7561/65 and 8807/8808; 135) Testimonial 

Declaration of Gustavo Javier CABADA of sheets 7442; 136) Testimonial declaration of Santiago 

Jorge NASRA of sheets 7549; 137) Actions relating to the raid made in the neighborhood of "El 

Barranco" on sheets 7569/7578; 138) Actions of the Federal Court No. 7 of sheet 7579: 139) Actions of 

the Criminal and Correctional Court of Posadas of sheets 7610; 140) actions related to the raids at 

Calle Mascarello 4441, Rio Gallegos, Province of Santa Cruz.  Father of Agostini and the Tehuelches, 

Calafate, Province of Santa Cruz, and certification of sheets 7816/7970; 141) Actions of the Airport 

Security Police of sheets 7971/8034; 142) Proceedings of Federal Court No 1 of San Isidro of sheets 

8071. 8207/8226 and 8463/8481: 143) Reports of the  ANAC of sheets 8397/8398; 144) Actions 
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relating to the order of presentations carried out at the "Hotel Panamericano" and actuarial certification 

of sheets 8419/8429; 145) Reports of the Ministry of security of the Nation of sheets  8536/37 and 

8559/61; 146) Testimonial declaration of Danilo Adolfo PENISSI of sheets 8564/65: 147) Certified 

copy of testimonial declaration of Nestor FARIAS BOUVIER of sheets 8570/71: 148) Testimonial 

declaration of Yolanda Esther FALCON of sheets 8648; 149) Printed copies of sheets 8837 and 

9365/9391; 150) Actions of the Federal Administration of Public Incomes of sheets  8853/8861 > 

11330; 151)  Testimonial declaration of Jorge Enrique TESOLIN of sheets 8862; 152) Testimonial 

declaration of Paul Stephen Ariel GRECO of sheets 8863/8869; 153) Testimonial declaration of 

Veronica IGLESIAS of sheets 8870; 154) Testimonial declaration of Carlos Alberto STAFFORINI of 

sheets 8871/8874; 155) Actions of the Secretariat of Coordination of Constitutional Powers of the 

security Ministry of sheets 8562/64 and 8898/8900; 156) Presentation by the Financial Information 

Unit of sheets 8964/8978: 157) Actions performed by the National Gendarmery of Argentina of sheets 

9022/47 v 11158: 158) Declaration by Juan Carlos GUERRERO of sheets 9392: 159) Presentations of 

Mariana de Jesus ZUVIC of sheets 9393/9404 and 10903/24; 160) Declaration of Mariana de Jesus 

ZUVIC and accompanying documentation of sheets 9405/65 and 10867/78: 161) Proceedings of the 

delegation of Ushuaia of the Federal Police of Argentina of sheets 9553/59; 162) Action by the 

Ministry of Finance of the Nation of sheets 9612 and 10653; 163) Actions by the Mitre Division of the 

Federal Police of Argentina of sheet 10241/44: 164) Actions of the Central Bank of sheets 10530; 165) 

Testimonial declaration by Ciril Miguel COLMAN of sheets 10861/62: 166) Testimonial Declaration 

of Anibal GLOODTDOFSKY FERNANDEZ of sheets 10864/66: 167) Testimonial declaration by 

Carlos Fabian Alfredo VIZCAINO of sheets 10879/80; 168) Actions of the Delegation of Rio Gallegos 

of the Federal Police of Argentina of sheets 11007/60: 169) Actions of the Anti-drug division of 

Cordoba of the Federal Police of Argentina, sheets 11165/77 and 11183/11323; 170) Testimonial 

Declaration of Maria Martha CRISCUOLO of sheets 11346/48; 171) Testimonial declaration of Maria 

Eugenia Matilde LANZA of sheets 11349/50; 172) Presentation of Maria Lucila LEHMANN of sheet 

11400/21: 173) Testimonial Declaration of Pedro Alfredo PUYO of sheet 11457/58; and 174) all items 

and files reserved within the context of this case.   

Finally, the appearing party is made aware of the provisions of article 41ter of the Criminal Code of the 

Nation and Law 27.304. 

At this point, the appearing party is reminded that he has the right to refuse to declare, without his 

silence implying any presumption of guilt against him, and that he has the possibility to have an 
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interview with his lawyer, to which he says: “I will declare. With reference to this accusation, I was not 

involved in the payments to which reference has been made in relation to me, nor did I authorize them, 

nor was I aware of such payment until they were reported in the press over the last few weeks. To put 

my role in context in the company in the structure of Grupo Techint, I would like to make the 

following declaration: Grupo Techint consists of the companies controlled by the Holding Company of 

San Faustin, incorporated in Luxembourg. This company controls six operating companies and the 

central companies which collect the dividends of the operating companies, and retain them for future 

dividends to shareholders or for future investments. My main role is as president and Executive 

Director of one of these companies, the company Tenaris. The second role is the role of President of 

the company Ternium, also incorporated in Luxembourg. The third role I play is the role of vice 

president of the company San Faustin, and member of the Executive Committee of the latter of the two, 

Tenaris, which takes up most of my time,  is a company that employs 22 thousand people with 

industrial activities in more than twenty countries, from Japan to Colombia, from Italy to Argentina. 

Ternium is a society that also employs 20 thousand people in Latin America, Mexico, Brazil, 

Colombia, and in Argentina. Tenaris is the world leader in the production of stitched and unstitched 

tubes for the oil industry. Ternium is the leader in Latin America in the production of flat and long 

steel. Both companies are listed on stock exchanges, including, among others, the New York Stock 

Exchange. The other operating companies of the Techint group are the company Tecpetrol, active in 

the production of transportation, of oil, gas and production of energy. It is a company controlled at 

100% by the Holding company San Faustin. I want to clarify that Ternium and Tenaris are controlled at 

60% by the Holding San Faustin. The fourth operating company controlled at 100% by the Holding is 

Techint Engineering and Construction. It operates worldwide in the construction and execution of 

projects. The fifth operating company 100% controlled by the holding company is the company 

Tenova, that produces machinery, equipment for the steel industry, and mining. It is based in Germany 

and Italy. The sixth is Instituto Clinico Humanitas, that includes six hospitals and a university based in 

Milan. The Group also has central companies that receive dividends and retain them for later 

redistribution to investors. Together, the consolidation of the holding company San Faustin employs 

around 80 thousand persons in 57 companies, which includes more than 400 separate companies. In my 

role as president and executive director of Tenaris, and President of Ternium, I necessarily have an 

agenda that requires me to travel to all the countries of the world. For example, in 2007, I was in 

Argentina for 43 days, In 2008, for around 163 days. I mention the structure of the group and my role 

to indicate that, in order to be able to manage this activity, a high level of autonomy and delegation is 

required in all functionaries who carry out the activities of the group. I would also like to add that as a 

member of the Executive Committee residing in Argentina, I am a reference for the company Tecpetrol 
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and Techint, in which I do not hold any formal office, but in which I discuss strategic orientations. On 

the basis of my workload and my travel schedule, the scope of autonomy and delegation in the whole 

group has always been very broad. For this reason, I did not authorize, nor have I been informed of the 

payments that it has been reference that I made, but rather I was informed by the newspapers by the 

news over the last few weeks. With regard to SIDOR, the investment of the group took place in the 

year 1998 in the process of privatization carried out by the government of Venezuela, which put 70% 

of the company up for sale. The company that is currently Ternium entered the project with groups 

from Brazil, Mexico, and Venezuela, and won the award. After having gone through difficult years, 

over the course of which it was necessary to raise capital for the company, in which Ternium's share 

reached 60% of the company, the conflicts began with the Venezuelan government. President Chavez 

radicalized his government during those years, and conflicts were created with the supply of the ore, 

the supply of the electric energy, and the availability of the port for that company. In this context, the 

meeting in Mar del Plata took place, in which President Kirchner, Chavez, Cristina, I myself, and Luis 

Betnaza. The meeting helped to temporarily diffuse the tension, but after two years, new conflicts 

arose, and in particular a union conflict that began in November 2007. This conflict went on for several 

months, and ultimately it was one of the reasons that lead to the nationalization of the company by the 

Venezuelan government in April 2008. The following months, in which we had to transfer the 

management of the company to the Venezuelan authorities, were very conflictive. There were constant 

threats made to our staff over the 6 or 7 months the transfer of the handoff to the state lasted. I was not 

directly involved in managing this, I informed the president Cristina Kirchner in the same days of 

April, 2008. I remember that I was in Russia and I called Cristina to explain what was happening and 

the climate of violence that was being experienced in Guayana, a region of Venezuela, where the union 

groups not only wanted to see the nationalization, but also to force out the Argentinian and Venezuelan 

staff that we had incorporated. I also participated in the meeting of February 2008 with Lula Da Silva 

and Dilma Rouseff, in order them to intercede with President Chavez, since there was also Brazilian 

staff in the region. This was my involvement throughout that year in the SIDOR issue. In the month of 

May 2009, a compensation for the nationalization was finally agreed, which, though it only recognized 

a fraction of the value of the company, allowed us to recover part of the investment. At that time, the 

president of the Venezuelan government also nationalized three other companies of the Holding 

Company in Venezuela: the companies TAVAS, Matesi, and Consigua, for which we went to trial in 

the Court of the CIADI, where we won the case after many years, but we still haven't been able to 
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collect any money. My involvement in the issue was to maintain the highest level of contact with the 

countries involved to contain the violence, to ensure the safety of our people, to promote an orderly 

withdrawal of the company. Considering the situation and climate of aggressiveness between the 

government and the formal authorities of the company, Luis Betnaza, who had had nothing to do with 

the management, took charge of the negotiations with the Venezuelan government. With reference to 

the accusation, we will respond to each of the points. Regarding the case, I would like to clarify that 

Techint never had anything to do with what might have happened in what is known as the Construction 

Club, I want to make clear that over the 12 years of the Kirchner governments, Techint held the road 

concessions of Caminos del Oeste, which it renounced in October of 2003, handed over in December 

2003, and never again had a roadway concession. Over those 12 years, it obtained contracts from the 

national government that were contracts of less than 1% of the total amount invested by the state in 

infrastructure. Particularly in roads, it invoiced a total of 19 million dollars, representing less than 

0,40% of the total revenue of the company Techint Ingenieria y Construccion. Techint Ingenieria y 

Construccion in itself represents less than 8% of the amount invoiced by the Holding Company San 

Faustin."  

Asked to say if the government asked for any money for the compensation received, the appearing 

person responded, "No request for money was received from any authority of the state".—- 

Asked to state if he knows or is aware of officials in the government of Argentina and officials of 

Techint managed the negotiations with the Venezuelan government on the question of the indemnity, 

the appearing person stated: "for Techint, Luis Betnaza directed with the advising of the administrative 

and legal department of Techint, and from the Argentine government, I will refer to what was indicated 

by Luis Betnaza, the presence of Julio De Vido and Olazagasti, as related by Betnaza".  

Asked to say whether the declaring party was regularly informed of the progress of the negotiations as 

they were going on, the appearing person replied, "I received periodic but not assiduous notices about 

the progress of the negotiations, but my agenda during those months was dedicated to containing the 

impact caused by the bankruptcy of Lehman Brothers and the subsequent economic crisis. Also, during 

those years, we were incorporating the acquisitions made by the companies Tenaris and Ternium in the 

US and in Mexico. The information I received was through telephone calls, contacts to report on the 

situation of the expatriated staff in Venezuela and on the negotiations, but the negotiations for 

compensation only started in early 2009, before that, the most important issue was to be able to achieve 

an orderly withdrawal of our people."   
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Asked about a declaration by Claudio Uberti, that: "In 2006, there was a visit by businesspeople from 

Argentina to Venezuela, approximately 100, since IMSA had signed a contract at Macahuan. The 

event, in a room in between, Rocca approached Kirchner and spoke to him, pushed him, and I came up  

to Betnaza to tell Rocca not to choke him. At that moment, I didn't speak directly to Kirchner. In that 

context, De Vido asked me to tell Betnaza that if he wants to be treated well, he has to make an effort. 

Betnaza told me Techint wasn't colloquial, then Kirchner asked me to look for Techint and I went to his 

office at calle Paolera. At that time, he gave me 100 thousand dollars and told me it was for Kirchner, 

this repeated 5 or 6 times. In those instances, Betnaza personally gave it to me, then he asked me to go 

down one floor, that somebody else would give it to me. These packages with money were delivered 

directly to Kirchner", the appearing party responded: "I was aware of the declaration of Uberti and so I 

reviewed my agenda from the year 2006. I understand that in July 2006 Nestor Kirchner visited 

Venezuela, but at that time my agenda indicates that I was not in Venezuela, I was in Milan. I was in 

Venezuela in August of that year, I was visiting the operation, Nestor Kirchner was not there. But in 

February 2007, I was in Venezuela and met Nestor Kirchner. At that time, we had agreed with Nestor 

Kirchner and Chavez that after the event for a petroleum well, the two presidents would visit SIDOR. 

At the time of the visit, it's possible that I might have argued with Nestor Kirchner. While we attended 

the presidential speeches, Uberti called Betnaza, who was sitting next to me. I saw them arguing 

between themselves, and when Betnaza came back, he said to me, "they asked me for money to confirm 

the visit and I told him there was no way." This was what Betnaza told me on that occasion. In the end, 

the visit did not happen. It's possible that what Uberti described was from that occasion. I don't know 

anything about the payments that Uberti received, I did not authorize nor was I informed of these 

alleged payments after this time." 

Asked to state and having in mind that he indicated "the scope of autonomy and delegation in the 

whole group has been very wide" if this includes the unconsulted decision of Betnaza to carry forward 

payments to officials of the Argentinian government to solve the conflict of the company SIDOR in 

Venezuela, the appearing person referred to "the autonomy to which I obviously apply to operations 

conducted within the rules of compliance, there is no way I would make undue or illegal payments."

  

Asked to state that he has been informed in the light of this investigation as he said that these payments 

will be made, if he knows or is known or is aware of how the money was generated to carry them out, 
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the appearing party said: "As far we can determine, the funds for those payments were from the central 

companies where the dividends paid by the operating companies are maintained, and Hector Zabaleta 

had the capacity and autonomy to have access to these funds at that time. This is what we are finding 

out. My responsibility is to the operating companies of the group, as I have already mentioned. The 

central companies are outside the area of my responsibility. The final recipients of those dividends had 

no knowledge of the destination of those funds. Hector Zabaleta had the autonomy to apply these funds 

at the request of Luis Betnaza. I'm unaware of which accounting item these payments were made 

under. We are trying to find that out with greater precision, in a context where the group dimension and 

the number of groups involved is very broad." 

Asked to state whether in the recovery of SIDOR in light of the intervention of Argentinian officials 

who requested payments, how he considered that such actions had an influence on that, the appearing 

party responded, "I do not believe that it had induced any direct participation. The courts of Argentina 

will assess the responsibility of the officials. I don't want to make a value judgement on this. But I 

believe that in a context in which Venezuela was entering the MERCOSUR, having a friendly 

relationship with the government of Argentina, having carried out a nationalization without 

compensation, or expropriation without cause would have been perceived as something very aggressive 

in the commercial zone that united them. The reason we arrived at a compensation was Chavez's will to 

stay in the bloc of the MERCOSUR.” - 

In this action, the defense requests a copy of this document, which the Judge accepts. Finally, the 

provisions of articles 300 and 303 of the Code of Criminal Procedure of the nation are read to him, and 

thus, the reading is made thereof. As there are no other matters, the action is determined to be finalized, 

upon a reading by the Actuary, with the appearing party ratifying its content, together with his defense 

attorney, signing in acceptance thereof, then the Judge, and in my presence, I attest. 

 

[signatures] 

[stamps] 
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CERT-07, 4/05/2018, Ver 2 

TRANSLATION CERTIFICATION 
 
 
Date: June 20, 2019 
 
To whom it may concern: 
 
This is to certify that the attached translation from Spanish into English is an accurate 
representation of the documents received by this office.   
 
The documents are designated as: 

• Investigation Statement of Paola Rocca 
 
Eugene Li, Project Manager in this company, attests to the following: 
 
“To the best of my knowledge, the aforementioned documents are a true, full and accurate 
translation of the specified documents.” 
 
 
 
  
Signature of Eugene Li 
 

 

 

Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 233 of 274 PageID #: 731

http://www.morningtrans.com/
mailto:info@morningtrans.com


Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 234 of 274 PageID #: 732



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 235 of 274 PageID #: 733



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 236 of 274 PageID #: 734



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 237 of 274 PageID #: 735



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 238 of 274 PageID #: 736



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 239 of 274 PageID #: 737



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 240 of 274 PageID #: 738



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 241 of 274 PageID #: 739



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 242 of 274 PageID #: 740



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 243 of 274 PageID #: 741



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 244 of 274 PageID #: 742



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 245 of 274 PageID #: 743



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 246 of 274 PageID #: 744



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 247 of 274 PageID #: 745



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 248 of 274 PageID #: 746



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 249 of 274 PageID #: 747



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 250 of 274 PageID #: 748



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 251 of 274 PageID #: 749



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 252 of 274 PageID #: 750



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 253 of 274 PageID #: 751



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 254 of 274 PageID #: 752



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 255 of 274 PageID #: 753



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 256 of 274 PageID #: 754



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 257 of 274 PageID #: 755



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 258 of 274 PageID #: 756



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 259 of 274 PageID #: 757



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 260 of 274 PageID #: 758



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 261 of 274 PageID #: 759



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 262 of 274 PageID #: 760



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 263 of 274 PageID #: 761



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 264 of 274 PageID #: 762



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 265 of 274 PageID #: 763



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 266 of 274 PageID #: 764



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 267 of 274 PageID #: 765



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 268 of 274 PageID #: 766



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 269 of 274 PageID #: 767



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 270 of 274 PageID #: 768



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 271 of 274 PageID #: 769



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 272 of 274 PageID #: 770



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 273 of 274 PageID #: 771



Case 1:18-cv-07059-KAM-SJB   Document 36   Filed 07/19/19   Page 274 of 274 PageID #: 772


	Tenaris Cons. Complaint [FINAL]
	Ex. A - Claudio Uberti Statement (English and Spanish)
	Ex. B - Luis Betnaza Testimonial Statement (English and Spanish)
	Ex. C - Luis Betnaza Investigative Statement (English and Spanish)
	Ex. D - Hector ZabaletaTestimonial Statement (English and Spanish)
	Ex. E - Paolo RoccaTestimonial Statement (English and Spanish)



